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روزنامه صبح ایران

جناب آقای حاج حبیب کرمانی
با نهایت تاسف و تأثر درگذشت همسرمحترمه تان را 
به شماو خانواده گرامیتان تسلیت عرض نموده و برای 
آن مرحومه از درگاه ایزد منان علو درجات اخروی و 

برای دیگربازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.

خانواده های عبداللهی و کرمانی

اخوان محترم دهناد 
با نهایت تأسف ضایعه غم باردرگذشت خواهر گرامیتان را 

خدمت شما و خانواده محترم تسلیت عرض نموده، از خداوند 

متعال برای روح پاک آن مرحومه علو درجات و مغفرت الهی و 

برای دیگر بازماندگان صبر جمیل آرزومندیم.

خانواده های عبداللهی و کرمانی

محسنی اژه ای:

مرتضوی در زندان است

عضو سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 بودجه با نگاه فرابخشی بسته شود

۱۱ هزار شعبه بانکی در ایران تعطیل می شود؟

واکاوی  ابعاد مختلف شخصیت سیاسی و اجتماعی آیت الله هاشمی رفسنجانی

 شخصیتی ماندگار که 
نقطه اتکای ملت و نظام بود

 صدا و سیما موجب الگو شدن سلبریتی ها برای مردم شده است

انتقاد رئیس دستگاه 
قضا از رسانه ملی
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اسلامی،تثبیت  نهضت  گیری  شکل  روند  طالعه  م
واستقرارانقلاب اسلامی و مطالعه 40 سال تاریخ پر فراز 
الله  آیت  نشان می دهد،  اسلامی  نشیب جمهوری  و 
هاشمی رفسنجانی رییس فقید مجمع تشخیص در دوره 
های مختلف، شخصیتی تاثیرگذار و تعیین کننده وقابل 
اتکا برای ملت و حاکمیت بوده است.بدون شک آیت الله 

هاشمی رفسجانی از جمله چهره هایی است که نمی توان 
نقش او را در دوره های تکوین، پیروزی، شکل گیری، 
استقرار و تداوم انقلاب اسلامی نادیده گرفت. وی از جمله 
شاگردان حضرت امام )ره( بود که در تمام ادوار مبارزه 
علیه حکومت پهلوی نقش موثر و ماندگاری داشت و با 

رهبر کبیر انقلاب در ارتباط نزدیک و ...

* توسعه فرهنگ غربی، الگوبرداری از ائمه )ع( را کمرنگ کرده است

دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب با بیان اینکه زنان صنف و قشر 
نیستند، گفت: به رغم نگاه جنسیتی، تفاوت میان زن و مرد را به 
رسمیت می شناسیم، ولی قبول نداریم این تفاوت منشا تبعیض 
باشد.»زهرا شجاعی« افزود: مساله زنان نه جناحی و بخشی بلکه 
موضوعی ملی است و باید به آن از دریچه منافع ملی نگاه کنیم. با 
به رسمیت شناختن تفاوت ها میان زنان و مردان می توان از آن 

برای برنامه ریزی ها و توزیع عادلانه امکانات و ...

معاون اول رئیس جمهوری گفت: با وجود همه برنامه های آمریکائی 
ها برای جلوگیری از فروش نفت و انتقال پول به ایران و جلوگیری از 
واردات کالاهای مورد نیاز مردم از جمله دارو، به میزانی که نیاز داریم 
نفت می فروشیم و از روش هایی که می دانیم پول را جا به جا می 
کنیم.اسحاق جهانگیری عصر دوشنبه در آئین آغاز بهره برداری 
رسمی از خط انتقال گاز کهنوج - جیرفت و گازرسانی به شهرهای 

جیرفت، نرماشیر و فهرج و گاز رسانی به 78 روستا و ...

دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب:

 تفاوت را قبول داریم
 ولی تبعیض هرگز

جهانگیری: باوجود همه برنامه های امریکا

 به میزان مورد نیاز 
نفت می فروشیم
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

دکتر روحانی:

 عده ای همواره با هر پدیده جدیدی مخالفت و مقابله می کنند

فیلترینگ اشتباه بود

رسانه آزاد نداریم

نمی توان با خواست 
عمومی مردم مبارزه کرد
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جایگاه وزیر خارجه ایران 
در دیپلماسی توییتری

آخرین باری که رسانه های منتقد و خارجی نقل قولی 
از برخی مقامات ایران منتشر کردند و آن را دلالت بر 
کنایه یا خط نشان برای دستگاه دیپلماسی و محمد جواد 

ظریف دانستند، شاید ماه ها پیش باشد. مدتهاست که یکپارچگی که لازمه سیاست 
خارجیست شکل گرفته و صدای واحدی از ایران به گوش می رسد.در میان این اما، 
گفت و گوی حمید رضا آصفی سخنگوی سابق وزارت  امور خارجه با خبرگزاری فارس 
بازتاب گسترده ای میان منتقدان ظریف پیدا کرده است. فقط چند جمله کلیدی از 
این گفت وگوی 4 هزار کلمه ای برجسته و بازنشر شده است. آصفی در میانه سخنانش 
از ترامپ انتقاد می کند و می گوید: »یک مدل مسخره ای از دیپلماسی که توسط آقای 
ترامپ بکار گرفته می شود، دیپلماسی توییتری است... وقتی شما همینطور ارتجالی و 
بداهتا توییت می زنید و پشت آن فکری وجود ندارد، ناچار می شوید که دائم موضع خود را 
عوض کنید«.خبرنگار بلافاصله بحث توییت های محمد جواد ظریف را به میان می کشد 
و می پرسد: »وزیر خارجه کشور ما هم در توییتر فعال است« آصفی پاسخ می دهد: »من 
در کل خیلی زیاد با توییت کردن در حوزه دیپلماسی موافق نیستم«.در ادامه مصاحبه به 
نظرتان می آید که سخنان آصفی ارتباطی با ظریف ندارد ، می گوید »ببینید خانم مرکل 
چقدر توییت می کند؟ وزیر خارجه آلمان چقدر توییت می کند؟ مکرون چقدر توییت 
می کند؟ توییت کردن یک حدی دارد. وقتی از حد خود بگذرد هم اثر خود را از دست 
می دهد و هم نشان می دهد که مواضع شما پشتوانه سیاسی ندارد.« این موضع از آن 
جهت عجیب است که بعید می دانیم این دیپلمات کهنه کار و همکار سابق ظریف، نداند 
که هر توییت وزیر امور خارجه ایران حاصل چند ساعت فکر و مشاوره با کارشناسان است.

با این حال، در تنظیم مصاحبه، جملات آصفی همچون دانه های تسبیح در کنار هم 
قرار گرفت تا رشته جدید انتقاد از رییس دستگاه دیپلماسی را شکل دهد، رشته ای که 
لزوما همه مهره های آن از جناح منتقد دولت نیستند و حامیان را هم در بر می گیرد.از 
دیگر سو، حامیان دولت و اهالی رسانه هم نقدهایی به لحاظ استفاده از فضای مجازی به 
وزارت امور خارجه دارند، اما زاویه دیدشان با آصفی متفاوت است.به اعتقاد اهالی رسانه، 
اگر انتقادی به دیپلمات های ارشد ایران وارد باشد به جهت »کم کاری« در فضای مجازی 
است. آنها آنقدر از این فضا دوری کرده اند که اگر همین الان هم دست به کار شوند، 
مدتی طول می کشد تا فاصله شان را با دیپلماسی روز دنیا کم کنند. شاید حاشیه های 
فضای مجازی در ایران و بیم از این فضا و ابزار نو ، دیپلمات ها را که ذاتا محافظه کار هستند 
به سمت تفریط کشانده است.برای آنکه بدانیم ما کجا هستیم و سران اروپا که آصفی 
به آنها اشاره کرده کجا هستند، نگاهی انداخته ایم به آمار پیام های برخی سران اروپایی 
در فضای مجازی و این اعداد را با عملکرد محمد جواد ظریف مقایسه کرده ایم.ترزا می 
نخست وزیر انگلیس در سال2016 به توییتر پیوسته و در همین مدت هزار و 354 
توییت زده است. به طور خاص، در ده روز ) 11 تا 21 ژانویه( اخیر12 توییت زده و دو 
پست اینستاگرامی گذاشته است.امانوئل مکرون رییس جمهورفرانسه در سال 2013 به 
توییتر پیوسته و تاکنون هفت هزار و 855 توییت داشته که 13 توییت آن مربوط به ده 
روز اخیر بوده است. دو پست اینستاگرامی هم داشته است.آنگلا مرکل صدراعظم آلمان 
سال 2011 عضو توییتر شده و تابحال دو هزار و 882 توییت داشته که 2 توییت آن در 
ده روز اخیر بوده است. تعداد پست های اینستاگرامی او هم در این ده روز 7 عدد بوده 
است.هایکو ماس وزیر خارجه آلمان از سال 2009 که به توییتر پیوسته تاکنون پنج 
هزار و 194 توییت زده که 21 توییت آن در ده روز ا خیر ارسال شده است. 13 پست 
اینستاگرام هم داشته که البته این آمار 'استوری ' بسیار فعال رییس دستگاه دیپلماسی 
آلمان را شامل نمی شود.جایگاه محمد جواد ظریف در این جدول ، کجاست؟ او از سال 
2009 تاکنون که به توییتر پیوسته 522 توییت زده که 14 تای آن در ده روز اخیر بوده 
است. آخرین پست اینستاگرام او هم در 29 شهریور مخابره شده است.نمی توان در پایگاه 
مردمی محمد جواد ظریف در جامعه ایران و حتی خبرنگاران و دیپلمات های خارجی 
تردیدی داشت، خصائل و توانمندی های او ، زمینه پذیرش سخنان و دیدگاه هایش را 
در جهان مساعد تر کرده است. با این حال او در سال های وزارت، قدم به قدم به لحاظ 
حضوررسانه ای عقب نشسته و عرصه را برای رقیب خالی گذاشته است. ظریف در این 
مدت، صفحه خود در فیس بوک را غیرفعال کرد و روی صفحه اینستاگرام او نیز هم اکنون 

گرد و غبار نشسته است.
تنها ابزاری که ظریف این ماه ها استفاده کرده، توییتر بوده که به چشم خیلی از 
منتقدان »گزاف« آمده است. هرچند که آمار او قابل قیاس با همتایانش در جهان نیست. 
یک اشکال کار این است که ظریف تاکید دارد خودش نقشی فعال و تعیین کننده در 
نوشتن و ارسال توییت هایش داشته باشد، ولی باید کار را به اهل آن بسپارد و به اهالی 

رسانه اعتماد کند تا اوج بگیرد.
محمد جواد ظریف می خواهد و تاکنون توانسته که زبان گویای دیپلماسی جمهوری 
اسلامی باشد ولی او برای آن که کارش روان تر شود و پیام هایش با سرعت و مسافت 
بیشتری منتشر شود، نیازمند تیمی قوی است . این تیم او را یاری خواهد کرد که همزمان 
با دیدارهایش، پست های نوشتاری و تصویری در شبکه های مختلف در فضای مجازی 

مخابره شودگذارند ، دقیقا همان کاری که همتایان او در جهان می کنند.

خوب شد ما ابر قدرت نیستیم
نمی دانم این چه رسمی میان ما ایرانیان است که برای 
بالا بردن خود، دیگران را تحقیر می کنیم. متاسفانه برخی 
برای اینکه خود را عزیز ملت کنند به راحتی به ملل دیگر 

توهین و آنها را تحقیر می کنند.
 نمونه بارزش همین آقای جواد خیابانی خودمان. 

گزارش گر - مجری که برای به دست آوردن دل ایرانی ها، عمانی ها را تحقیر کرد. آقای 
گزارش گر برای اینکه نشان بدهد ما بهتریم، سینه سپر می کند و چشم در چشم دوربین 
می گوید:» درسته که  احتمالا عمانی ها بیشتر از ایرانی ها باشند اما ایرانی ها همیشه هم 
شور بیشتری دارند و هم شعور « گاهی فکر می کنم اگر ما در حال حاضر، قدرت زمان 
هخامنشیان را داشتیم، مردم جهان روزهای تلخی را تجربه می کردند، چون خیلی از ما 

اهل تحقیریم و از تحقیر کردن دیگران لذت می بریم.
بسیاری از ما آنقدر خود بزرگ بینی داریم که نگاه مان به آدم ها از بالا به پایین 
است. بیایید به ادبیاتی که در مورد ملل دیگر استفاده می کنیم، فکر کنیم: عرب های ...، 
افغانستانی های ...، کاکا...، و هزاران برچسبی که به دیگران می زنیم.حتی در ادبیات هم 
دیگران را به حساب نمی آوریم و با صدای بلند می گوییم » هنر نزد ایرانیان است و بس« 
گویی دیگر مردمان جهان از بامداد تا شامگاهان یکدیگر را می کشند و کار دیگری ندارند. 
برخی از ما فکر می کنیم آسمان دهان باز کرده و فقط ما ایرانی ها را به زمین انداخته است. 
یاد بگیریم به همه احترام بگذاریم. اینکه من ایرانی هستم، آن یکی افغانستانی است، 
دیگری اهل آلمان، تنها و تنها به خاطر جبر جغرافیایی است و ممکن بود به راحتی جای 
آدم ها با هم عوض شود.یاد بگیریم به انسانیت احترام بگذاریم نه به نژاد، نه به پول، نه به 

ظاهر، نه به تحصیلات.و چه راست و چه درست گفت حضرت سعدی:
تن آدمی شریف است به جان آدمیت / نه همین لباس زیباست نشان آدمیت

بلندای نام ایران 
وامدار شاهنامه

شاهنامه او نقش خیال انگیز و شاهکار حماسه و اسطوره 
ای است که در تار و پود ایران زمین سخت درهم تنیده 
شده است.شاهنامه عشق نامه است. نامه عشق است و 

عشق  نامه  ای سرشار از نگاره های خیال  انگیز، حماسی و اندیشه های پر مغز و نغز، 
زیبایی های پر رمز و راز، میهن دوستی، نوع دوستی، جوانمردی، فتوت و آزادگی است. 
آوازه فردوسی که امروز مرزهای جغرافیایی، قومی و نژادی را درنوردیده و جهان گیر شده، 
به دلیل نقش بی رقیب، بی نظیر و بی بدیل او در به تصویر کشیدن برترین فره انسانی و 
اخلاقی در چهره شخصیت  های نجیب شاهنامه است.شهروندان شاهنامه، اگر چه آمیزه  
ای از جنس خیال، حماسه، افسانه و اسطوره اند، اما در گذر از صافی تخیل هنرمندانه، 
خلاق و اعجاز سخن شاعر، به جزئی جدایی ناپذیر، نامیرا و زنده در فرهنگ و یاد و 
یادگارهای ایرانی بدل شده اند. آنان در هر لحظه و همه لحظه ها با ما و در ما زندگی و 
زیست می کنند. رستم خیال ما، قرن هاست سوار بر رخش، دیوان متجاوزان و غارتگران 
وطن و اخلاق را به غل و زنجیر می کشد. در سلوک و فرهنگ اهورایی شاهنامه، کرنش 
و تسلیم در مقابل زور آوران ،قلدرمابان، آسان خواران واژه ای بیگانه، بی معنی، مهجور و 
نامفهوم است.بلندای نام ایران، وامدار شاهنامه است. خیال ایران بدون شاهنامه خیالی 
محال و به ترس الوده وبیمناک است. باید به احترام 30 سال رنج این اسطوره و شاعر دل 
خسته و خلوت گزیده برای حفظ فرهنگ و هویت و غیرت ملی ایران، همگان در برابر او 
و رمز و راز هایش سر تعظیم فرود آریم.فردوسی در دوران تنهایی و درد بی پناهی تاریخ و 
فرهنگ ایران زمین، تنها و به تنهایی با شاهنامه به جنگ و ستیز و نبردی بی امان با تباهی 
و تبهکاری و فساد بر می خیزد. او در لحظه لحظه های تنهایی و غربت غریبانه طولانی، 
عزت و سرفرازی به تاراج برده ایرانیان را در واژه واژه های شاهنامه باز افرینی می کند. کاخ 
بلند، باشکوه ، پر شوکت و بی گزندی که این شاعر بلند آوازه از نظم پی افکنده، قرن های 
متمادی است که در برابر گزند باد و بوران اهریمنان تاریخ مصون مانده و سند افتخاری 
برای هویت ملی، فرهنگ و تمدن ایران زمین شده است. یک هزار و هفتاد و سومین 

زادروز نادره فرهنگ و ادب، حکیم ابوالقاسم فردوسی گرامی باد.

محسنی اژه ای:

مرتضوی در زندان است
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی در رابطه با ادعای خروج سعید مرتضوی 
از کشور، گفت: این فرد در زندان است و نه در ایران و نه در غیرایران به کاری مشغول 

نشده است.
 حجت الاسلام محسنی اژه ای در حاشیه جلسه مسئولان عالی قضایی در رابطه با 
موضوعات مطرح شده در این جلسه اظهار کرد: در جلسه امروز چند موضوع مطرح شد 
که مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. وی گفت: یک بحث در خصوص برخوردهای دو 
گانه غربی ها و در رأس آن آمریکا بود که نسبت به حقوق بشر و مسائل آزادی برخوردهای 
بسیار متناقضی دارند. از جمله در خصوص بازداشت خبرنگار و مجری پرس تی وی 
مباحثی مطرح شد. بطوری که خودشان هم گفته اند این فرد را به عنوان شاهد بازداشت 
کرده اند و نیز طبق نقل قول، این مجری مورد شکنجه و آزار قرار گرفته است.معاون اول 
دستگاه قضا افزود: در این رابطه قرار شد دادستان کل کشور بر اساس وظایف قانونی که 

دارد در این خصوص ورود کند و از اختیارات خود استفاده نماید.
سخنگوی قوه قضاییه بیان کرد: یک مسئله دیگر که در جلسه امروز مطرح شد در 
خصوص مواردی درباره 40 سالگی انقلاب بود که مصادیقی از آن بیان شد و مقرر گردید 

یک مقداری بیشتر روی آن کار شود و تا 22 بهمن به آنها پرداخته شود.
وی گفت: اما مسئله اصلی در این جلسه رسیدگی به لایحه ای است که دولت تنظیم 
کرده ودرباره امنیت زنان علیه خشونت است.محسنی اژه ای اظهار کرد: البته این کار قبلا 
در معاونت حقوقی قوه قضاییه با کارشناسان مختلف اعم از اساتید دانشگاهی وحقوقدانان 
و برخی از افراد مرتبط با خود دولت و کارشناسان مختلف بررسی شده بود و اصلاحاتی 
صورت گرفته بود و حتی در معاونت اول قوه قضاییه باز یک بررسی مجدد شده بود.معاون 
اول دستگاه قضا عنوان کرد: دراین جلسه اذعان به این شد که ما در مورد برخی از این 
قوانین و خلأهایی که احیانا درباره خشونت علیه زنان وجود دارد، حتما نیاز به بازنگری در 
قانون داریم.سخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: اما آنچه که در این لایحه پیش بینی شده 
است به نظر می رسد که مشکلات عدیده ای دارد که در دوجلسه قبلی به آن پرداخته 
شد. در جلسه اول به کلیات پرداخته شد و در جلسه دوم ماده به ماده لایحه بررسی شد 
و مشخص گردید که این لایحه به اصلاحات بسیار زیادی نیاز دارد.وی افزود: حتی برخی 
از افراد در جلسه به نظرشان می رسید و پیشنهاد دادند که این لایحه قابل اصلاح نیست 
و احیانا باید رفت به دنبال یک لایحه دیگر که یا خود قوه قضاییه تهیه کند یا دولت.

محسنی اژه ای بیان کرد: اما در عین حال قرار شد که مجددا تحقیقی در معاونت حقوقی 
و نیز توسط کسانی که در این زمینه نقطه نظر دارند انجام شود و بررسی کنند که آیا این 

لایحه واقعا قابل اصلاح است یا نه.
معاون اول دستگاه قضا اظهار کرد: هدف از این لایحه این است که محیط خانواده 
را استحکام ببخشد و از جنبه های مختلف برای زنان اعم از همسر یا هر زن دیگری 
امنیت بیاورد. حال باید بررسی شود که این موارد آیا در این لایحه تامین می شود یا 
خیر.سخنگوی قوه قضاییه گفت: در این لایحه حبس های بسیارسنگین و مجازات های 
سنگین برای برخی از جرایمِ علیه زنان در نظر گرفته شده که در بررسی ها مطرح شد 
برخی از مجازات ها حتما مستلزم این نیست که بنیاد خانواده را استحکام ببخشد و چه بسا 

ممکن است هدف را برعکس کند؛ یعنی بنیاد خانواده را قدری متزلزل کند.
وی بیان کرد: همچنین در برخی موارد مقولات بسیار مطول در این لایحه نوشته 
شده است که اینها ممکن است بعدا مورد تفسیرهای متعدد قرار بگیرد.محسنی اژه ای 
گفت: در هر صورت قرار شد یک کار مجددی انجام شود و در جلسه آینده اول روی این 
موضوع بحث شود که آیا این لایحه قابل اصلاح است یا خیر که اگر قابل اصلاح است 
حتما اصلاحات انجام شود و ا گر قابل اصلاح نیست با توجه به ضرورت هایی که در 
جامعه وجود دارد که ما هم آن را صددرصد قبول داریم یک لایحه مستقل دراین رابطه 
تنظیم شود.معاون اول دستگاه قضا در پاسخ به سئوالی در رابطه با ادعای زندانی نبودن 
سعید مرتضوی گفت: آنچه از قول وکیل این فرد مطرح شده بود، توسط خود وکیل هم 
تکذیب شد و لذا اینکه این فرد به خارج از کشور رفته است و در زندان نیست و در نجف 
بسر می برد و با عتبات عالیات همکاری می کند، قطعا تکذیب می شود.وی گفت: این 
فرد در زندان است و ممکن است مثل بقیه افراد به مناسبت هایی مانند سایر زندانیان به 
مرخصی های محدودی برود. بنابراین وی در زندان است و نه در ایران و نه در غیرایران به 

کاری مشغول نشده است.

عضو سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 بودجه با نگاه فرابخشی بسته شود
عضو سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: بودجه باید با دید کلان نسبت به 
نیازهای مردم و با نگاه کل نگرانه و فرابخشی بسته شود و مجلس باید نیازهای ملی را در 
روند بررسی بودجه، مدنظر قرار داده و نسبت به رفع محرومیت از مناطق کم برخوردار 

کشور اهتمام ویژه داشته باشد.
در آستانه بررسی بودجه سال 98 کل کشور در مجلس شورای اسلامی، بحث 
تخصیص اعتبارات بودجه، یکی از مسائل مهم و کلیدی در حوزه اقتصادی بوده و هرساله 
کارشناسان، اقتصاددانان و دست اندرکاران تهیه و تدوین و نیز، بررسی و تصویب آن، 

نسبت به ملزومات مربوط به این حوزه، مباحث مختلفی را مطرح می کنند.
»ابراهیم آقامحمدی« روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا با اشاره به 
اهمیت نگاه فرابخشی به بودجه، اظهار داشت: حاکمیت در هر کشوری، بر اساس نیازهای 
سرزمینی و مبتنی بر برنامه ها و آمایش آن کشور، بودجه سالانه را طرح ریزی و پیشنهاد 
می کند. این مهم در کشور ما نیز استثنا نبوده و دولت با رویکرد و نگاه ملی و توجه به 

نیازهای عمومی کشور، اقدام به تهیه و تدوین بودجه کرده است.
وی افزود: درعین حال، دستگاه قانون گذاری نیز، بر اساس واقعیات و با توجه به 
محرومیت برخی از استان ها و مناطق کشور، در راستای رفع این محرومیت ها تلاش 
می کند. واقعیت امر این است که بودجه باید با دید کلان نسبت به نیازهای مردم مورد 
توجه قرار گرفته و با نگاه کل نگرانه و فرابخشی بسته شود. مجلس باید نیازهای ملی 
را در روند بررسی بودجه، مدنظر قرار داده و نسبت به رفع محرومیت از مناطق کم 
برخوردار کشور اهتمام ویژه داشته باشد.آقامحمدی خاطرنشان کرد: برخی از ردیف های 
بودجه ای، صرفاً بر اساس اهداف و انتظارات برخی از نمایندگان و همچنین لابی های 
صورت گرفته، صرف طرح هایی می شود که نفس وجود آن، چندان دارای موضوعیت 
نبوده و این مساله بدون شک، موجب انحراف بودجه از مسیر و هدف اصلی خود خواهد 
شد. برخی نمایندگان بدون اینکه به خیر و منفعت ملی توجه داشته باشند، در برخی 
مناطق، اقدام به رفتارهای انتخاباتی و جلب رای می کنند که به جهت تاثیرگذار نبودن 
چنین رفتارهایی در روند عمرانی آن منطقه، کمکی به توسعه متوازن در کشور نخواهد 
شد.عضو سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس همچنین اشاره ای نیز 
به تدوین بودجه کرد و اظهار داشت: در بحث تهیه و تدوین بودجه، نباید نگاه بخشی و 
دستگاهی به روندها داشت و دولت باید آمایش سرزمینی را در این مساله مد نظر قرار 
دهد.وی خاطرنشان کرد: لزوم نگاه فرابخشی به بحث بررسی بودجه، یکی از اساسی ترین 
رویکردهای لازم در تهیه سند سالانه اقتصادی کشور است. اما این به این معنا نیست که 
ما در تهیه بودجه نیازهای استانی و حوزه های انتخابیه را نبینیم و محرومیت های بعضی 
از مناطق در بودجه لحاظ نشود، بلکه باید ببینیم که تخصیص بودجه در کدام منطقه 
می تواند به توسعه متوازن در کشور کمک کند. بر همین مبنا تخصیص اعتبارات، بدون 
در نظر گرفتن نیازهای اساسی مناطق نیز تنها یک نمایش انتخاباتی تلقی شده و در روند 
برنامه های توسعه کشور به عنوان یک مانع قابل توجه ایفای نقش خواهد کرد. نماینده 
سابق خرم آباد با اشاره به پویش )کمپین( اخیر برخی از نمایندگان مجلس، مبنی بر لزوم 
نگاه ملی به بودجه و پرهیز از بخشی نگری و منطقه گرایی نیز تاکید کرد: با این نوع نگرش 
به بودجه کاملًا موافق هستم و تمام تلاش خود را جهت معرفی اهداف آن در جامعه 
به کار خواهم بست، چراکه معتقدم، هدف این پویش با رویکرد مورد نظر من در بحث 

بودجه سالانه کشور کاملًا هم افزا و منطبق بوده و می تواند به توسعه کشور کمک کند.

 عضو مجمع زنان اصلاح طلب:

 لیست جداگانه ای
 برای انتخابات آتی نمی دهیم

عضو مجمع زنان اصلاح طلب با بیان این که چهار حزب تشکیل دهنده شورای عالی 
سیاست گذاری احزاب زن اصلاح طلب در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان نیز 
حضور دارند، گفت: فعلا درباره ارائه لیست زنان برای انتخابات آتی رویکردی وجود ندارد.

»اشرف بروجردی« در پاسخ به پرسشی درباره فرا جناحی بودن تشکل تازه تاسیس 
»شورای عالی سیاست گذاری احزاب زن اصلاح طلب« و احتمال ائتلاف با زنان اصولگرا، 
اظهارداشت: بیشتر مباحث مطرح شده در این شورا مربوط به تعامل در زمینه مسائل 
زنان و نزدیک کردن دیدگاه ها برای اتخاذ راهبردی واحد است و در این زمینه، احتمال 
ائتلاف در موارد خاص وجود دارد.وی مطالبات شورای عالی سیاست گذاری احزاب زن 
اصلاح طلب را عمدتا جنسیتی عنوان کرد و افزود: وظایف و عملکرد این شورا با شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تداخلی ندارد چون چهار حزب زنان اصلاح طلب 
عضو شورای عالی اصلاح طلبان نیز هستند.عضو مجمع زنان اصلاح طلب درباره احتمال 
ارائه لیست واحد زنان اصلاح طلب برای انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
گفت: احتمال دارد، اما هیچ یک از این تشکل ها لیستی جدای از شورای عالی سیاست 
گذاری اصلاح طلبان نخواهند داشت. این که زنان لیست جداگانه ای ارائه دهند فعلا 
چنین رویکردی وجود ندارد.رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران همچنین در پاسخ 
به پرسشی درباره احتمال معرفی نامزد زن برای انتخابات ریاست جمهوری 1400 یادآور 
شد: ما به این موضوع فکر می کنیم البته اگر بخواهیم اقدامی هم انجام دهیم به تفسیر 

شورای نگهبان از کلمه »رجال« بر می گردد.

متاسفانه  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
فضایی که صدا و سیما ایجاد کرده موجب 
الگو شدن برخی افراد سطحی و کم مایه 
عنوان »سلبریتی« می شود که  تحت 
فاصله جامعه را با الگوهای متعالی زیاد 

کرده است.
روز  آملی لاریجانی  الله صادق  آیت 
دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی 
با اشاره به غفلت انسان امروزی از خود 
بر اثر کثرت های متعدد پیرامونی، اظهار 
کرد: متاسفانه در فضایی که صدا و سیما 
برخی  شدن  الگو  موجب  کرده  ایجاد 
عنوان  تحت  مایه  کم  و  سطحی  افراد 
»سلبریتی« می شود که فاصله جامعه با 
الگوهایی که عوالم باطن را سیر کرده اند و 
فعل و گفتارشان ظهور کلام و عمل حق 
تعالی است، زیاد می شود و این امر آسیب 
های جبران ناپذیری را به دنبال خواهد 

داشت.
رئیس قوه قضاییه هشدار داد: همه باید 
مراقب باشیم که دچار »غفلت« نشویم 
زیرا این امر سرمنشاء همه آسیب هاست 
و تا زمانی که غافل هستیم نمی توانیم 
ابعاد وجودی الگوهای متعالی را به درستی 
درک کنیم و به ضرورت بهره مندی از 

آنها پی ببریم.
اگر  گفت:  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
تمام دنیای مادّی جمع شوند که فقط 
یک نقص معنوی انسان را برطرف کنند، 
تا زمانی که عنایتی از باطن، روی ندهد، 
امکان ندارد که نقص باطنی مان برطرف 
این  یافتن  کلید  نفس  شناخت  شود. 
معارف است. اینکه اهل الله تاکید کرده 
اند باید خود را شناخت و مقصودشان 

شناخت شهودی است، همین است.

* توسعه فرهنگ غربی، الگوبرداری 
از ائمه )ع( را کمرنگ کرده است

رئیس قوه قضاییه افزود: بحث الگو 
حضرت  و  )ع(  معصومین  ائمه  بودن 
مهم  بحث  یک  )س(،  طاهره  صدیقه 
اخلاقی، دینی و ارزشی است که متاسفانه 
بر اثر تبلیغات گسترده و توسعه فرهنگ 
غربی در جهان، نقش الگوها و انسانهای 
متعالی، در زندگی انسانها، در روزگار ما 

کمرنگ شده است.
آیت الله آملی لاریجانی در ادامه به 
طرح و تبیین بحرانی جهانی به نام »بحران 
ارزشها« پرداخت و اظهار داشت: در ورای 
این بحران، یک سابقه تمدنی طولانی به 
نام مدرنیته وجود دارد که ساخت ارزشها 

و »اختیار انسان ها در انتخاب ارزش های 
خود« از بارزترین آموزه های آن است و 
لازمه آن نیز نوعی نسبی گرایی ارزش 
هاست که باعث »نفی الگوهای متعالی« 

می شود.

* استفاده ابزاری آمریکا و غرب از 
حقوق بشر کاملا آشکار است

بخش  در  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
دیگری از سخنان خود با انتقاد از بازداشت 
خبرنگار  هاشمی  مرضیه  غیرقانونی 
از   Press TV خبری شبکه  آمریکایی 
سوی آمریکا، نسبت به ترویج عادت تجاوز 
به حقوق انسان ها توسط آمریکا و غرب 
استفاده  امروز  ابراز تاسف کرد و گفت: 
از مقوله »حقوق  ابزاری آمریکا و غرب 
بشر« به خوبی آشکار است. در حادثه 
اخیر، مدعی هستند که این خبرنگار به 
عنوان »شاهد« بازداشت شده است. اولین 
بار است که می شنویم یک کشوری تبعه 
خود را که بیم فرار او هم نمی رود، در 
وطن خودش به عنوان شاهد بازداشت 

کند.
رئیس قوه قضاییه مسئولیت هرگونه 
 Press TV آسیب احتمالی به خبرنگار
را متوجه دستگاه قضایی ایالات متحده 
آمریکا دانست و با بیان اینکه شواهد نشان 
می دهد مشکل آمریکا با این خبرنگار به 
سبب دفاع او از انقلاب اسلامی ایران و 
انتقاد از جنایات آمریکا در نقاط مختلف 
جهان است، دادستان کل کشور را مامور 
کرد که تمام اقدامات لازم در چارچوب 
قانون آیین دادرسی کیفری را از باب دفاع 
از حقوق عامه برای آزادی این خبرنگار 

آمریکایی انجام دهد.
ادامه  در  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
با اشاره به در پیش بودن ایام چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، تصریح 

کرد: به فضل الهی 40 سال از حرکت 
انقلاب در مسیر پر فراز و نشیب خود می 
گذرد و همگان شاهد بوده اند که دشمنان 
ما 40 سال است تمام تلاش خود را برای 
به زانو در آوردن مردم بصیر و مقاوم ایران 
به کار بسته اند. دشمنان هرگز احتمال 
نمی دادند که مردم کوچه و بازار در ایران 
بتوانند این چنین در مقابل استعمار و 
استبداد بایستند و دست نشاندگان آنها 
را به رهبری مردی الهی همانند حضرت 
امام خمینی )قدس الله نفسه الزکیه( که 
سلاحی جز ایمان، اعتقاد و اتکا به حق 

تعالی نداشت، از کشور بیرون کنند.

ایران  جایگاه  و  ها  پیشرفت   *
باعث حسد برخی کشورهای منطقه 

شده است
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: از آن روز، 
هر فریب، مکر و حیله ای را برای براندازی 
این نظام مردمی به کار بستند اما مردم 
بصیر ما در مقابل همه توطئه ها و دشمنی 
های آنان ایستادند و امروز در نقطه ای 
هستند که کشورشان رکن ثبات و امنیت 
و محور مقاومت در منطقه است. همین 
پیشرفت  انواع  دیگر  از سوی  و  جایگاه 
های ایران در عرصه های گوناگون علمی، 
فناوری، دفاعی و ... باعث برانگیخته شدن 
رشک و حسد برخی کشورهای منطقه و 
تشدید دشمنی های بدخواهان ملت ایران 

و در راس آنها آمریکا شده است.
آیت الله آملی لاریجانی گفت: با اینکه 
جمهوری اسلامی بارها تاکید کرده است 
که پیشرفت های نظامی ما صرفا جنبه 
دفاعی دارد اما دشمنان ما خصوصا آمریکا 
از شرارت خود نکاسته اند و دائم در صدد 

به زانو درآوردن ملت ایران هستند.
مواجهه  در  آنها  ضعف  گفت:  وی 
به  وادار  را  آنان  ایران،  مردم  با  منطقی 

توهین کرده است؛ چنانکه فراموش نمی 
کنیم بوش پسر چگونه مردم ما را »بربر« و 
جمهوری اسلامی را محور شرارت خواند. 
امروز هم رئیس جمهوری نادان و کوته 
فکر آمریکا، ملتی با یک سابقه تمدنی 
عظیم را »تروریست« می خواند و با کج 
فهمی هر چه تمامتر به مردم بزرگ ایران 

اهانت می کند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه آمریکا 
دوگانه  معیارهای  از  زمین،  مغرب  و 
خود رنج می برند و صرفا با کشورهایی 
که نوکر و تبع محض آنها باشند رابطه 
خوبی دارند، خاطرنشان کرد: اینکه به 
حقوق  موازین  »رعایت  بگویند  ایران 
بشر را از عربستان بیاموزید« این سخن، 
عیار عقل و درک آنها را نشان می دهد 
و جهان را با معیارهای »بربریت« بیشتر 

آشنا می سازد.

* کشورها مراقب باشند آمریکا با 
»ایران هراسی« سرشان کلاه نگذارد

با اشاره به  الله آملی لاریجانی  آیت 
مقاومت اصیل، ایمانی و صبورانه ملت 
آرمان های  ارزش ها و  از  ایران و دفاع 
انقلاب طی 40 سال گذشته،  اسلام و 
تصریح کرد: یکی از اقداماتی که اخیرا نیز 
با تحرکات و رفت و آمدهای وزیر خارجه 
آمریکا و مشاوران ترامپ به منطقه و سایر 
کشورها تشدید شده است، مقوله »ایران 
هراسی« است که در این زمینه باید خود 
اقدامات  این  با  باشند  مراقب  کشورها 

آمریکا سرشان کلاه نرود.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه صلابت 
ملت ایران با این قبیل تحرکات موذیانه 
مخدوش نمی شود، تاکید کرد: چنین 
چه  هر  انسجام  موجب  قطعا  اقداماتی 
بیشتر ملت ایران می شود و امیدواریم که 
مردم و مسئولان با برگزاری هر چه باشکوه 
تر مراسم ایام الله دهه فجر و همچنین 
حضور حماسی در راهپیمایی 22 بهمن به 
عنوان معیار مقابله با دشمنان، پیام دقیقی 
به آمریکا و اذنابش بدهند و فراموش نکنیم 
که امروز، وحدت مردم و مسئولان تحت 
رهبری های داهیانه مقام معظم رهبری 
)مد ظله العالی(، عامل در هم کوبیدن 
دشمن است و تاثیر فشارها و تحریم ها را 

از بین خواهد برد.
براساس این گزارش، بحث و بررسی 
پیرامون لایحه »تامین امنیت زنان در برابر 
خشونت« در دستور کار امروز مسئولان 

عالی قضایی قرار داشت.

 صدا و سیما موجب الگو شدن سلبریتی ها برای مردم شده است

انتقاد رئیس دستگاه قضایی از رسانه ملی
اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

معاون اول رئیس جمهوری گفت: با وجود همه برنامه 
های آمریکائی ها برای جلوگیری از فروش نفت و انتقال 
پول به ایران و جلوگیری از واردات کالاهای مورد نیاز 
مردم از جمله دارو، به میزانی که نیاز داریم نفت می 
فروشیم و از روش هایی که می دانیم پول را جا به جا 

می کنیم.
اسحاق جهانگیری عصر دوشنبه در آئین آغاز بهره 
برداری رسمی از خط انتقال گاز کهنوج - جیرفت و 
گازرسانی به شهرهای جیرفت، نرماشیر و فهرج و گاز 
رسانی به 78 روستا و شهرک صنعتی جنوب استان 
کرمان افزود: ایران اسلامی در چهلمین سال پیروزی 
انقلاب اسلامی در هر بخش که نگاه کنیم از جمله در راه 
سازی، ریل، صنعت، تکنولوژی های مدرن، نانوتکنولوژی 
و انرژی هسته ای به نقطه قابل اتکایی رسیده که می 
تواند خیز بلند توسعه ای بردارد و این در حالی است که 
دشمنی آمریکایی ها و غربی ها لحظه ای کنار نرفته است.

معاون اول رئیس جمهوری گفت: امروز آمریکایی ها 
احساس می کنند که باید با جمهوری اسلامی ایران مقابله 

کرده و به مردم فشار وارد می کنند.
وی با اشاره به اینکه نظام جمهوری اسلامی ایران 
در 40 سال گذشته کارهای بزرگ و مهمی انجام داده 
است، اظهارداشت: ایران اسلامی امروز به نقاطی رسیده 
که در سطح جهانی قابل طرح و ارائه است و یکی از این 

موضوعات، در گازرسانی به نقاط مختلف است.
جهانگیری یادآور شد: مخازن گازی ایران در قرن 
اما  بوده است  زیرپای مردم  ها و دهه های گذشته 
در  امروز  اما  اند  نبوده  برخوردار  گاز  نعمت  از  مردم 
یکی از بزرگترین مخازن گازی جهان )پارس جنوبی( 
برداشت روزانه از 285 میلیون مترمکعب به بیش از 
600 میلیون مترمکعب رسیده و برای هر فازی که به 
بهره برداری رسیده است، چندین میلیارد دلار سرمایه 

گذاری شده است.

با وجود همه   : اول رئیس جمهوری گفت  معاون 
برنامه های آمریکائی ها برای جلوگیری از فروش نفت 
ایران، جلوگیری از انتقال پول ایران، گرفتن جلوی واردات 
کالاهای مورد نیاز مردم از جمله دارو ، به میزانی که نیاز 
داریم نفت می فروشیم و کشورهای متعددی علاقه مند 
هستند که از نفت ایران استفاده کرده و خریدار نفت ایران 
هستند و از روش هایی که می دانیم پول را جا به جا می 
کنیم و کالاهای اساسی و دارو را به اندازه نیاز مردم با 

قیمت مناسب وارد می کنیم.
جهانگیری افزود : آمریکائی ها به دلیل خروج از برجام 
و پشت پا زدن به این توافق نامه بین المللی به لحاظ 
سیاسی و اجرایی در دنیا روسیاه هستند اما جمهوری 

اسلامی ایران سربلند است.
وی تصریح کرد: با وجود اینکه آمریکائی ها اعلام کرده 
اند که جمهوری اسلامی ایران 40 سالگی خود را نخواهد 
دید، اما امسال در 22 بهمن مردم نشان خواهند داد که 
با شکوه تر از سال های گذشته جشن انقلاب را برگزار 

می کنند.
وی تاکید کرد : با انسجام ، وحدت و امید به آینده 
و امید به توانمندی و کارآمدی نظام جمهوری اسلامی 

ایران، همه مشکلات را پشت سر می گذاریم.
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد : می دانیم که 
در برخی کالاها مردم با گرانی جدی روبرو هستند و 
مشکلات به مردم فشار می آورد و در سال جاری تصمیم 
گرفته شده افرادی که زیرسه میلیون درآمد دارند، بین 
100 تا 300 هزار تومان بسته حمایتی دریافت کنند که 
این کار در دست انجام است و در صورت توان مالی داشته 

باشیم این کار را تکرار خواهیم کرد.
جهانگیری گفت : بیش از نیمی مردم کشور از این 
بسته ها استفاده می کنند و باز هم دنبال فرصت هایی 

هستیم که از دغدغه های معیشتی مردم کم کنیم.
وی ادامه داد : سعی کرده ایم محصولات کشاورزی 

را با قیمت های بالاتری از کشاورزان خریداری کنیم تا 
توان مالی مردم بالا برود و به عنوان نمونه سال گذشته 
قیمت خرید گندم 1300 تومان بوده و امسال به 1600 

رسیده است.
جهانگیری با اشاره به اینکه دولت یارانه های متعددی 
پرداخت می کند تا زندگی مردم با سختی همراه نشود 
از  از خرید گندم  :بطور مثال دولت پس  اظهارداشت 
کشاورزان آن را آرد کرده و با قیمت 600 تومان به نانوایی 
ها می دهد تا نان با قیمت مناسبی به دست مردم برسد.

معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه جیرفت 
استان کرمان از نقاط استراتژیک برای تولید محصولات 
کشاورزی است، ادامه داد: مصوبه هیات وزیران برای وام 
های کشاورزی باید اجرائی شود و نباید تردیدی در اجرای 

آن بوجود آید.
آب  تامین  برای  شود  می  تلاش  داد:  ادامه  وی 
آشامیدینی شهر جیرفت که از وضعیت مناسبی برخوردار 
نیست، در بودجه سال آینده منابعی تامین شود تا این 

مساله حل شود.
جهانگیری با اشاره لزوم توسعه زیرساخت های جنوب 
استان کرمان، ادامه داد: نه تنها باید جیرفت را به راه آهن 
سراسری وصل کنیم بلکه باید آن را از طریق کهنوج به 
جاسک و خلیج فارس و دریای عمان متصل کنیم و این 
مسیر می تواند از طلائی ترین مسیرهای حمل و نقل 

کشور باشد .
وی از تمامی دست اندرکاران گازرسانی به شهرستان 
های استان کرمان نیز تقدیر کرد و گفت: مردم جیرفت 
مردم بزرگوار و قدرشناسی هستند و شایسته خدمات 

بیشتری می باشند.
اسحاق جهانگیری امروز) دوشنبه ( به همراه تعدادی 
از اعضای کابینه دولت در سفری دو روزه برای افتتاح 
تعدادی طرحهای بزرگ زیربنایی در نقاط مختلفاستان 

کرمان از فرودگاه جیرفت وارد این استان شد.

جهانگیری: باوجود همه برنامه های امریکا

 به میزان مورد نیاز نفت می فروشیم

دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب با 
بیان اینکه زنان صنف و قشر نیستند، 
تفاوت  نگاه جنسیتی،  رغم  به  گفت: 
می  رسمیت  به  را  مرد  و  زن  میان 
شناسیم، ولی قبول نداریم این تفاوت 

منشا تبعیض باشد.
»زهرا شجاعی« افزود: مساله زنان 
موضوعی  بلکه  بخشی  و  جناحی  نه 
ملی است و باید به آن از دریچه منافع 
ملی نگاه کنیم. با به رسمیت شناختن 
تفاوت ها میان زنان و مردان می توان از 
آن برای برنامه ریزی ها و توزیع عادلانه 
تا  استفاده کرد  ها  فرصت  و  امکانات 
عدالت جنسیتی که خواسته نظام و 

انقلاب اسلامی است، محقق شود.
وی درباره اعلام موجودیت شورای 
عالی سیاستگذاری احزاب زنان اصلاح 
امسال،  ماه  بیستم دی  روز  در  طلب 
گفت: این شورا همپوشانی و تداخلی 
اصلاح  سیاستگذاری  عالی  شورای  با 
طلبان ندارد. یکی از مشکلات سپهر 
سیاسی ایران تکثر و تعدد احزاب در 
نشان  که  است  سیاسی  جریان  یک 
می دهد که ما از نظر سیاسی در حال 
توسعه هستیم. معمولا در کشورهای 
توسعه یافته مرسوم نیست که در یک 

جناح 24 یا 35 حزب داشته باشیم.
اصلاح طلب  زنان  دبیرکل مجمع 

این  آسیب  با  مقابله  برای  داد:  ادامه 
تکثر، 4 حزب متشکل از زنان اصلاح 
طلب که 2 تشکل به صورت تخصصی 
)انجمن زنان روزنامه نگار و جمعیت 
حمایت از حقوق بشر زنان( و 2 تشکل 
به شکل کلی )مجمع زنان اصلاح طلب 
نواندیش(  مسلمان  زنان  جمعیت  و 
تصمیم گرفته اند به منظور بهره مندی 
از سرمایه موجود، با همدیگر شورایی 
تشکیل دهند و با پیروی از راهبردی 
مشترک و اولویت بندی مسائل زنان 
بتوانند در این زمینه از رفتار پراکنده، 
به  کار  کردن  واگذار  و  کاری  موازی 

دیگران جلوگیری کنند.
شجاعی افزود: ایده این کار از مهرماه 

سال 96 مطرح شد و در جلساتی پس 
از بحث و بررسی، آیین نامه ای تدوین 
شد که به امضای دبیران کل 4 تشکل 
سیاسی زن اصلاح طلب رسید و قرار 
شد در راهبرد و مسائل کلان سیاسی با 
هم همکاری کنند. خوشبختانه دبیران 
کل این تشکل ها عضو شورای عالی 
هستند  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری 
و ضمن هماهنگی و همکاری با این 
شورا در زمینه موضوع تخصصی زنان 
یادآور  کرد.وی  خواهیم  فعالیت  باهم 
شد: در مرحله اول 4 حزب گرد هم 
از  دعوت  با  دوم  مرحله  در  و  آمدند 
شاخه زنان اصلاح طلب زمینه همکاری 
با آنها فراهم شود و در مرحله سوم با 

طلب  اصلاح  اصلی  ارکان  عضو  زنان 
در  رویه  وحدت  و  همگرایی  براساس 
حوزه سیاسی جهت بهره مندی نظام 
از سرمایه انسانی زنان به جهت رشد و 
توسعه و ارتقا سطح مشارکت کمی و 
کیفی زنان بتوانیم گام هایی را برداریم.

»اشرف  اظهارات  درباره  وی 
اصلاح  زنان  مجمع  عضو  بروجردی« 
بودن شورای  فراجناحی  درباره  طلب 
عالی سیاستگذاری احزاب زنان اصلاح 
تشکلهای  با  ائتلاف  احتمال  و  طلب 
بندهای  از  یکی  گفت:  اصولگرا،  زن 
آینده  در  که  است  این  ما  نامه  آیین 
در ارتباط با موضوعات مشترک زنان 
در مواردی به ائتلاف برسیم. چنانچه 
مجمع زنان اصلاح طلب این تجربه را 
در دوره قبل و زمان حیات مرحوم مریم 
بهروزی داشت. در آنجا موفق شدیم بر 
سر لایحه حمایت از خانواده ائتلافی از 
زنان را ایجاد کنیم.شجاعی با بیان اینکه 
بخشی از مسائل زنان ماهیت سیاسی 
است،  فرهنگی  و  اجتماعی  و  ندارد 
گفت: می توانیم در مسائل و مشکلات 
با  روبرو هستیم  جامعه  در  مشترکی 
زنان اصولگرا به توافق و اشتراک برسیم 
و با همکاری هم در جهت مصالح و 
منافع ملی و بهبود وضعیت زنان اقدامی 

انجام دهیم.

دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب:

 تفاوت را قبول داریم، ولی تبعیض هرگز

کتایون لامع زاده

مصطفی داننده

بهرام  قاسمی



3 سه شنبه -دوم بهمن ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4736
اقتصادی

 رییس کل بانک مرکزی:

بیشاز10میلیارددلاروامارزیهنوزوصول
نشدهاست

رییس کل بانک مرکزی گفت: از حدود 
پرداخت  که  ارزی  وام  دلار  میلیارد   20
این  از  دلار  میلیارد  حدود 10.5  شده، 

رقم هنوز وصول نشده است.
با  دوشنبه-  روز-  همتی  عبدالناصر 
اشاره به جلسات مشترک مجلس و دولت 
تعهدات  پرداخت  مشکل  بررسی  برای 
وام  ارزی  ذخیره  حساب  از  که  افرادی 
این  داشت:  اظهار  کرده اند،  دریافت 
افراد سه گروه هستند، نخست کسانی 
که تعهدات خود را به موقع ایفا کرده اند، 

گروه دوم افرادی که در سال 91 با افزایش نرخ ارز مواجه و به صورت طبیعی مشکلاتی 
پیدا کرده و نتوانسته اند تعهدات خود را ایفا کنند و گروه سوم افرادی که صادرات نداشته 
و تولیدشان ریالی است که این افراد نیز، در تبدیل ارز و ایفای تعهد خود با مسائل و 

مشکلاتی مواجه شده اند.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه مقرر شده کمیسیون اقتصادی مجلس بر اساس 
گزارشی که وزارت صنعت، معدن و تجارت به این کمیسیون ارسال می کند پیشنهادی 
به کمیسیون اقتصادی دولت برای کمک به افرادی که نتوانسته اند تعهدات ارزی خود 
را ایفا کنند ارجاع دهد، افزود: پس از بررسی پیشنهاد کمیسیون اقتصادی مجلس در 
کمیسیون اقتصادی دولت باید یکبار برای همیشه تکلیف حساب ذخیره ارزی مشخص 

شود.
* دو ماه آینده موضوع تعهدات ارزی تعیین تکلیف می شود

همتی با تاکید بر اینکه از حدود 20 میلیارد دلار وام ارزی که پرداخت شده حدود 
10.5 میلیارد دلار هنوز وصول نشده است، ادامه داد: از رقم 10.5 میلیارد دلار حدود 
4 میلیارد دلار مربوط به بخش خصوصی و مابقی مربوط به تعهدات شرکت های دولتی 

است.
رییس کل بانک مرکزی ضمن ابراز امیدواری از اینکه ظرف دو ماه آینده موضوع 
تعهدات ارزی تعیین تکلیف شده و مجلس و دولت به راه حل مشخصی در این باره 
دست یابند، تصریح کرد: امیدوارم تولیدکنندگان بخش کشاورزی و صنعت خیالشان در 
خصوص تعهدات ارزی راحت شود و بتوان یک بار برای همیشه معضل تعهد را که در 

حساب های بانک مرکزی و بانک ها باقی مانده حل کرد.

معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام  کرد؛

وارداتمواداولیهبدونانتقالارزتا300
میلیوندلارمجازشد

معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام  کرد: ثبت سفارش واردات مواد 
اولیه، قطعات و ملزومات ضروری خطوط تولید تا سقف 300 میلیون دلار به صورت بدون 

انتقال ارز تا پایان سال 98 مجاز است.
»فرشاد مقیمی« افزود: هیات وزیران این تصمیم را به منظور تسهیل فرآیند تولید و به 
پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و به استناد اصل 138 قانون اساسی مصوب 

کرد.
وی ادامه داد: به موجب این مصوبه، واردات مواد اولیه، قطعات و ملزومات ضروری 
خطوط تولید با تایید وزارت صنعت و اعلام منشا ارز به بانک مرکزی تا سقف مشخص 

شده، جهت ترخیص کالا مجاز است.
مقیمی ابراز امیدواری کرد که با ابلاغ این مصوبه صاحبان صنایع برای تامین قطعات و 

مواد اولیه ضروری خود با دغدغه کمتری اقدام به واردات مواد اولیه کنند.
وی این مصوبه را در راستای کاهش بروکراسی اداری و تسریع در تامین مواد اولیه مورد 
نیاز صنایع توصیف و خاطرنشان  کرد: مصوبه هیات دولت برای همه صنعتگران قابل 
اجرا بوده و واحدهای تولیدی می توانند با تایید وزارت صنعت اقدام به واردات مواد مورد 

نیاز تولید کنند.
معاون اول رئیس جمهوری سه شنبه گذشته )25 دی ماه( این موضوع را به وزارتخانه 
های صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه و بودجه و بانک 

مرکزی ابلاغ کرد.
با این حال برخی فعالان اقتصادی از جمله انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه 
سازان کشور خواستار آن هستند تا دولت به جای سقف گذاشتن بر واردات بدون انتقال 

ارز، آن را با نیاز قطعه سازان و خودروسازان متناسب سازی کند.
»رضا رحمانی« وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز دیروز )یکشنبه( در نشست هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: مصوبه واردات بدون 
انتقال ارز به تولیدکنندگان کمک می کند که برای تامین یک قطعه مورد نیاز واحد 

صنعتی، پشت صف تامین ارز منتظر نمانند.

چهارمینعرضهاولیهدرراهبورس
در آخرین روز معاملاتی بورس تهران در این هفته، یک شرکت جدید در بورس عرضه 
خواهد شد که در این صورت این چهارمین شرکتی است که در سال جاری در بورس 

عرضه می شود.
است،  کرده  منتشر  رسما  تهران  بهادار  اوراق  بورس  شرکت  که  اطلاعیه ای  طبق 
چهارشنبه جاری)سوم بهمن( 10 درصد از شرکت تامین سرمایه لوتوس پارسیان در بازار 

دوم بورس عرضه خواهد شد.
این عرضه به روش ثبت سفارش و با کف قیمت هر سهم 195 تومان و سقف قیمت 
205 تومان عرضه خواهد شد. در عرضه اولیه شرکت تامین سرمایه لوتوس پارسیان 

500 میلیون سهم به ارزش 10 درصد از کل سهام این شرکت فروخته می شود.
طبق اطلاعیه ای که مدیریت بازار بورس تهران اعلام کرده فقط ورود قیمت در محدوده 

قیمتی یاد شده مجاز است و کشف قیمت صرفا در این محدوده انجام می شود.
همچنین هر کد حقیقی یا حقوقی در این عرضه، حداکثر تا 2000 سهم می تواند 
خریداری کند و  متعهد خرید این سهم، در صورت عدم خریداری این سهم توسط عموم 

تا سقف 50 درصد خرید را تعهد کرده است.
به گزارش ایسنا، اگر طبق این اطلاعیه تامین سرمایه لوتوس پارسیان در بازار دوم 

بورس عرضه شود این چهارمین عرضه شرکت بورس در سال 139۷ خواهد بود.

مدیرکل صنایع نساجی و پوشاک وزارت صنعت، معدن و تجارت؛

ممنوعیتوارداتپوشاکلغونشدهاست
مدیرکل صنایع نساجی و پوشاک وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: ممنوعیت 
واردات پوشاک، کفش و سایر کالاهای نهایی  حوزه صنایع نساجی و پوشاک که در 

شرایط حاضر ضرورتی به واردات آنها وجود ندارد، به قوت خودباقی است.
افسانه محرابی اظهار کرد: براساس مصوبات ستاد اقتصاد مقاومتی، محدودیتهای 
موجود منابع ارزی و در راستای تامین ارز مورد نیاز برای واردات کالاهای ضروری، 
اساسی و مواداولیه؛ ثبت  سفارش کالاهای گروه چهارم شامل 1339 ردیف تعرفه، 

ممنوع شد.
وی خاطرنشان کرد: از آنجائیکه مصوبه مذکور به قوت خود باقی است و نظر به 
توانمندی های تولید داخلی در تامین انواع پوشاک مورد نیاز کشور و لزوم حمایت از 
تولیدات داخلی به ویژه در مقطع کنونی، ثبت سفارش انواع پوشاک همچنان ممنوع 

است.
مدیرکل صنایع نساجی و پوشاک وزارت صنعت در پایان با نگاهی به آمار صادرات 
پوشاک تصریح  کرد: در 9 ماهه اخیر 4 هزار و ۶00 تن پوشاک به ارزش 48 میلیون 

دلار صادر شده که از نظر وزنی 59 درصد و از نظر ارزشی 24 درصد رشد داشته است.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تعداد شعب نظام بانکی کشور باید در مجموع 
12 هزار شعبه باشد که در این راستا بانک ها باید بهینه سازی شعب خود را در دستور 

کار قرار دهند.
تعداد استاندارد شعبه های بانک ها موضوع جدیدی نیست؛ پارسال رییس جمهوری 
در مجمع عمومی بانک مرکزی از بالا بودن شعبه های بانک ها در ایران انتقاد کرد و 

خواهان ساماندهی این موضوع شد.
هرچند کارشناسان بانکی معتقد هستند با توسعه بانکداری الکترونیک به تدریج تعداد 
شعب فیزیکی بانک ها هم کم می شود اما آمار نشان می دهد که همچنان حدود 23 
هزار شعبه بانکی در کشور وجود دارد و نکته قابل تامل اینکه سهم بالایی از این شعب در 

اختیار بانک های دولتی و حتی بانکی های دولتی خصوصی شده است.
پارسال »فرشاد حیدری« معاون وقت نظارت بانک مرکزی در این زمینه گفته بود: 
»براساس استانداردها وقتی تعداد شعب را با سایر کشورهای مختلف و همسطح مقایسه 
می کنیم، سرانه شعب پرجمعیت تقریبا برابری می کند، ولی مساله اینجاست که ما از نظر 
الکترونیک و خدمات بانکداری الکترونیک پیشرفت های چشمگیری داشتیم؛ بنابراین 

باید از این نظر تغییراتی در شعب ایجاد شود.«
در تازه ترین موضع گیری درباره زیاد بودن شعب بانکی، »عباس معمار نژاد« معاون 
بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفته است: بر اساس 
پایه شاخص های تولید ملی، وسعت و  بر  مطالعات صورت گرفته در این وزارتخانه 

جمعیت کشور، تعداد شعب نظام بانکی کشور باید در مجموع 12 هزار شعبه باشد که 
همه بانک ها باید بهینه سازی شعب خود را در دستور کار قرار دهند.

بنا بر اعلام روز دوشنبه بانک ملی ایران، معمارنژاد در نشستی با مدیر عامل، اعضای 
هیات مدیره و مسئولان این بانک که به منظور ارایه صورت وضعیت بانک برگزار شد، از 

بانک ملی ایران خواسته است تا اقدام های خود در زمینه کاهش شعب را ادامه دهد.
وی از بانک ملی ایران به عنوان بانک اصلی نظام و عصای نظام اقتصادی کشور یاد کرد 

و خواستار آن شد تا تسهیلات تکلیفی مضاعفی بر دوش این بانک قرار نگیرد.
معمارنژاد تاکید کرد: بانک ملی یک بنگاه اقتصادی است که باید بحث سودآوری آن 
نیز مدنظر قرار گیرد؛ این بانک بازوی حمایتی دولت و اصلی ترین بانک کشور است و 
بحث مطالبات از دولت در این بانک باید تعیین تکلیف شود که وزارت امور اقتصادی و 

دارایی ملزم به پیگیری آن است.
وی با اشاره به کاهش قابل توجه نسبت مطالبات معوق به تسهیلات در بانک ملی ایران 
افزود: نسبت مطالبات معوق به تسهیلات در بانک ملی ایران در چند سال اخیر روندی 
کاهشی داشته و تلاش برای وصول مطالبات باید همچنان مورد توجه باشد. همچنین 

قیمت تمام شده پول نیز در این بانک روند نزولی در پیش گرفته که باید ادامه یابد.
مدیرعامل بانک ملی ایران نیز در این نشست با بیان اینکه این بانک متعلق به همه 
مردم ایران است، گفت: با توجه به گستردگی و ضریب نفوذ بانک ملی ایران در کشور، 

انتظارات از این بانک برای رفع چالش ها و مسایل کشور بالاست.
»محمدرضا حسین زاده« با تاکید بر اینکه بانک ملی با هدف کمک به توسعه کشور 
راه اندازی شده است، افزود: این بانک در بسیاری از بخش ها از سوی دولت به آحاد 
مردم خدمت رسانی می کند از این رو، در بسیاری از مناطق محروم و دور دست کشور به 
منظور خدمت رسانی به هموطنان اقدام به تاسیس شعبه کرده در حالی که این شعب 
توجیه اقتصادی ندارند وی تصریح کرد: در چند سال گذشته بانک ملی ایران به یک 
انضباط مالی پایدار دست یافته که در راستای آن در 2 سال گذشته نیز نه تنها بدهی به 
بانک مرکزی نداشته بلکه مانده اضافه برداشت آن نیز صفر بوده است. این در حالیست 
که باتوجه به حجم عظیم تسهیلات تکلیفی، خط اعتباری نیز به این بانک اختصاص 
نیافت. حسین زاده ادامه داد: اکنون بیش از 2۶0 هزار میلیارد ریال از منابع بانک ملی 
ایران بابت ذخایر قانونی نزد بانک مرکزی است که این رقم بیش از نرخ ذخیره قانونی 
دیگر بانک ها و حتی معادل منابع کل یک بانک است. با توجه به گسترده بودن تکالیف 
بانک ملی ایران و همچنین میزان بدهی های دولت به این بانک درخواست داریم بخشی 

از این ذخایر آزاد شوند تا بتوانیم دست واحدهای تولیدی بیشتری را بگیریم.

 معاون وزیر اقتصاد:

نظام بانکی باید در مجموع 12 هزار شعبه داشته باشد

شرکت  واگذاری  اعلام  ضمن  خصوصی سازی  سازمان  رئیس 
آلومینیوم المهدی به شرکت گروه مپنا، از ممنوع الخروجی خود 
اظهار بی اطلاعی کرد و گفت: هیچ محاکمه ای در کار نبوده و تا 

الان هیچ مقام قضایی با من در این ارتباط تماس نگرفته است.
ایسنا،  با  گفت وگو  در  حسینی  پوری  عبدالله  اشرف  میرعلی 
درباره شایعات مطرح شده مبنی بر ممنوع الخروجی اش از کشور 
که این روزها به نقل از برخی نمایندگان مجلس مطرح می شود، 
اظهار کرد: اینکه آقایان )برخی نمایندگان مجلس( اظهار می کنند 
من ممنوع الخروج هستم باید عرض کنم که تاکنون )یکم بهمن 
ماه( نه یک مقام قضایی با من تماس گرفته، نه احضاری صورت 

گرفته، نه محاکمه ای در کار بوده و نه اساسا کسی به من گفته 
که ممنوع الخروج هستم. نمی دانم آقایان بر چه اساسی اظهار 

می کنند که "ممنوع الخروج هستم".
او با بیان اینکه من ممنوع الخروج باشم یا نباشم قصد خروج از 
کشور را ندارم، از تلاش برخی نمایندگان مجلس برای رایزنی با قوه 
قضاییه برای گرفتن حکم ممنوع الخروجی اش اظهار بی اطلاعی 
کرد و گفت: اگر شکایتی علیه کسی مطرح شود بازپرس ورود 
می کند و به فرد اعلام می کند و اگر احساس کرد که فردی باید 

ممنوع الخروج شود به او اطلاع می دهد.
واگذاری المهدی به مپنا قطعی است

پوری حسینی در ادامه واگذاری آلومینیوم المهدی به "شرکت 
گروه مپنا" را تایید کرد و گفت: قرارداد این واگذاری امضا شده است 
و در حال حاضر در حال برطرف کردن برخی از کسری های اسناد 
مالی هستند که فردا )چهارشنبه( می آیند و آلومینیوم المهدی را 

تحویل می گیرند.
او با اعلام لغو واگذاری این شرکت از خریداران قبلی اظهار کرد: 
شرکت فروآلیاژ گنو به دلیل اینکه نتوانست بخشی از تعهدات خود 
را انجام دهد و خود نیز احساس کرد که برای ادامه راه خیلی مصمم 
نیست، این شرکت طبق قانون کنار گذاشته شد و حالا شرکت 

مدیریت پروژه های نیروگاهی ایران )مپنا( جایگزین آن شرکت شده 
است.

قانون به واگذاری حکم می دهد
اعلام  به  اشاره  با  همچنین  خصوصی سازی  سازمان  رئیس 
وزیر اقتصاد مبنی بر تشکیل جلسه امروز )یکم بهمن ماه( هیئت 
واگذاری اظهار کرد: در جلسات هیئت واگذاری که بعد از مدت ها 
تشکیل می شود مصوباتی تصویب می شود که نتایج آن اطلاع 
رسانی خواهد شد. دستور جلسه این جلسات برای واگذار کردن و 

نه برای واگذار نکردن است.
وی امکان لغو واگذاری ها در جلسات هیئت واگذاری را خلاف 
قانون ارزیابی کرد و گفت: قانون به واگذاری حکم می دهد و هیچ 
کسی هم نمی تواند قانون را فسخ کند و بگوید که واگذاری نشود؛ 
مگر اینکه مجلس ورود کند و بگوید که واگذاری ها متوقف شود. 
اما اینکه واگذاری ها چه موقع و با چه قیمتی انجام شود در هیئت 

حیطه اختیارات هیئت واگذاری است.
به   ۴۴ اصل  نظارتی  رکن  داشت  اصرار  کرباسیان 

خصوصی سازی منتقل شود!
پوری حسینی به وجود دبیرخانه اجرایی شورای عالی اصل 44 
در سازمان خصوصی سازی تا پیش از حکم فرهاد دژپسند مبنی 

بر تفکیک آن هم اشاره کرد و گفت: شورای عالی اصل 44 یک 
دبیر  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  که  است  فراقوه ای  شورای 
اجرایی آن است که در زمان صدارت مسعود کرباسیان بر وزارت 
اقتصاد ایشان اصرار داشت تا این نهاد به سازمان خصوصی سازی 
منتقل شود، که شواری عالی اصل 44 هم در این زمینه مصوبه 

تولید کرد تا این نهاد به سازمان خصوصی سازی منتقل شود.
سازمان  برای  جدید  مسئولیت  یک  این  کرد:  اضافه  وی 
خصوصی سازی بود اما چون دستور وزیر وقت اقتصاد بود سازمان 
خصوصی سازی در حال آماده سازی خود برای این مسئولیت بود 
که آقای دژپسند لطف کردند و این بار را از دوش سازمان برداشتند 

و به وضعیت قبلی بازگشت.
به گزارش ایسنا، مطابق با دستور وزیر جدید امور اقتصادی و 
دارایی در 2۶ دی ماه مقرر شد تا دبیرخانه اجرایی شورای عالی 
اصل 44  به معاونت امور اقتصادی )دفتر مطالعات بخش عمومی( 

منتقل شود.
اصل  کلی  سیاست های  اجرای  عالی  شورای  است،  گفتنی 
44 قانون اساسی بر اساس ماده 42 همین قانون، یکی از ارکان 
نظارتی اجرای قانون اصل 44 قانون اساسی است که از وظایف و 

اختیارات وسیعی برخوردار است.

پوری حسینی:

بهمننگفتهاندممنوعالخروجم

بانک ها از روز )یکم بهمن( سودهای علی الحساب سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت 
را به صورت ماه شمار محاسبه می کنند.

سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت بخشی مهمی از سپرده های بانکی را تشکیل 
می دهد و بسیاری از سپرده گذاران از این نوع سپرده برای دریافت سودهای بانکی بهره 
می بردند، اما نکته ای که در این میان وجود داشت، این بود که تاکنون سود این سپرده ها به 
صورت روزشمار محاسبه می شد و این در حالی است که برخی افراد سودجو در ابتدای روز 
حساب خود را خالی کرده و در بازارهای ارز و سرمایه، نوسان گیری می کردند و در انتهای 
روز آن را برای محاسبه به حساب های خود بازمی گرداندند که گاه ممکن بود این موارد یک 

تا دو روز طول بکشد.
بر این اساس، پیشنهاد بانک مرکزی در این رابطه در یک هزار و دویست و شصت و دومین 
جلسه شورای پول و اعتبار در بیستم آذرماه مطرح و مقرر شد که معیار پرداخت سود 
سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی از روزشمار به ماه شمار تغییر یابد؛ به گونه ای 

که حداقل مانده حساب در ماه مبنای محاسبه سود سپرده های مزبور باشد.
بر اساس آن چه بانک مرکزی تصویب کرده بود، مقرر شد که سهم سود علی الحساب 
سپرده های کوتاه مدت عادی در بانک های سراسر کشور از امروز )یکم بهمن ماه( به صورت 

ماه شمار محاسبه شود.
بر این اساس تمامی حساب های سپرده کوتاه مدت فارغ از مقطع افتتاح سپرده، از 
تاریخ اول بهمن ماه سال جاری و صرفا برای دوره های زمانی پس از تاریخ مذکور، مشمول 
تغییر در نحوه محاسبه سود مطابق فرمول نرخ سود ضرب در تعداد روزهای ماه ضرب در 

کمترین مانده طی ماه خواهند شد.

به این ترتیب تمامی بانک ها از امروز موظفند که تمامی سپرده های کوتاه مدت قبلی و 
جدید را به صورت ماه شمار محاسبه و سود را بر این اساس به مشتریان خود پرداخت کنند.
در این باره محمدرضا جمشیدی - دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی - با 
بیان اینکه اخیرا شورای پول و اعتبار، پرداخت سود سپرده های کوتاه مدت را از روزشمار 
به ماه شمار تبدیل کرده است، به ایسنا گفته بود که پیش از پرداخت سود به مشتریان 
براساس حداقل مانده حساب آن ها در طول یک روز بوده، اما با این تغییر، سود پرداختی 
به مشتریان براساس میانگین حداقل مانده  حساب  آن ها در روزهای یک ماه محاسبه و در 

پایان ماه به حساب آن ها واریز می شود.
به گفته وی، این اقدام اندکی سود سپرده گذاران را کاهش می دهد اما سود خاصی را 
نصیب بانک ها نمی کند، چراکه بانک ها سپرده را با سود 15 درصد از مشتری می گیرند و 
با سود 18 درصد تسهیلات اعطا می کنند که در این میان سه درصد به عنوان حق الوکاله 
برای بانک ها سود ایجاد می کند. اما نکته اینجاست که همه سپرده ها صرف پرداخت 
تسهیلات نمی شود و بخشی از آن نزد بانک مرکزی و بخشی هم نزد صندوق بانک برای 
بازپرداخت به مردم نگه داری می شود. از سوی دیگر سپرده ها در همان روز تبدیل به 
تسهیلات نمی شوند و این موارد به همراه هزینه های جاری بانک ها سبب می شود تا در 

نهایت بانک ها از محل دریافت سپرده و اعطای تسهیلات 0.۶ درصد متضرر شوند.
طبق آنچه جمشیدی عنوان کرده، عملا سودی از این محل نصیب بانک ها نمی شود و 
تصمیمات اخیر بانک مرکزی در تبدیل نرخ سود روزشمار به ماه شمار و کاهش نرخ سود 

سبب می شود اندکی زیان بانک ها کم شود.
این در حالی است که سایر شرایط و ضوابط سپرده های کوتاه مدت عادی نظیر حداکثر 

نرخ سود علی الحساب )در حال حاضر 10 درصد( و شرط حداقل مانده جهت بهره مندی 
از سود سپرده به مدت یک ماه ممتد مانند گذشته به قوت خود باقی است.

با تغییرات در نحوه محاسبه سود سپرده های کوتاه مدت، صرفا مبلغ مبنای محاسبه سود 
از حالت حداقل مانده روزانه به حالت حداقل مانده ماهانه تغییر می یابد و این تغییرات 

فقط مربوط به سپرده های کوتاه مدت بوده و سایر سپرده ها را شامل نمی شود.

سودسپردههایکوتاهمدتماهشمارشد

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی اعلام 
کرد که تاکنون هیچ یک از بنادر دنیا به صورت رسمی و مکتوب 
پرچم  تحت  کشتیرانی  ناوگان  و  ایرانی  کشتی های  پهلوگیری 
کشورمان را ممنوع اعلام نکرده اند، البته برخی ترمینال ها و بنادر 
ایرانی  ناوگان  برخی  ورود  از  آمریکایی دارند  خارجی که شرکای 

ممانعت به عمل آورده اند.
به گزارش ایسنا، محمدعلی حسن زاده در نشستی خبری که 
صبح امروز برگزار شد با اشاره به این که برآورد شده است در سال 
در  کاپوتاژی  کالای  عنوان  به  گندم  تن  هزار  حدود 450  جاری 
جنوب و 150 هزار تن در شمال کشور از طریق بنادر جابه جا شود، 
اظهار کرد: حداقل برآوردها بر این است که بتوانیم تا چند ماه آینده 
450 هزار تن گندم از طریق بنادر جنوبی کشور و بین بنادر امام 
خمینی )ره(، بندر شهید رجایی و بندر چابهار جابه جا شود و در 
شمال کشور نیز برآورد بر این است که 150 هزار تن گندم از شرق 
به غرب خزر جابه جا  کنیم تا مجموعا ۶00 هزار تن گندم به عنوان 
کالای کاپوتاژی از طریق بنادر در شمال و جنوب کشور توزیع شود.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
اهمیت دریا در توسعه کشورها خاطرنشان کرد: در سالیان گذشته 
گندم از خارج وارد می شد، اما در حال حاضر قادر به تولید گندم و 
تامین نیاز کشور توسط تولیدکنندگان داخلی هستیم و کشورهایی 
که دارای دسترسی به آب هستند باید از قابلیت های خود استفاده 
کنند درحالی که ما تاکنون نتوانسته بودیم به خوبی از این فرصت 
بهره ببریم، اما اخیرا با هماهنگی که با شرکت بازرگانی دولتی 
صورت گرفته است قرار بر این شده تا گندمی که در غرب کشور 
تولید می شود در بندر امام خمینی )ره( تجمیع شود چرا که این 
بندر به عنوان محل توزیع انتخاب شده است و پس از آن جابه جایی 

به استان های دیگر در شرق و مرکز کشور صورت می گیرد.
تا  شده  هماهنگ  نیز  کشور  شمال  در  داد:  ادامه  حسن زاده 
حجمی از گندم که در شمال ایران وجود دارد از امیرآباد به انزلی 
حمل و به استان های گیلان، اردبیل و آذربایجان غربی و شرقی 

توزیع شود.
وی با تاکید بر این که کشور دارای فرصت های مناسبی به ویژه در 
مرکز جنوبی خود برای جابه جایی کالاهای کاپوتاژی است که باید 
از آن استفاده کنند، گفت: حدود سه هفته پیش اولین کشتی 20 
هزار تنی گندم از بندر مبدا یعنی امام خمینی )ره( غلات مورد نیاز 
استان های سیستان و بلوچستان و خراسان های شمالی، جنوبی و 
رضوی را به بندر چابهار حمل و با هماهنگی صورت گرفته مستقیم 

از پای کشتی توسط کامیون جابه جا شده و کشتی دوم نیز روز 
گذشته به چابهار رسید و در حال تخلیه محموله است.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر با اشاره به این که 
تاکنون در بحث جابه جایی کالاهای کاپوتاژی از مزیت دریایی کشور 
در شمال و جنوب استفاده نشده بود، بیان کرد: در مورد بنزین، 
نفت و سوخت استان های شرقی و شمال شرقی این اتفاق رخ 
می داد، اما در حوزه غلات و خوراکی ورود پیدا نکرده بودیم که این 

مساله نیز در حال انجام است.
حسن زاده با اشاره به این که در مجموع استفاده از حمل ونقل 
چند وجهی هرچند ممکن است بعد مسافتی طولانی تری را در پی 
داشته باشد، اما از نظر مجموع هزینه تمام شده با کاهش قیمت ها 
روبه روست، اظهار کرد: حمل ونقل دریایی دارای چند مزیت است 
که به طور مثال مزیت در مقیاس باعث می شود که هزینه تمام شده 
کاهش یابد، چرا که به طور مثال تخلیه و بارگیری کالا با استفاده 
از تجهیزات بندری بعضا تا ۶00 تن بر ساعت از طریق مکنده های 
پیشرفته صورت می گیرد، در حالی که اگر بخواهید این بار که برابر 
30 کامیون 20 تنی است را مورد مقایسه قرار دهید متوجه اختلاف 
زمان و قیمت ها خواهید شد، هرچند مزیت حمل ونقل زمینی برای 
مسافت های کوتاه قابل چشم پوشی نیست و کامیون ها بهترین 

وسیله برای جابه جایی در چنین مسافت هایی هستند.
وی با اشاره به این که در حوزه جابه جایی کالا با عبور از مسافت 
350 تا 400 کیلومتری هزینه جابه جایی زمینی به صورت تساعدی 

افزایش می یابد، گفت: بهترین راه برای جابه جایی تا مسافت های 
350 تا 400 کیلومتری حمل زمینی است و قطار بهترین وسیله 
برای مسافت های ۷00 تا 1000 کیلومتری هستند و با عبور از این 

مسافت بهترین گزینه حمل دریایی است.
از  همچنین  بنادر  سازمان  اقتصادی  و  بندری  امور  معاون 
پیشنهادی که اخیرا در ارتباط با تخلیه و توزیع 20 درصد کالای 
اساسی استان های شرق کشور از طریق چابهار مطرح شده است 
خبر داد و اعلام کرد: پیگیری این مساله در دستور کار قرار گرفته 
و درخواستی از طریق نمایندگان مجلس شورای اسلامی به رئیس 
جمهوری ارائه شده تا باری که مختص استان های شرقی است 
به بندر چابهار برود، در حالی که این بار به بندر امام خمینی )ره( 

می رفت.
حسن زاده از انتخاب سه شهر لجستیکی در جنوب کشور خبر داد 
و گفت: سه شهر لجستیکی در بنادر چابهار، امام خمینی  )ره( و 
بندر شهید رجایی مدنظر قرار گرفته است و همچنین قرار است که 
شهر لجستیکی فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( مدنظر قرار 
گیرد که این مساله بنا بر مصوبه شورای عالی لجستیک است تا 
شاهد ایجاد شهرهای لجستیکی در بالاترین سطح باشیم. سطح 
دوم پایانه های لجستیک هستند که بندر امیرآباد در شمال ایران 
یکی از پایانه هاست و قرار است در شمال کشور نقش لجستیکی 
خود را ایفا کرده و به استان های همجوار خدمت رسانی نماید. علاوه 
بر این دهکده های لجستیکی و پایانه های مرزی در سطوح بعدی 

قرار دارند.
وی در مورد علت دریافت هزینه خدمات بندری به صورت ارزی از 
شرکت های کشتیرانی ایرانی، اظهار کرد: بر اساس قانون، سازمان 
بنادر و دریانوردی مکلف به دریافت هزینه خدمات بندری به صورت 
ارزی است و با توجه به محدودیت هایی که ایجاد شده قرار بر این 
است که از شرکت های ایرانی معادل ریالی این هزینه ها را دریافت 
کنیم. علاوه بر این در بخش تخلیه و بارگیری کالا سقفی که در نظر 
گرفته ایم معادل 8000 تومان نرخ نیمایی است و اگر نرخ در سامانه 
نیما کاهش پیدا کند این مبلغ هم کم می شود و از تمام شرکت های 
ایرانی معادل ارز نیمایی دریافت می شود. در عین حال از خارجی ها 
مکلف هستیم ارز دریافت کنیم، اگر به هر دلیل امکان پرداخت 

هزینه ها به دلار نبود معادل نرخ دلار سنا از آن ها دریافت می شود.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی همچنین 
در خصوص مقوله کمبود کانتینر نیز، خاطرنشان کرد: پس از رفتن 
شرکت های لاینری از بنادر ایران، با کمبود کانتینر مواجه شده ایم 
که قرار است به شرکت های خریدار تولیدات کارخانجات کانتینرساز 
ایرانی از محل وجوه اداره شده سازمان بنادر، تسهیلات ارائه کنیم. 
علاوه بر این با توجه به ممنوعیت اعطای تسهیلات از محل این وجوه 
برای خرید کانتینر دسته دوم، با بانک های عامل مذاکره داشته ایم تا 
به شرکت های وارکننده کانتینر دسته دوم تسهیلات بانکی پرداخت 
شود. وی در ارتباط با اینکه چه تعداد از بنادر کشورهای خارجی 
برای تردد ناوگان ایرانی اعمال محدودیت کرده اند، تصریح کرد: تا 
به حال هیچ کشوری به صورت کتبی و رسمی اعلام نکرده است 
که ورود ناوگان ایرانی به بنادر آن ها ممنوع است و کشتی های ایرانی 
به اکثر بنادر خارجی تردد دارند هر چند باید خاطرنشان کرد که 
برخی از ترمینال ها و بنادر خارجی که سهام داران آن ها آمریکایی 
هستند از ورود برخی از ناوگان ایرانی خودداری و محدودیت هایی 
ایجاد می کنند. حسن زاده همچنین با اشاره به آمار تخلیه و بارگیری 
بنادر طی 10 ماهه ابتدایی سال جاری، اعلام کرد: از ابتدای سال 
جاری تا دی ماه، 111 میلیون تن عملیات بندری داشتیم که در 
بخش تخلیه و بارگیری محموله های نفتی نسبت به مدت مشابه در 
سال گذشته 11.۷ درصد این عملیات کاهش پیدا کرده است و در 
بخش عملیات بندری محموله های غیر نفتی 13.5 درصد کاهش 
عملیات داشتند. علاوه بر این عملیات بندری در کلیه بنادر کشور 
13 درصد کاهش یافته است که عمدتا به دلیل محدودیت هایی 
است که در حوزه تجارت کشور با آن روبرو هستیم و به ممنوعیت 

واردات 1400 قلم کالا نیز مربوط می شود.

معاون امور بندری سازمان بنادر خبر داد

ورودکشتیهایایرانیبههیچیکازبنادردنیارسماممنوعنشدهاست
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مسعود سلطانی فر: 

نباید حاشیه ای برای تیم ملی فوتبال 
به وجود بیاید

ایران شخصیت  مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان گفت که تیم ملی فوتبال 
قهرمانی در جام ملت های آسیا را دارد.

و  پارالمپیک  و  المپیک  بازی های  عالی  ستاد  جلسه  حاشیه  در  سلطانی فر  مسعود 
همچنین مراسم اهدای مدال چند ورزشکار به موزه ورزش در خصوص جایگاه قهرمانان 
اظهار داشت: ما همیشه در المپیک و پارالمپیک عملکرد بهتری داشته ایم و این شرایط 
در بازی های پاراآسیایی و آسیایی و همچنین المپیک جوانان نشان داده شد. همه این ها 
نشان می دهد که حرکت ورزش روبه رشد است. خوشبختانه امکانات فراهم شده و جوانان 

ایرانی می درخشند.
وی درباره بازی شب گذشته تیم ملی مقابل عمان گفت: تیم ملی در این مرحله در حد 
نام و موقعیت و شخصیتی که برایش قائل بودیم ظاهر شد، البته فرصت گلزنی های بیشتر 
نیز در این بازی وجود داشت. به نظرم این تیم شخصیت قهرمانی را دارد. ما این باور را 
داریم که با تدارکات خوبی که فراهم شده و کادر خوبی که وجود دارد تیم ملی می تواند 
به آرزوی 42-43 ساله اش برسد. من به این موضوع امیدوارم و باور دارم که تیم ملی به 
سمت قهرمانی پیش می رود. نباید بگذاریم که حاشیه ای به وجود بیاید و باید شرایط بدون 

جنجال ایجاد شود.
وزیر ورزش و جوانان در پاسخ به این سوال که ترجیح می دهد چه تیمی حریف ایران در 
نیمه نهایی باشد تصریح کرد: تیمی که می خواهد قهرمان شود نباید به این مسائل فکر 
کند و باید این توان را داشته باشد که همه حریفان را شکست دهد. البته هرچه که جلوتر 

می رویم کار نیز برای قهرمانی سخت تر می شود.
سلطانی فر در بخش پایانی صحبت های خود درباره وضعیت روسای بازنشسته هیئت ها 
گفت: ما در تاریخ 13 آذر این موضوع را از مجلس استعلام کردیم و پاسخ این استعلام 
نیز در آخرین روز دی ماه آمد. فکر می کنیم نظر مجلس در این باره واضح نبود و به همین 
دلیل دوباره استعلام کرده ایم تا شرایط دقیق مشخص شود. برخی از فدراسیون ها روسای 
بازنشسته زیادی دارند اما برخی دیگر فقط یک یا دو مورد رئیس هیئت بازنشسته دارند که 

این خیلی تعیین کننده نیست.

در گفت وگو با خبرگزاری فرانسه مطرح شد؛

بیرانوند قبل از مهار پنالتی عمان با خود چه گفت؟
دروازه بان تیم ملی ایران در گفت وگو با 
خبرگزاری فرانسه درباره درخشش در بازی 

برابر عمان صحبت کرد.
در  که  ایران  دروازه بان  بیرانوند  علیرضا 
جام جهانی توانست پنالتی رونالدو را مهار 
کند، در بازی برابر عمان نیز درخشید و 
توانست پنالتی کاپیتان این تیم را مهار کند 

تا زمینه ساز برتری ایران شود. 
علیرضا بیرانوند در گفت وگو با خبرگزاری 
فرانسه )AFP( گفت: بعد از آن که پنالتی 

کریستیانو رونالدو را در جام جهانی گرفتم، همه هواداران ایرانی از من انتظار دارند که تمام 
پنالتی ها را مهار کنم. در موقع زدن ضربه پنالتی بازیکن عمان یک ثانیه یاد پنالتی رونالدو 
افتادم و گفتم نباید اجازه دهم که مردم فکر کنند مهار پنالتی رونالدو شانسی بوده است. 
تلاش کردم تا تمرکز داشته باشم و بتوانم این ضربه را مهار کنم چون کار من حراست از 
دروازه تیم است و باید به تیمم کمک کنم که برنده شود. حالا که به دوران بازی خودم نگاه 

می کنم، می بینم که محدودیتی در رویاپردازی ندارم.
او درباره کمک سردار آزمون به او، قبل از زدن این ضربه گفت: من قبل از این که سردار 
چیزی بگوید تصمیم خودم را گرفته بودم که به کدام سمت شیرجه بزنم و وقتی هم سردار 

آن علامت را داد مطمئن شدم.
تیم ملی ایران از سال 1۹۷۶ تاکنون نتوانسته است عنوان قهرمانی را در جام ملت های 
آسیا به دست بیاورد. در همین رابطه بیرانوند گفت: راستش را بخواهید همه بازیکنان تیم 
ملی هر روز به این مساله فکر می کنند. آرزوی همه ماست که تیم بتواند به عنوان قهرمانی 
برسد. بعد از 43 سال، الان بزرگترین آرزوی ورزشی مردم ایران، این است که تیم بتواند 
قهرمان آسیا شود. بعد از نمایش خوب در جام جهانی روسیه، انتظارات از تیم ما خیلی 
بالاست تا به موفقیت برسد. مدت هاست که تیم اول آسیا در رده بندی هستیم و باید بتوانیم 

در این رقابت ها این مساله را ثابت و با قهرمانی دل مردم کشورمان را شاد کنیم.

ذوالفقارنسب: 

 استحقاق قهرمانی در آسیا را داریم
بیژن ذوالفقارنسب، کارشناس فوتبال کشورمان تأکید کرد که تیم ملی ایران استحقاق 

قهرمانی در آسیا را دارد.
بیژن ذوالفقارنسب درباره برتری دو بر صفر تیم ملی فوتبال ایران برابر عمان در مرحله 
یک هشتم نهایی جام ملت های آسیا 201۹، اظهار داشت: عمده ترین مرحله این دیدار، 
ابتدای بازی بود. شروع بازی ایران با همه دیدارهای تیم ملی متفاوت بود و دلیل آن نیز، 

اثرگذاری مسائل حاشیه ای روزهای گذشته بوده که البته خیلی زود کنترل شد.
وی افزود: تیم ملی در 30 ثانیه نخست بازی، خوب نبود و شاید این مسئله به مشکلات 
قبلی برمی گشت، اما با مهار پنالتی توسط علیرضا بیرانوند که واکنش بسیار خوبی داشت، 
مشکلات خنثی شد. پس از این پنالتی، آب بیداری روی جسم بازیکنان ریخته شد و تیم 

ملی شرایط طبیعی خودش را پیدا کرد.
کارشناس فوتبال کشورمان خاطرنشان کرد: عمان تیم قابل احترام و زحمتکشی بود. 
عمان را تیمی پردردسر و فیزیکی می شناسیم که از مربی خوبی نیز بهره می برند، اما آنها 
گرفتار مسائل روحی - روانی فوتبال شدند که نتیجه اش پیروزی دو بر صفر ما بود. در زمان 
پنالتی عمان، دو مدافع میانی ما به یکدیگر تعارف زدند و پوشش لازم را ندادند. هافبک های 
میانی نیز دچار اشتباه شدند و اجازه داده شد توپ به قلب خط دفاعی ما بیاید. این اتفاقات 
طی چند ثانیه رخ داد، اما بازیکنان در خواب فرو رفته بودند. پس از مهار پنالتی، تیم ملی 
شخصیت واقعی اش را پیدا کرد، تماشاگران حاضر در ورزشگاه نیز هیجان زده شدند و جو 
را به سود ایران تغییر دادند. ذوالفقارنسب در خصوص شانس قهرمانی ایران گفت: تیم 
ملی کاملا شرایط و استحقاق قهرمان شدن را دارد. تیم های عربستان، ژاپن و کره جنوبی 
تیم های خوبی هستند، اما اینطور نیست که نتوانیم آنها را شکست دهیم. اگر ایران به 

آهنگ اصلی اش برسد، استحقاق قهرمانی در آسیا را خواهد داشت.

حمید استیلی:

توقع نمی رفت عمان هجومی شروع کند
مدیر تیم فوتبال امید ایران گفت: انتظار نمی رفت تیم ملی فوتبال عمان مقابل ایران بازی 

را هجومی آغاز کند.
حمید استیلی درباره برد تیم ملی فوتبال ایران مقابل عمان در جام ملت های آسیا و 
صعود به مرحله یک چهارم نهایی گفت: همانطو که انتظار می رفت بازی را بردیم ولی به 
سختی. توقع نداشتیم عمان در شروع مسابقه تهاجمی بازی کند و حتی صاحب پنالتی 

شود.
وی افزود: علیرضا بیرانوند سرحال و قبراق بود و ما را به بازی برگرداند. بعد از آن توانستیم 
بر بازی مسلط شویم. اشتباه مدافع حریف باعث شد علیرضا جهانبخش به گل برسد. بعد 

از گل با اعتماد به نفس بیشتری ادامه دادیم.
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: امیدوارم جلوی چین بازی سختی 

نداشته باشیم و راحت به جمع چهار تیم نهایی صعود کنیم.

تکلیف ماندن یا جدایی مسلمان از ذوب آهن 
فردا مشخص می شود

نام محسن مسلمان، هافبک تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان شاید از فهرست این تیم 
تیم فوتبال ذوب آهن در تمرینات چند  بازیساز  خارج شود.محسن مسلمان، هافبک 
روز اخیر تیمش غیبت داشته و از اصفهان خبر می رسد که این بازیکن احتمالًا از جمع 
ذوبی ها جدا خواهد شد. مسلمان بعد از اختلاف نظر با برانکو از پرسپولیس جدا شد و به 
ذوب آهن پیوست. این بازیکن در زمان مربیگری امید نمازی در ذوب آهن نیز با این مربی 
اختلاف هایی داشت و حالا به نظر می رسد که علیرضا منصوریان هم از این بازیکن عبور 
خواهد کرد.امروز جلسه ای میان سعید آذری و منصوریان برگزار خواهد شد و یکی از 
مسائلی که در این جلسه مطرح می شود، موضوع جدایی مسلمان است. به نظر می رسد 

این بازیکن از ذوب آهن جدا می شود و در نیم فصل دوم جایی در این تیم نخواهد داشت.

اولین پیروزی جلالی با نساجی مازندران
مجید جلالی در اولین تجربه خود روی نیمکت نساجی مازندران با نتیجه 2 بر صفر موفق 

به شکست شاگردان محمدرضا مهاجری شد.
در اولین حضور مجید جلالی برای تیم جدیدش، دو تیم نساجی مازندران و ماشین 
سازی تبریز به مصاف هم رفتند که در پایان این شاگردان مجید جلالی بودند که با دو گل 

موفق به کسب پیروزی در بازی شدند.
دو گل نساجی در این مسابقه را که در ورزشگاه کارگران برگزار شد، رحمان جعفری و 
جهانگیر عسگری ثبت کردند که عسگری برای آزمایش توانایی هایش در این مسابقه 

توسط جلالی به بازی گرفته شد.
گفتنی است این دومین شکست متوالی شاگردان مهاجری به شمار می رود که چند روز 

پیش هم به شهرداری تبریز بازی تدارکاتی خود را واگذار کرده بودند.

ماه ها از قهرمانی تیم ملی فوتسال بانوان ایران در آسیا می گذرد 
اما وعده هایی که فدراسیون فوتبال و وزیر ورزش داده بودند هنوز 

رنگ تحقق به خود نگرفته و چشم انتظاری ها ادامه دارد.
تیم ملی فوتسال بانوان ایران درحالی اردیبهشت ماه سال جاری 
برای دومین بار با شکست تیم ژاپن قهرمان آسیا شد که انتظار می 
رفت پس از این قهرمانی توجه مسئولان فدراسیون و مسئولان 
ورزش به این رشته بیشتر از گذشته شود و ملی پوشان بانوی ایرانی 

مورد حمایت کاملتری قرار بگیرند.
برای  زیادی  وعده های  قهرمانی  این  از  که پس  بود  طبیعی 
حمایت از این تیم داده شود اما همه اینها مربوط به همان روزهای 
ابتدایی و »داغ بودن« مسئولان بود که هر کدام وعده حمایت 
مالی و پاداش هایی را دادند اما با گذشت ماهها از آن وعده ها، 

بازیکنان تیم ملی همچنان چشم انتظار هستند.
در این میان نه تنها تیم ملی فوتسال بانوان ایران مورد توجه 
بیشتر قرار نگرفت بلکه سرمربی موفق خود را هم از دست داد و 
بی توجهی مسئولان باعث شد وی قید همکاری با تیم ملی را بزند. 
دختران فوتسالیست ایران دو باره قهرمان قاره کهن شدند اما 
پاداش آنها پس از گذشت حدود 10 ماه از قهرمانی در آسیا فقط 
وعده های پوچ و توخالی مسئولان بوده است و حتی وزیر ورزش 
نیز وعده دیدار با ملی پوشان را محقق نکرد. وعده ای که قرار بود 
یک هفته پس از بازگشت تیم ملی از رقابت ها صورت گیرد اما هنوز 

عملی نشده است.
لیلا صوفی زاده، نایب رئیس فوتبال بانوان چهارم دی ماه  در 

آخرین مصاحبه اش با خبرنگار مهر خبر از پرداخت پاداش ها 
ظرف 10 روز آینده داده بود اما پس از گذشت بیش از دو هفته از 

آخرین وعده نایب رئیس هنوز خبری از پاداش ها نیست.
مهدی تاج نیز  در مصاحبه های خود خبر از پرداخت پاداش 
دختران فوتسالیست در نخستین فرصت  داده  بود اما با همین 

وعده ها الان 10 ماه از قهرمانی گذشته است و خبری از پرداخت 
پاداش نیست! دختران فوتسال ایران دو بار بدون هیچ ادعایی و 
در سکوت قهرمان آسیا شدند اما این قهرمانی به چشم مسئولان 
نیامد و هر بار برای پرداخت 22 میلیون تومانی بانوان به بهانه های 
مختلفی از جمله کمبود بودجه متوسل شدند. کمبود بودجه ای 

که ظاهرا فقط بر سر راه دختران فوتسالیست وجود دارد و برای تیم 
ملی بزرگسالان مشکلی وجود ندارد. 

دخترانی که برخی از آنها از شهرستان های محروم راهی تیم 
ملی شدند و این مبلغ و پاداش انگیزه و امیدی برای ادامه راهشان 
است اما مسئولان فدراسیون فوتبال این کمترین حق را هم از آنها 

گرفته اند و فعلا به وعده و قول های تو خالی بسنده کرده اند.
و در پایان چند ابهام که بدون پاسخ مانده است؛

* ابهام پاداش ۱۰۰ میلیونی مجلس
شورای  مجلس  آسیا،  در  فوتسال  ملی  تیم  قهرمانی  از  پس 
اسلامی وعده پرداخت مبلغ 100 میلیون تومان به عنوان پاداش 
داد تا این مبلغ بین بازیکنان تقسیم شود اما تا به امروز خبری از 

این مبلغ نشده است!
* پاداش نهاد ریاست جمهوری چه شد؟

تیم ملی فوتسال در بازی های داخل سالن آسیا سال گذشته 
عنوان سومی را کسب کرد و طبق روال هر سال باید در مراسم 
تجلیل از مدال آوران با حضور رئیس جمهور پنج سکه ملی پوشان 
پرداخت می شد که هنوز این سکه ها به دست بازیکنان نرسیده 

ا ست.
* تکلیف ۵۰۰ دلار باقی مانده چه شد؟

پس از قهرمانی در آسیا مبلغ 1۵00 دلار به عنوان پاداش به ملی 
پوشان تعلق می گرفت که 1000 دلار پرداخت شد اما ۵00 دلار 
در اختیار بازیکنان قرار نگرفت و به گفته تعدادی از ملی پوشان از 

سرنوشت آن اطلاعی در دست نیست.

چشم انتظاری بانوان قهرمان 10 ماهه شد

نه پاداش را دیدند نه وزیر را

بهداد سلیمی: 

فدراسیون تمایلی به همکاری با من ندارد
بهداد سلیمی گفت: فدراسیون وزنه برداری تمایل ندارد که با 
من کار کند و می خواهد با همین نفراتی که هستند ادامه دهد.
 بهداد سلیمی در جمع خبرنگاران، در مورد سهراب مرادی 
و تمرینات او گفت: از من که کمک خاصی بر نمی آید اما به 
عنوان یک دوست ساعت های تمرینی مان را با هم هماهنگ 
می کردیم تا بتوانیم هم به هم انگیزه دهیم و هم به یکدیگر 

کمک کنیم.
وی در پاسخ به این سوال که چقدر به  سهراب مرادی امیدوار 
هستید که بتواند دومین مدال المپیک خود را بگیرد، گفت: کل 
ایران به او امیدوارند. شانس اول کسب مدال طلای المپیک 

2020 سهراب مرادی است بدون شک.
سلیمی در پاسخ به این سوال که چطور می توان هجمه هایی 
که در مورد سهراب و کیانوش ایجاد شده را مدیریت کرد، گفت: 
آقای مرادی باید این موضوع را مدیریت کند من که کارم مدیریت 

نیست. ان شاالله که مرادی بتواند این موضوع را مدیریت کند.
وی در خصوص تغییر وزن کیانوش گفت: تغییر وزن تصمیم 
سختی است که به نظرم هم کیانوش و هم فدراسیون باید در 
این مورد بگیرند. تغیر وزن اتفاق ساده  ای نیست و ممکن است 
به ضرر ورزشکار باشد و ممکن است آسیب بزند. باید خیلی روی 
این قضیه کارشناسی شود تا بخواهد این اتفاق بیفتد. ساده 
نیست که از وزن ۹۶ کیلوگرم یکباره 1۵ کیلو وزن کم کند و به 

۸1 کیلوگرم برسد. آسیب زننده است.
هم  فدراسیون  در  شما  گرفتن  مسئولیت  مورد  در  سلیمی 

گفت: نه چند ماه پیش جلسه ای با مرادی داشتیم، صحبت 
هایی انجام شد، ولی فدراسیون تمایل ندارد که با من کار کند 

تمایل دارد با همین نفراتی که هست ادامه دهد.
وی در پاسخ به این سوال که درست است که شما در حال 
کاهش وزن هستید، گفت: بله. با 1۷0 کیلو راه رفتن کمی برایم 

سخت است.
سلیمی در پاسخ به این سوال که آیا دلتان برای وزنه زدن تنگ 
نشده، گفت: چرا به هرحال نزدیک به 1۷ تا 1۸ سال از عمرم 
را همیشه وزنه برداری کار کردم. الانم نا خود آگاه به سالن وزنه 
برداری کشیده می شوم. می روم و تمرین می کنم وقت می 
گذرانم. دلتنگی که قطعا دارد، اما اتفاقی است که برای هر 
ورزشکاری می افتد. یعنی هر ورزشکاری یک روزی می آید و 
یک روزی می رود. من هم تصمیم گرفتم که روز رفتنم روز بازی 

های آسیایی باشد.
وی در خصوص مربیگری تیم پیام در لیگ گفت: کارها را جلو 
می بریم. صحبت هایی شده و صدری نیز تمایل زیادی دارد. 
مراحل اداری پیش می رود زمانی که قرار باشد لیگ آغاز شود 

ببینیم چه پیش می آید.
او در مورد نامه بازنشستگی اش گفت: من فدراسیون نرفتم که 
اینکار را انجام دهم. درخواست رسمی هم از سوی من نشده 
است. بیرانوند دبیر فدراسیون که استاد مصاحبه کردن است 
و دوست دارد که مصاحبه کند. حالا مراحل اداری طی شود و 

نامه نگاری شود. هنوز نامه ای به دست من نرسیده است.

احسان حدادی گفت : من نگفتم که حتما چهار میلیارد و ۸00 میلیون تومان را 
حتما به خودم بدهند و با درک شرایط کشور تلاش می کنم با کمترین هزینه اردوها 

را برگزار کنم.
به  گزارش  ایسنا، احسان حدادی در حاشیه جلسه موزه ورزش کمیته  ملی 
المپیک و پارالمپیک در مورد شرایط خود و مسائلی که با فدراسیون برایش پیش 
آمده است، اظهار کرد: هدف اصلی کسب نتیجه  خوب در  المپیک است و هر 
صحبتی که می شود برای کسب بهترین نتیجه  است. موضوع اصلا پول نیست،  

بلکه بحث اصلی امکانات اولیه مثل فیزیوتراپ، مربی و از این قبیل است و باز هم 
تاکید می کنم که اصلا بحث پول نیست. در دوومیدانی بر خلاف سایر رشته ها یک 
تیم کامل در اختیار یک ورزشکار است. مبلغ چهار میلیارد و ۸00 میلیون تومانی 
که من عنوان کردم برای کسب بهترین نتیجه  در المپیک بوده است و من شرایط 
ایده آل را گفتم و باید بهترین شرایط را در نظر گرفت. در حال  حاضر  مبلغ 100 

میلیون تومانی که در موردش صحبت می کنم 10 هزار دلار می شود.
او ادامه  داد: ما از امروز هم کار را شروع کنیم دیر شده است، با این حال من سعی 

می کنم با کمترین هزینه اردوها را انجام دهم.
احسان حدادی در ادامه و در پاسخ به این پرسش که با فدراسیون به تفاهم خواهد 
رسید، گفت : در نهایت تفاهم انجام می شود. با ورود صالحی امیری به این موضوع 
ما صحبت هایی را داشتیم و قرار است این هفته  هم یک جلسه دیگر داشته باشیم 
و این اتفاق یعنی تفاهم رخ می دهد.  من شرایط کشور را درک می کنم و به دنبال 
این هستم که با کمترین هزینه اردوها را برگزار کنم، اما برای کسب نتیجه  خوب باید 

حداکثرها را در نظر گرفت.
او خاطر نشان کرد: با این حال هر مربی ایرانی و خارجی که برای من در نظر 
بگیرند قبول می کنم و باز هم می گویم که من بهترین شرایط را گفتم نه این که حتما 

این پول را به من بدهند.
حدادی در پاسخ به این پرسش که اگر این مبلغ درخواستی اش به او داده نشود، 
امکان خداحافظی از ورزش قهرمانی وجود دارد، گفت : خیر. من هشت سال دیگر 
به عنوان ورزشکار حضور خواهم داشت. اگر هم بعد از آن شرایط فراهم باشد و من 

را بخواهند در بخش مدیریت ورود می کنم.

علیرضا جهانبخش، بازیکن تیم ملی فوتبال کشورمان اعتقاد دارد که مهار پنالتی عمانی ها 
توسط بیرانوند مهم تر و تاثیرگذارتر از مهار پنالتی رونالدو در جام جهانی 201۸ بوده است.

تیم ملی فوتبال کشورمان در شرایطی در مرحله یک هشتم  نهایی جام ملت های آسیا 
201۹ مقابل عمان قرار گرفت که خیلی ها ایران را از پیش برنده می دانستند، با این حال 
عمانی ها در دقیقه یک بازی همه را غافلگیر کردند.  حمله ای سرعتی، خطای پنالتی از سوی 
مجید حسینی و شوکی که به تیم داده شد، اما علیرضا بیرانوند با مهار پنالتی ایران را به بازی 
برگرداند و در لحظاتی که بازی گره خورده بود، علیرضا جهانبخش با فرصت طلبی ایران را 
پیش انداخت. پس از آن هم روی پاسی که جهانبخش به طارمی داده بود و می توانستیم 
به گل دوم برسیم مدافعان عمان روی طارمی پنالتی کردند تا اشکان دژاگه گل دوم را به ثمر 
برساند. علیرضا جهانبخش، زننده گل اول تیم ایران مقابل عمان در خصوص شروع بازی و 
بازگشت ایران پس از مهار پنالتی، درباره گل خودش، شادی گل، دیدار با چین و.... صحبت 

کرده است.
* در فشاری که ابتدای وجود داشت، علیرضا بیرانوند به خوبی ما را برگرداند و پس از 
آن خودت با باز کردن قفل بازی تیم را به جلو بردی. در این خصوص صحبت می کنی؟
خدا را شکر، واقعا علیرضا بیرانوند ما را در بازی نگه داشت و خوشبختانه با سیو فوق العاده اش 
باعث شد به بازی برگردیم.  خودم به شخصه می گویم این سیو و مهار پنالتی بیرانوند از سیو در 
بازی با پرتغال و مهار پنالتی رونالدو مهم تر بود. در این شرایط اگر بازی برای ما سخت می شد و 
گره می خورد، یک مقدار کارمان دشوار بود. خوشبختانه بعد از این هم که گل اول را زدیم، به 
لحاظ روحی و روانی و اعتماد به نفسی به بازی برگشتیم. موقعیت هایی هم که داشتیم برای 
گلزنی خیلی زیاد بود، اما فکر می کنم 2 بر صفر هم نتیجه خوبی بود که توانستیم با این نتیجه 

به مرحله بعدی برویم.
* پیش بینی می کردی عمان به این شکل ما را غافلگیر کند و از ابتدای بازی به ما 

فشار بیاورد؟
هم من، هم کادر فنی و هم بقیه بچه های تیم قبلا هم گفته بودیم که در این تورنمنت تیم 
ساده ای وجود ندارد. تایلند در آستانه پیروزی مقابل چین بود و شنیدم تایلندی ها خیلی خوب 
بازی کردند. ویتنام که در گروه ما بود، مقابل اردنی که در مرحله گروهی خوب کار کرد، برنده 
شد. همانطور که گفتم بازی ساده وجود ندارد و فکر می کنم بازی بعدی از این هم سخت تر 
است. چین حریف سرسختی است و در جام ملت ها همیشه تیم ملی را اذیت کرده است. 

گاهی در مراحل حساس ما را حذف کرده، اما مقابل آنها برای پیروزی حاضر می شویم.
* عمان مربی هلندی داشت و تو هم در فوتبال هلند رشد کردی و کاملا آنها را 
می شناسی، اما گویا اصلا مربی شان آن  سبک هلندی را اجرا نکرده بود. آنها چگونه 

بازی می کردند؟
سبک شان هلندی نبود و خیلی هم عجیب بود. سعی می کردند از توپ های بلند استفاده 
کنند و هدف بازیکن شماره 1۶ آنها بود و بعد اضافه می شدند. در هلند معمولًا فوتبال بازی 

می کنند، اما فکر می کنم سرمربی نسبت به داشته هایش بازی می کرد.
* درباره شادی بعد از گلت صحبت کنیم. بازی قبلی در گفت وگویی که با ما داشتی گفته 
بودی می خواستی اگر گل زدی آن را تقدیم خانواده ات کنی و این خواسته در یک بازی 
مهم تر اتفاق افتاد.  فکر کنم بعد از روزهای سختی که به لحاظ شخصی و خانوادگی پشت سر 

گذاشتی تقدیم این گل به مادرت بسیار لذت بخش بود.
صد درصد. می دانید که چه روزهای سختی را پشت سر گذاشتم و در این بین فقط خانواده 
و یکسری دوستان نزدیکم بیشتر در جریان بودند که چه سختی هایی کشیدم تا برگردم. خدا 

را شکر که گل زدم و شرمنده خانواده ام نشدم.
گلی هم که زدی بسیار حرفه ای بود چون به خوبی توپ را دنبال کردی تا گل شود.

بله، آخرین لحظات که آن توپ به مدافع عمان رسید، سماجت بیشتری کردم تا بتوانم توپ 

را دنبال کنم. خدا را شکر به توپ رسیدم و گل زدم. با این حال خودم همیشه اعتقاد دارم کار 
تیمی به خصوص اکنون در تیم ملی ما مهم تر از کار فردی است. یا من یا بچه های دیگر هر 

کدام گل بزنیم، مهم برد تیم ملی است.
* بعد از گل، روند بازی ات تغییر کرد و به یک باره انگار خیلی بهتر از اوایل بازی شدی. 
با توجه به اینکه مدتی به دلیل مصدومیت دور بودی، انگار اعتماد به نفس بیشتری 

گرفتی.
دقیقا اعتماد به نفسم بعد از گل بیشتر شد و چون مدت طولانی دور بودم، باید به آن شرایط 

و ریتم بازی برگردم. به خصوص در تیم ملی و آن شرایطی که داشتم، کمی به زمان نیاز بود.
* بازی با چین هم پنجشنبه برگزار می شود. پیش بینی ات از آن بازی چیست؟

بازی با چین به مراتب سخت تر از دیدار با عمان است. اکنون زمانی برای خوشحالی نداریم، 
چون از امروز باید ریکاوری کنیم. پنجشنبه بازی داریم و امیدوارم در این بازی هم برنده شویم.

حدادی: 

اردو را دنبال می کنم

 جهانبخش:
 سیو بیرانوند مقابل عمان مهم تر از مهار پنالتی رونالدو بود

هری  لی  نام  تبریز  تراکتورسازی  باشگاه 
اروین را از فهرست سرخپوشان خارج خواهد 
کرد تا به صورت قانونی اقدامات لازم را علیه 

این بازیکن انجام دهد.
تمرینات  قبل  ماه  چند  اروین  هری  لی 
تراکتورسازی را ترک کرد و به مسئولان این 
روحی  بیماری  دلیل  به  که  گفت  باشگاه 
نمی تواند به این تیم برگردد. به همین خاطر 
دارند  قصد  تراکتورسازی  باشگاه  مسئولان 
اقدامات قانونی را علیه او از طریق فیفا انجام 

دهند.
باشگاه  مسئولان  از  یکی  گفته  به 
تراکتورسازی، در قرارداد این بازیکن گنجانده 
شده که پیش آمدن مشکلات پزشکی مربوط 
به  نمی تواند  اروین  و  است  باشگاه  این  به 
صورت یکطرفه تصمیمی بر خلاف توافق با 

باشگاه تراکتورسازی بگیرد.
قرار است تراکتوری ها نام این بازیکن را از 
به  جدید  مهاجم  یک  و  کرده  خارج  لیست 
خدمت بگیرند، این در حالی است که باشگاه تراکتورسازی از طریق کمیته انضباطی فیفا، بحث 

جدایی اروین را پیگیری خواهد کرد.

 باشگاه تراکتورسازی نام اروین را از لیست
 خارج می کند

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: جلسه خوبی با رییس کمیته ملی المپیک 
داشتیم و صالحی امیری قول داد مشکلات مالی پیش روی کشتی را رفع کند.

محمدبنا در مورد جلسه ستاد عالی بازیهای المپیک بیان کرد: ستاد عالی بازیها موظف 
است در رابطه با برنامه فدراسیون ها بررسی های لازم را انجام دهد. من و غلامرضا 

محمدی و حمید بنی تمیم برنامه های کشتی را مطرح کردیم و سوالهایی پرسیدیم و جواب 
هایی داده شد. مهمترین اصل در این جلسه همراهی و همکاری وزیر و صالحی امیری 
بود که قرار است کمال همکاری را تا المپیک با ما داشته باشند. هر بحثی مطرح کردیم و 

خواسته ای داشتیم، پذیرفتند و حتی گفتند بیشتر می دهند و جلسه مثبت بود.
او در مورد تامین بودجه کشتی نیزگفت: بحث اصلی همیشه به پول ختم می شود ما 
مسافرت های خاصی را در برنامه هایمان گنجانده بودیم که موافقت شد. پول تو جیبی 
بچه ها قطع شده بود که صالحی امیری تاکید کرد حتما پول را بدهیم و آن را  تامین 

می کند و در رابطه با بودجه مشکلی نیست.
بنا در پاسخ به این پرسش که چند اعزام قرار است کشتی برای کسب سهمیه المپیک 
داشته باشد، تاکید کرد: فکر می کنم مسابقات رسمی که آسیایی و جهانی است و برای 
بعد از آن دو مسابقه دیگر برای کسب سهمیه داریم تا اگر مسابقات قبلی سهمیه نگرفتیم 
فرصت کسب سهمیه در این مسابقات را داریم. مسابقات تدارکاتی نیز تا جهانی چهار اعزام 

خواهد بود. 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پاسخ به این پرسش که در این جلسه در مورد 
انتخابات فدراسیون هم صحبت شد، تصریح کرد: نه بحث ریاست و انتخابات نشد و فقط 
در مورد  مسائل فنی و برنامه ریزی صحبت شد که خوشبختانه گفتند بدون دغدغه تا 

المپیک کارها را انجام دهیم.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد تاثیر انتخابات روی برنامه های تیم ملی نیز 
گفت: در دو المپیک حضور داشتم، در هردو  شش ماه مانده به المپیک تغییرات انجام 
شد که این اشتباه است و باید بگذاریم المپیک تمام شود. الان تمام سیستم دارد برنامه 
ریزی می کند و اگر انتخابات برگزار شود و یک نفر دیگر بیاید طبیعتا دنبال تغییرات است 
و ممکن است اصلا رییس جدید من را نخواهد. بنابراین فکر می کنم نباید برای انتخابات 

عجله داشته باشیم.
بنا در مورد گلایه خود از پرداخت پاداش به تیم ملی فوتبال نیز گفت: دل نوشته ای بود 
که قطعا  همه خواندید. بحث من اصلا شخص کی روش و تیم ملی نیست بلکه تبعیضی 
است که وجود دارد. البته حرفم فقط مربوط به کشتی نیست بلکه برای کل ورزش است 
و باید به تمام رشته های ورزشی به یک صورت توجه شود. البته حرف می زنیم می گویند 
فوتبال در همه جای دنیا فرق دارد و یک صنعت است اما ما دنیا نیستیم و ایران هستیم و 

نگاهمان باید عدالت محور باشد.
 او در پاسخ به این پرسش که قول کسب مدال برای المپیک داده است، تاکید کرد: به 
جز عبدولی که در وزن المپیکی نیست، نسل طلایی داشتیم که الان نداریم، بنابراین کار 

سختی در پیش داریم و من قولی از این بابت نداده ام.

بنا: 
 قول مدال المپیک نداده ام
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بدبوترین چربی سوز که فورا لاغرتان می کند
برای  سوز  چربی  بدبوترین 

لاغری سیر معرفی می شود.
اگر نگران هستید دچار بیماری 
سکته  یا  و  قلبی  حمله  قلبی، 
مغزی شوید سیر بخورید. سیر، 
فشار خون را پایین می آورد و به 
اندازه ی دارو های تجویزی در این 

کار مؤثر است.
یونانیان  و  رومی ها  مصریان، 
ورزشکاران  کارگران،  به  باستان 
المپیک و سربازان و ماهیگیران 
عقیده  چون  می دادند،  سیر 
تقویت  باعث  سیر  داشتند، 

عملکرد )مخصوصاً برای مردان( و توانشان می شود. علم جدید این موضوع را بررسی 
کرده و معلوم شده سیر، عملکرد ورزشی را افزایش می دهد. بزرگ ترین اثر مثبت سیر در 
بیماران قلبی مشاهده شد. در یک مطالعه مشخص شد که مصرف یک دوره ی شش 
هفته ای عصاره سیر، ریسک بیماری قلبی را کاهش داده و توان ورزشی را بالا برده بود.

سیربهنفعشمامیجنگد
سیر  ندارند!  دوست  را  سیر  انگل ها،  و  باکتری ها  ویروس ها،  که  داده  نشان  علم 
می تواند کمکتان کند با سرماخوردگی بجنگید و به میزان ۶۳ درصد از احتمال ابتلای 
شما به این بیماری کم می کند. همچنین سیر، طول مدت یک سرماخوردگی را از ۷ 
روز به یک روز و نیم کاهش می دهد. عملکرد دقیق سیر هنوز کاملًا مشخص نیست، 
اما این را خوب می دانیم که سیر سرشار از مواد مغذی است که سیستم ایمنی را تقویت 

می کنند.
ویروس ها، باکتری ها و انگل ها، سیر را دوست ندارند! سیر می تواند کمکتان کند با 
سرماخوردگی بجنگید و به میزان ۶۳ درصد از احتمال ابتلای شما به این بیماری کم 

می کند
سیرفلزاتسنگینراازبدنتاندفعمیکند

فلزات سنگین مانند سرب و جیوه می توانند به اندام ها و مغز آسیب زده و حتی باعث 
مرگ شوند. اگر در محل کارتان فلزات سنگین وجود دارد یا در خانه ای قدیمی زندگی 

می کنید، حتماً سیر را به رژیم غذایی تان اضافه کنید.
سیرچربیسوزاست

اثر  خون  چربی های  بر  سیر  خون!  نه  بودند،  کلسترول  دنبال  به  ومپایر ها  شاید 
می گذارد. اگر مشکل کلسترول دارید، سیر بخورید. مصرف منظم مکمل سیر می تواند 
کلسترول مجموع و LDL را ۱۰ تا ۱۵ درصد پایین بیاورد. متأسفانه سیر نمی تواند 
HDL یا کلسترول خوب را بالا ببرد یا تری گلیسیرید را کاهش بدهد. پزشکان باستان 

برای پاکسازی عروق، مصرف سیر را توصیه می کردند.
سیرفشارخونراپایینمیآورد

اگر نگران هستید دچار بیماری قلبی، حمله قلبی و یا سکته مغزی شوید سیر 
بخورید. سیر، فشار خون را پایین می آورد و به اندازه ی دارو های تجویزی در این کار 
مؤثر است. کافی است روزی ۴ حبه سیر بخورید. البته این مقدار سیر زیاد است و باید 
تدریجاً به این میزان برسید تا معده تان را ناراحت نکنید. سیر خام و پودر سیر به یک 

اندازه مؤثرند. سیر کهنه نیز این امتیاز را دارد که تنفس و عرقتان را بد بو نمی کند.
سیراززوالعقلپیشگیریمیکند

زوال عقل مانند آلزایمر، بیماری است که از رادیکال های آزاد و فعالیت اکسیداسیونشان 
ناشی می شود. سیر غنی از آنتی اکسیدان هایی است که رادیکال های آزاد را از بین 
می برد. وقتی خواص آنتی اکسیدانی را با خواص پاک کنندگی عروق ترکیب می کنید 
و فشارخون را پایین می آورید، ریسک بیماری های مغزی تان را کاهش می دهید. 
آنتی اکسیدان ها با محدود کردن آسیب سلولی، به نفع سلامتی عمل می کنند و 

احتمال سرطان را پایین می آورند.
احتیاط!

اگر دیابت دارید پیش از مصرف سیر با پزشکتان مشورت کنید، زیرا سیر، قند خون 
را پایین می آورد.

اگر فشارخونتان پایین است، سیر ممکن است فشارخونتان را خیلی پایین بیاورد.
ضمناً احتمال خونریزی مخصوصاً طی بارداری وجود دارد.

اگر سیر مصرف می کنید، دو هفته پیش از عمل جراحی، مصرف آن را قطع کنید.
سیر طعم دهنده ی بسیار خوبی برای غذاست و بوی منحصربه فردی دارد و اگر همراه 
با پیاز آن را تفت بدهید، رایحه ی شگفت انگیزی بلند خواهد شد. هزاران سال است 
که از سیر در بسیاری از موارد استفاده می شود، از پاکسازی عروق گرفته تا جنگ با 
تومورها. علم مدرن می تواند خیلی از این ادعا ها را ثابت کند. اگر دوست ندارید دست 

و تنفس و عرقتان بوی سیر بدهد، از سیر کهنه استفاده کنید.

کلید درمان بیماری های روده در دانه های 
این میوه نهفته است

یک متابولیت میکروبی بزرگ 
که از ترکیبات پلی فنولی توت 
است  شده  استخراج  انار  و  ها 
قادر است بیماری های التهابی 
روده کولیت اولسراتیو و کرون- را 

تسکین دهد.
نیوز  بهداشت  گزارش  به 
محققان دانشگاه لوییسویل واقع 
ترکیب  یک  آمریکا  کنتاکی  در 
را  توت  انواع  و  انار  از  طبیعی 
شناسایی کردند که امکان درمان 
بیماری های التهای روده -کرون 
و کولیت اولسراتیو- را فراهم می 

کند.
به گزارش »بهپو«، این ترکیب که »urolithin A« یا »UroA« نام دارد، نوعی متابولیت 
است که در نتیجه تعامل باکتری های روده با پلی فنل های موجود در انار و برخی دیگر 

از میوه ها ازجمله انواع توت تولید می شود.
به طور خاص واکنش الاجیک اسید موجود در انار و انواع توت از جمله تمشک و 
توت فرنگی با باکتری » Bifidobacterium pseudocatenulatum« که در روده گونه 
ای از آن با عنوان »INIA P8۱۵« وجود دارد، موجب آزاد شدن ماده UroA می گردد.
این ترکیب طبیعی دارای یک ترکیب مصنوعی مشابه موسوم به »UAS۰۳« است که 

همان اثر درمانی را روی بیماری های التهابی روده بر جای می گذارد.
 شایع ترین بیماری های التهابی روده شامل کولیت زخمی و بیماری کرون هستند 
که هردو موجب التهاب بلندمدت در دستگاه گوارش از جمله مری، معده و روده می 
شوند. گزارش کامل این تحقیقات در نشریه »Nature Communications« منتشر 

شده است.

بهترین راه چربی سوزی چیست؟
 

از بزرگ ترین اشتباهات  یکی 
رایج بین افرادی که رژیم دارند 
این است که ابتدا به شناسایی 
و  طبیعی  سوزهای  چربی 
سپس  و  می پردازند  مصنوعی 
خوراکی های  مصرف  به  اقدام 
چرب می کنند با این امدی که با 
کمک چربی سوزها مشکل خود 

را حل می کنند.
یکی از بزرگ ترین اشتباهات 
رایج بین افرادی که رژیم دارند 
این است که ابتدا به شناسایی 
و  طبیعی  سوزهای  چربی 

مصنوعی می پردازند و سپس اقدام به مصرف خوراکی های چرب می کنند با این 
امدی که با کمک چربی سوزها مشکل خود را حل می کنند.

این روزها به خاطر تبلیغات متعدد قرص های لاغری و چربی سوزهای مختلف 
بسیاری از افراد با خیال راحت رژیم غذایی غلط خود را ادامه می دهند و پس از 
وعده های غذایی سنگین با خوردن یک قرص یا مکمل چربی سوز تلاش می کنند 

اشتباهات خود را جبران کنند.
این موضوع نه تنها در بلند مدت به کبد و کلیه ها آسیب می زند بلکه احتمال دارد 
متابولیسم بدن افراد را به کلی تخریب کند. جالب است بدانید این موضوع به چربی 
سوزهای شیمیایی محدود نمی شود. درواقع درست است که چربی سوزهای طبیعی 
مثل دارچین عواض شیمیایی ندارند، اما قرار نیست در برابر پرخوری های شدید ما 
معجزه کنند و ما هم به راحتی با پرخوری به امید نوشیدن چای سبز و دارچین ادامه 

دهیم.
برنامه ورزشی و یک رژیم  باید به طور همزمان یک  اگر قصد چربی سوزی دارد 
استاندارد را زیر نظر متخصص تغذیه و مربی ورزشی دنبال کنید. افزون بر این باید میزان 
چربی های دریافتی بدنتان را مدیریت کنید. تنها در این شرایط است که می توانید 

امیدوار باشد در چربی سوزی موفق خواهید بود.

به طور کلی مس در تمام بدن وجود دارد و اعمال متفاوتی را نیز 
بر عهده دارد. مس جزیی از آنزیم ها است و نشانگان کمبود مس 

مربوط به نارسایی های آنزیمی می شود.
نیوز مقدار مس در بدن یک فرد سالم  به گزارش بهداشت 
بین ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلی گرم تخمین زده می شود. مس به طور 
وسیعی در طبیعت پخش و توزیع شده است. حتی برنامه های 
غذایی فقیر و نامناسب نیز، نیازهای افراد به مس را تامین می 

کنند.
فواید مس برای سلامتی شامل رشد مناسب بدن، استفاده 
کارآمد و موثر از آهن، واکنش های مناسب آنزیمی و نیز بهبود 

سلامت بافت های همبند، مو و چشم است.
این ماده همچنین برای جلوگیری از پیری زودرس و تولید 
انرژی بسیار مهم است. علاوه بر این موارد، ریتم قلبی منظم، 
غده تیروئید تنظیم شده، کاهش نشانه های مرتبط با التهاب 
مفاصل، درمان سریع زخم، افزایش تشکیل گلبول های قرمز 

خون و کاهش کلسترول سایر مزایای مس برای سلامتی است.
فرآیند  و  است  بسیار ضروری  بدن  کلی  برای سلامت  مس 
متابولیک طبیعی در ارتباط با اسیدهای آمینه و ویتامین ها را 

قادر می سازد.
این ماده داخل بدن تولید نمی شود ، بنابراین باید از طریق 
منابع خارجی وارد بدن گردد. مس سومین ماده معدنی در بدن 
است و تقریبا توسط پروتئین پلاسمای خون با نام سرولوپلاسمین 
حمل می شود. برای اینکه از مزایای این ماده بیشترین استفاده 

را ببرید باید آن را در رژیم غذایی روزانه خود بگنجانید.
علائمکمبودمسدربدن

بی حالی، رنگ پریدگی ، زخم ، ادم)edema(، توقف رشد 
، ریزش مو ، بی اشتهایی، اسهال، خونریزی در زیر پوست و 

درماتیت است.
اتفاق  تواند  به ارث رسیده می  در نوزادان پسر کمبود مس 
بیفتد. این کمبود زمانی اتفاق می افتد که جذب طبیعی مس 
غیر ممکن است. مداخله زودهنگام پزشکی در چنین مواردی 

ضروری است.
منابعمهممس

این ماده در منابع غذایی متعددی همچون جگر، گوشت، 
غذاهای دریایی، حبوبات، غلات کامل، آرد سویا،سبوس گندم، 
بادام، آووکادو، جو، سیر، آجیل ها، جوی دو سر، چغندر و عدس 
موجود است. مس همچنین از طریق نوشیدن آب از لوله های 
مسی وارد بدن می شود. صدف غنی ترین منبع مس در طبیعت 
است. محتوای مس در غذاهایی که محتوای اسیدی بالایی 
دارند یا در طولانی مدت در قوطی حلبی نگهداری می شوند از 

دست می رود.
مس نقش بسیار مهمی در حفظ و نگهداری سلامتی بدن بازی 

می کند. این ماده مزایای زیر را به همراه خواهد داشت.
آرتروز

مزایای مس مرتبط با خاصیت ضد التهابی آن است که می 
تواند در کاهش نشانه های آرتروز مفید باشد. بازار مصرف 
کنندگان نیز با دستبندهای مسی و نیز سایر لوازم تزیینی 
پر شده است که می تواند این شرایط را درمان نماید. مس 
می تواند به عنوان یک درمان خانگی برای آرتروز به کار رود. 
ذخیره کردن آب در یک ظرف مسی می تواند آب را غنی از 

مس سازد.
این آب می تواند سیستم عضلانی بدن را تقویت کند. بنابراین 
صبح زود به هنگام بیدار شدن از خواب این آب را بنوشید. بعد 
از نوشیدن آب، در کل روز پر انرژی خواهید بود زیرا متابولیسم 
بدن شما منبع خوبی از مس برای فرآیندهای روزانه خود خواهد 

داشت.
رنگمووچشم

مس یک ماده ضروری برای رنگدانه تیره طبیعی ) ملانین( 
است که به پوست، مو و چشم رنگ می دهد. ملانین، توسط 
ملانوسیت و تنها در حضور آنزیمی به نام تیروزیناز تولید می شود. 
مصرف مکمل های حاوی مس نیز می تواند به محافظت در برابر 
خاکستری شدن مو کمک کند بنابراین اگرچه بیشتر افراد این 
موضوع را نادیده می گیرند اما مس یک ماده معدنی مهم برای 

جوان دیده شدن شماست.
مس همچنین در نگهداری رنگ چشم های شما نیز بسیار موثر 
است. مس به همراه روی در نگهداری رنگ زیبای چشم های 

شما بسیار مهم است.
بافتهایهمبند

مس یک ماده مغذی مهم است که نقش بسیار مهمی در سنتر 
هموگلوبین، میلین، ملانین و کلاژن دارد. این ماده به محافظت 
از غلاف میلین اطراف اعصاب کمک می کند و به طور فعال در 
تولید الاستین نقش دارد. الاستین عنصری است که در بافت 
های همبند به انعطاف پذیری پوست کمک می کند. همچنین 
بسیار  و چروک  بروز چین  از  برای جلوگیری  ماده  این  وجود 

ضروری است.
واکنشهایآنزیمی

مس یک عنصر یا یک کوفاکتور در انزیم های مختلف است 
شرکت  بدن  داخل  در  بیولوژیکی  های  واکنش  بیشتر  در  که 
دارد. این آنزیم ها تنها در حضور مس عملکرد خوب و مناسبی 
خواهند داشت. بدون واکنش های آنزیمی در بیشتر اندام های 

مختلف، متابولیسم کلی بدن کندتر می شود. این موضوع بیشتر 
در مسیرهای مغزی خاصی مهم است.

استفادهازآهنوقند
از محل  انتشار آن  و  از دستگاه گوارش  به جذب آهن  مس 
ماده  این  کند.  می  کمک  کبد  همچون  اولیه  سازی  ذخیره 
همچنین می تواند به کاربرد قند در بدن مفید باشد. با کمک به 
جذب آهن از غذاها و سایر منابع؛ مس می تواند به تعداد گلبول 

های قرمز سالم نیز کمک کند.
بدون منبع آهن مناسب در بدن، افراد از کم خونی رنج خواهند 
برد که به کم خونی ناشی از فقر آهن شناخته شده است. این 
شرایط می تواند بسیار خطرناک باشد و باعث ایجاد علایمی 
همچون خستگی، درد عضلانی، مشکلات گوارشی و ضعف 

عمومی می شود.
انرژیبیشتر

مس برای سنتر آدنوزین تری فسفات که منبع انرژی برای بدن 
است بسیار ضروری است. این ماده بر روی تولید انرژی بدن اثر 
می گذارد. مس به عنوان کاتالیزور در احیای اکسیژن مولکولی 
به آب عمل می کند. زمانی که مس کافی در بدن خود داریم، 

انرژی کافی برای انجام فعالیت های خود را خواهیم داشت.
خواصآنتیباکتریایی

مطالعات انجام شده نشان می دهد که مس می تواند رشد 
باکتری ها را متوقف کرده یا نابود کند. این ماده همچنین می 
تواند سیستم ایمنی بدن را تقویت کند و از تلف شدن انرژی مازاد 

برای مبارزه با عفونت ها جلوگیری نماید.
غدهتیروئید

مس نقش بسیار مهمی در عملکرد مناسب غده تیروئید بازی 
می کند. با اینحال، مس اضافی نیز می تواند مانع از عملکرد 
صحیح این غده شود. بنابراین باید سطح متعادلی از مس در 
خون حفظ شود در غیر اینصورت فعالیت های هورمونی متعادل 
نخواهد بود و ممکن است باعث ایجاد نشانه های کم کاری یا 

پرکاری تیروئید در بدن شود.
تشکیلسلولهایقرمزخون

مس در تولید گلبول های قرمز خون بسیار ضروری است. مس 
مسئول جذب کارآمد آهن از منابع غذایی است.

سیستمایمنیبدن
مس بخش بسیار مهمی از فرایند درمان زخم هاست. این 
ماده به عنوان یک سازنده ایمنی خوب عمل می کند و به عنوان 
درمانی برای کم خونی فعالیت خواهد کرد. همین امر باعث 
می شود بدن سریع تر و بهتر با بیماری ها مبارزه کند. مس یک 
فاکتور در بیشتر فرایندهای آنزیمی است که منجر به تسریع 

فرایند درمان می شود.
کاهشکلسترول

مطالعات انجام شده نشان می دهد که مس می تواند سطح 
کلسترول بد خون را کاهش دهد و به افزایش کلسترول خوب 
خون کمک نماید. همین امر خطر ابتلا به بیماری های قلبی-

عروقی، سکته و حملات قلبی را کاهش می دهد.

خواص شگفت انگیز ظروف مسی در سلامت بدن

آب هویج یکی از محبوب ترین نوشیدنی ها است، با خوردن آب هویج می توانید 
انرژی و کلی خاصیت مفید را از آن خود کنید و چشمانی پرفروغ هم داشته باشید!تنها 

با مصرف یک لیوان آب هویج در روز میتوانید سیستم  ایمنی بدن خود را تقویت کنید.
آب هویج به بدن در مبارزه با آسیب رادیکال های آزاد کمک می کند و از آن در برابر 
التهاب، باکتری ها و ویروس های مضر محافظت میکند. بدون تردید هویج در میان 

محبوب ترین سبزیجات قرار دارد.
این سبزی ریشه ای را معمولا به رنگ نارنجی می بینیم، اما انواع سفید، زرد، و بنفش 
آن نیز وجود دارند. رنگ خاص هویج به واسطه بتا کاروتن و آلفاکاروتن شکل می گیرد. 
همچنین، هویج حاوی لوتئین، گاما کاروتن و زیگزانتین است.هویج منبع خوبی برای 

موادمعدنی، فیبر و ویتامین های A، B، C و K محسوب میشود.
می توان هویج را آب گرفت، آن را به صورت خام مصرف کرد و یا این سبزی را پخت، 
که در هر سه حالت از فواید آن بهره مند خواهید شد.آنچه پیشنهاد می شود مصرف 
آب هویج است. این کار را به یک روتین روزانه تبدیل کنید تا بدن سپاسگزار شما باشد. 

در ادامه با فواید سلامتی آب هویج بیشتر آشنا می شوید.

تقویتسیستمایمنی
تنها با مصرف یک لیوان آب هویج در روز میتوانید سیستم ایمنی بدن خود را تقویت 
کنید. آب هویج به بدن در مبارزه با آسیب رادیکال های آزاد کمک می کند و از آن در 
برابر التهاب، باکتری ها و ویروس های مضر محافظت میکند.آب هویج منبع خوبی برای 
ویتامین ها و مواد معدنی مانند ویتامین K، ویتامین B۶، پتاسیم و فسفر است که برای 

حفظ شرایط خوب مغز، استخوان ها و سیستم عصبی ضروری هستند.
حفظسطوحکلسترولوقندخون

آب هویج سرشار از پتاسیم است و توانایی حفظ کلسترول و قندخون در سطوح مناسب 
را دارد. همچنین، این نوشیدنی از محتوای کالری و قند پایین سود می برد.موادمعدنی 
و ویتامین های موجود در آب هویج در کنار یکدیگر از ابتلا به دیابت جلوگیری می کنند.
افزون بر این، آب هویج ترشح صفرا را افزایش می دهد که به چربی سوزی کمک می کند 

و از این رو، در کاهش وزن نقش دارد.
پاکسازیکبد

آب هویج می تواند به پاکسازی و سم زدایی کبد کمک کند. مصرف منظم آب هویج 
میتواند به پاکسازی سموم از کبد کمک کند.

درخششپوست
آب هویج حاوی آنتی اکسیدان ها و موادمعدنی مانند پتاسیم است که از تخریب سلولی 
جلوگیری میکنند و از این رو، پوست را سالم و جوان نگه می دارند.این موادمغذی 
از پوست در برابر خشکی، لکه ها، و زخم ها محافظت می کند و رنگ پوست را بهبود 

میبخشند.
تقویتاستخوانها

آب هویج منبع خوبی برای ویتامین K است که در فرایند پروتئین سازی بدن نقش 
دارد. این ویتامین در پیوند با کلسیم به بهبودی سریع تر، به ویژه در مورد شکستگی 

استخوان، کمک می کند.
افزایشسوختوساز

آب هویج حاوی فسفر است که سوخت و ساز در بدن را افزایش میدهد، احساس درد 

پس از انجام ورزش را کاهش می دهد و از استفاده بهینه انرژی در بدن اطمینان حاصل 
می کند.همچنین، آب هویج سرشار از ویتامین B-کمپلکس است که به شکستن 
پروتئین، گلوکز و چربی کمک میکند، سوخت وساز را افزایش می دهد و در عضله سازی 

نقش دارد و بر همین اساس، به کاهش وزن کمک میکند.
حفظسلامتدهانودندان

آب هویج حاوی موادمغذی  است که میتوانند سیستم ایمنی را تقویت کنند و توانایی 
بدن برای مبارزه با باکتری هایی که وارد دهان شده و روی دندان ها و لثه ها تکثیر 
می شوند را افزایش دهند.آب هویج خواص ضدباکتری دارد و می تواند از پوسیدگی 
دندان جلوگیری کند. افزون بر این، هویج می تواند به پاکسازی لکه ها و پلاک ها از روی 

دندان ها کمک کند.
فیبر موجود در هویج می تواند به عنوان یک مسواک طبیعی برای دستگاه گوارش 
عمل کند.فیبر میتواند باکتری های ناخواسته را از روده شما حذف کرده و گوارش بهتر 

مواد مغذی تقویت کننده سیستم ایمنی را بهبود ببخشد.
پیشگیریازسرطان

برخی موادزائد که به نام رادیکال های آزاد شناخته می شوند میتوانند در بدن باقی 
بمانند. آنها عناصری فوق العاده مضر برای سلول ها هستند.با مصرف موادغذایی 
سرشار از آنتی اکسیدان ها قادر هستید با رادیکال های آزاد مبارزه کنید. از این رو، خطر 
ابتلا به سرطان کاهش می یابد.بنابر نتایج برخی مطالعات، هر ۱۰۰ گرم هویج دارای 
۳۳ درصد ویتامین A، ۵ درصد ویتامین B۶، و ۹ درصد ویتامین C است، که همگی در 

کنار هم با رادیکال های آزاد مبارزه می کنند.
بهبودسلامتقلب

برای حفظ سلامت قلب باید استرس را کاهش دهید، به طور منظم ورزش کنید 
و به میزان کافی بخوابید. همچنین، دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل 
آنتی  و  غذایی  فیبر  از  سرشار  دارد.هویج  اهمیت  مثبت  اثرات  از  بهره مندی  برای 
اکسیدان هاست و از این رو، برای سلامت قلب فوق العاده مفید است.افزون بر این، 

هویج می تواند به حفظ گردشخون مناسب و حذف پلاک از شریان ها کمک کند.

آب هویج و این همه خاصیت !

یک متخصص عمومی گفت: عواملی متعدد مانند اختلالات تیروئید، اختلالات کیسه 
صفرا و مشکلات کبدی بر روند تاثیر خواب افراد اثر می گذارد.

به گزارش بهداشت نیوز: احمد جوانمرد پزشک متخصص عمومی درباره تاثیرات منفی 
بیماری  ها بر روند خواب گفت: پیش از هر چیزی مراقب تیروئیدتان باشید؛ در حالت 
طبیعی هورمون های تیروئید با نقش کمک کننده بدن بر خلق و خو، خوردن، خوابیدن 
و استراحت تاثیر دارند؛ تا زمانی که این غده درست کار کند ساختار بدن پایدار است و 
به محض ایجاد هر تغییر )افزایش یا کاهش ترشحات هورمون(، اختلالاتی در بدن ایجاد 

می شود.
وی ادامه داد: با بروز این اختلالات معمولا خواب بیمار دچار مشکل شده و به اصطلاح 
بیمار خوابی راحت نخواهد داشت؛ کم کاری تیروئید گاهی در ظاهر به شکل گواتر خود 
را نشان می دهد، اغلب کم کاری تیروئید  باعث افزایش خواب و پر کار آن باعث کاهش 
خواب می شود؛ پزشکان برای دوره نوجوانی تا حدود میانسالی خواب مطلوب را بین ۷ تا 
8 و نیم ساعت می دانند و توصیه می کنند که خواب از نیمه های شب )در زمستان  حدود 
ساعت ۱۰ ( را برای آغاز خواب انتخاب کنید؛ این ساعت در واقع همان ساعتی است که 
عرف اسلامی بیان می کند و متناسب آن است؛ اگر خواب از این مقدار کمتر یا بیشتر شود 

آزار دهنده خواهد بود.
تاثیراختلالاتکیسهصفرابرخوابشما

جوانمرد گفت: اختلالات کیسه صفرا نه به طور مستقیم، اما با توجه به درد موضعی و 
شدیدی که اندام ایجاد می کند می تواند بر پروسه خواب تاثیر بگذارد؛ حدود ۲ ساعت پس 
از خوردن غذا اثر آن به کیسه صفرا می رسد، پس اگر کسی پس از خوردن غذای سنگین 
بخوابد احتمال دارد کیسه صفرا به شدت دردناک شده و خواب فرد با اختلال روبرو شود؛ 
این درد در کسانی که به صورت دَمر یا به سمت راست می خوابند بیشتر دیده می شود؛ در 

این حالت بهترین کار پس از مراجعه به پزشک، خوابیدن به صورت طاق باز است.

این متخصص عمومی تشریح کرد: در مورد اختلالات کبدی نظریه هایی مختلف در طب 
سنتی وجود دارد که ما هم آنها را قبول داریم؛ گفته می شود سلامت کبد با تاثیر بر میزان 
خواب، کیفیت آن را به هم می زند؛ حتی اگر خواب زمان کافی داشته باشد اما کیفیت 

خوبی ندارد و رفع خستگی نمی کند.
آیاسلامتکبدباخوابارتباطدارد؟

وی افزود: کبد در زمان خواب بیشتر کار می کند؛ اگر کبد درست استفاده شود عمر را 
طولانی می کند. سلامت کبد تاثیری مستقیم بر ذخیره انرژی و ذخیره مواد غذایی دارد و 

اختلالات آن ممکن است منجر به ایجاد سیروز کبدی شود.
جوانمرد تشریح کرد: اختلالات قلبی و ریوی نیز باعث ایجاد اختلال خواب می شود، فرد 
به طور کامل به خواب نمی رود و هر چند مدت یک بار فرد بیدار می شود؛ تکرار این فرایند 
باعث می شود فرد ولو اینکه ۱۰ ساعت خوابیده باشه احساس خستگی کرده و به خواب 

عمیق نرود.
این متخصص  گفت: در نهایت اختلالات روده بزرگ منجر به برهم خوردن پروسه خواب 
می شود؛ گاهی حالتی شبیه به فلج در برخی قسمت های روده بزرگ ایجاد می شود یا 
گاهی برخی از گاز ها محیط روده را دردناک می کند؛ با توجه به زمان بر بودن حرکت غذا به 

سمت روده اغلب این اختلال در ساعات پایانی خواب مشکل ایجاد می کند.

بدخوابی شما دلیل کدام بیماری است؟

دانشمندان معتقدند استفاده از لباس های رنگی در پوشش 
تاثیر مثبتی بر روحیه افراد دارد. با ما همراه شوید تا با تاثیر هر رنگ 

بر بدن آگاه شوید.
تاثیرپوشیدنلباسبهرنگزرد

دانشمندان معتقدند این رنگ برای درمان ناراحتی های روده  
مفید است و باعث افزایش سوخت و ساز بدن می شود. رنگ زرد بر 
ذهن انسان تاثیر زیادی دارد و برای از بین بردن ناملایمات روحی 
و یاس و نا امیدی مفید است، چون نیروی رنگ زرد به فرد امید به 

زندگی می دهد.
رنگ زرد خوش بینی و اعتماد به نفس را در افراد افزایش می 
دهد. سیستم عصبی، معده، روده ها، دستگاه هاضمه و کلیه  ها 
تحت تاثیر این رنگ قرار دارند و اگر مشکلی در آنها پیش آید، به  

وسیله رنگ زرد می توان مشکل را برطرف کرد.
تاثیرپوشیدنلباسبهرنگآبی

رنگ آبی آرامش بخش ترین رنگ ها در طبیعت است که استفاده 
از آن در محیط زندگی به درمان بیخوابی کمک می کند. به اعتقاد 
متخصصان رنگ درمانی رنگ آبی برای درمان برخی از اختلالات 

دستگاه تنفسی مثل آسم و تنگی نفس نیز مناسب است.
این رنگ انرژی حیاتی بدن را تحریک کرده و موجب افزایش 
قدرت و ایمنی بدن می شود. درمانگران رنگ درمانی معتقدند 
این رنگ برای افرادی که خیلی سریع دچار هیجانات عصبی و 
استرس می شوند، بسیار مفید است و می تواند میزان ضربان قلب 
و فشار خون آنها را کنترل کند.از طرفی استفاده از رنگ آبی در 
محیط زندگی می تواند به لحاظ روحی برای ایجاد فضایی آرامش 

بخش و ریلکس بسیار مناسب باشد.
متخصصان یوگا معتقدند که رنگ آبی رنگ مدیتیشن و انبساط 

روح است؛ رنگی که ضمیر ناخودآگاه انسان را فعال کرده و روحیه 
از خودگذشتگی، آرامش و صمیمیت را در انسان تقویت می کند.

تاثیرپوشیدنلباسبهرنگنارنجی
و  نشاط  موجب  که  است  هایی  رنگ   جمله  از  نارنجی  رنگ 
شادمانی در فرد شده و توسط روانشناسان و روانپزشکان برای 

درمان افسردگی به بیماران توصیه می شود.
به اعتقاد درمانگران رنگ درمانی، رنگ نارنجی تنظیم کننده 

عملکرد و فعالیت ریه ها در بدن است و به درمان بسیاری از بیماری  
ها و اختلالات تنفسی چون آسم و برونشیت کمک می کند.

این رنگ یکی از رنگ هایی است که درمانگران طب سنتی هند و 
یوگا از آن برای ایجاد اندیشه های متعالی و تصویرهای ذهنی مثبت 
در شاگردان و مراجعه کنندگان خود بهره می برند. این رنگ سنبل 

تعادل، موفقیت، شادکامی و اراده است.
تاثیرپوشیدنلباسرنگسبزبربدن

سبز یکی از ترمیم کننده های قوی برای بازسازی سلول  های 
عضلانی، استخوان  ها و سایر بافت  های مشابه است. این رنگ 
عضلانی  آسیب  دیده  بافت  های  ترمیم  برای  ای  ویژه  خواص 
دارد، به همین دلیل است که بانداژی که برای بستن دست و پای 

شکسته استفاده می  شود به رنگ سبز طراحی شده است.
رنگ سبز همچنین به جهت ارتباطی که با چاکرای قلب دارد 
و  ها  حساسیت   و  شده  قلب  در  حیاتی  انرژی  تنظیم  موجب 

احساسات انسان را تحت تاثیر خود قرار می  دهد.
به اعتقاد درمانگران رنگ درمانی، رنگ سبز متعادل کننده رشد 
انسان است و خاصیت تسکین دهنده و آرامش بخش دارد. این 
رنگ به کنترل فشار خون در بدن کمک کرده و اختلالات خواب و 

خستگی های مزمن را در بدن برطرف می کند.
تاثیرپوشیدنلباسبهرنگقرمز

متخصصان رنگ درمانی معتقدند رنگ قرمز از جمله رنگ  هایی 
است که باعث افزایش تولید و ساخت هموگلوبین خون شده و 
انرژی  های شفابخش و مفیدی به اندام  های داخلی به  ویژه کبد 
می  دهد. این رنگ به جهت ارتباطی که با چاکرای استخوان 
خارجی بدن دارد بسیاری از عوارض ناشی از کم خونی، کاهش 

انرژی و افت فشار در بدن را کنترل می  کند.
سوی  از  و  دارد  ناباروری  درمان  بر  ویژه ای  تاثیر  قرمز  رنگ 
متخصصان رنگ  درمانی مناسب  ترین رنگ برای درمان ناباروری 
محسوب می  شود. این رنگ موجب افزایش جریان گردش خون 
و مایع مغزی در نخاع و اعصاب شده و از این رو میزان انرژی بدن 
را تنظیم می  کند. درمان سرماخوردگی، کم خونی، کاهش جریان 
خون، افزایش میل جنسی و بالابردن اعتماد به نفس و شجاعت از 

جمله ویژگی های رنگ قرمز است.

تاثیر پوشیدن لباس های رنگی بر بدن
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محمد قریب بنیان گذار علم نوین پزشکی کودکان 
و از نخستین متخصصان طب اطفال در ایران بود که 
داشت  اجرایی  و  علمی  ارزشمند  خدمات  و  تجارب 
و دانش خود را خالصانه وقف خدمت به مردم کرد تا 
همچون نگینی درخشان بر تارک پزشکی این این مز 

و بوم بدرخشد.
 محمد قریب در 1288خورشیدی در تهران دیده 
به جهان گشود. دوره ابتدایی را در دبستان سیروس 
اتمام  از  پس  و  گذراند  دارالفنون  در  را  متوسطه  و 
زمره نخستین  در  در 1306 خورشیدی  تحصیلات 
ادامه تحصیل  برای  بود که  ایرانی  گروه دانشجویان 
پایان سال  به فرانسه رفت. وی در  در رشته پزشکی 
نخست در شهر »رن« به دریافت جایزه لابراتوار تشریح 
1314خورشیدی  در  و  آمد  نایل  پزشکی  دانشکده 
به عنوان نخستین ایرانی توانست در کنکور انترنی 

بیمارستان پاریس موفق شود.
قریب در 1316خورشیدی از رساله دکتری خود به 
نام »وقفه های تنفسی شیرخواران« دفاع و دانشنامه 

دکتری پزشکی پاریس را اخذ کرد.
*قریب و بازگشت به وطن

این پزشک حاذق به دلیل عشق فراوان به وطن، پس 
از پایان تحصیلات خود در اروپا در 1317خورشیدی 
به ایران بازگشت و پس از طی دوره سربازی به عنوان 
علمی  فعالیت  به  دانشگاه  در  اطفال  طب  دانشیار 
اداره  به  رازی  بیمارستان  در  ابتدا  وی  شد.   مشغول 
بخش اطفال پرداخت و پس از آن به بیمارستان هزار 
تختخوابی رفت و در آنجا بخش اطفال را تاسیس کرد.

قریب از همان سال های نخست بازگشت به ایران، 
تا 1325 خورشیدی  از 1317  دایر کرد. وی  مطب 
از 2 اتاق در منزلی اجاره ای نبش خیابان حشمت 
سابق)ولیعصر  پهلوی  و  کنونی(  الدوله)آذربایجان 
تا  از 1325  کنونی( به عنوان مطب استفاده کرد و 
1351 خورشیدی مطب او در کنار منزلش در خیابان 
کاخ سابق)فلسطین کنونی(، شامل یک اتاق دفتر، 
یک اتاق معاینه و یک اتاق انتظار بود. قریب هر روز از 
ساعت 14 تا 21 به معالجه بیماران می پرداخت و از 

بسیاری از آنان پولی دریافت نمی کرد.
*فعالیت های سیاسی و اجتماعی

سیاست در کنار علم پزشکی بخش جدایی ناپذیری 
از زندگی قریب به حساب می آمد. او در کلاس های 
درس خود از انتقاد نسبت به رژیم پهلوی ابایی نداشت 
و از طرفداران محمد مصدق بود. وی به همراه چند 
بازرگان،  »مهدی  جمله  از  دانشگاه  استادان  از  تَن 
یدالله سحابی و ...« پس از کودتای 28 مرداد 1332 
خورشیدی در جریان امضای بیانیه ای که در اعتراض 
به قرار داد نفت با کنسرسیوم تهیه شده بود، از دانشگاه 
اخراج شد که این اتفاق محبوبیت بیشتر این پزشک را 
در میان دانشجویان به همراه داشت. هرچند پس از 
چندی دوباره از وی برای تدریس در دانشگاه دعوت 

به عمل آمد.
*فعالیت های علمی محمد قریب

قریب در حوزه علم پزشکی خدمات فراوانی به ایران 
بنیانگذاری و تأسیس  او  از مهمترین اقدامات  کرد. 
نخستین بیمارستان تخصصی کودکان یعنی »مرکز 
طبی کودکان« بود. وی به عنوان »پدر طب اطفال 
ایران« شهرت داشت و همچنین موسس »بانک خون« 

به شمار می رفت.
وی در زمینه تربیت نسل پزشکان متخصص اطفال 
که هر کدام از استادان برجسته این علم شدند، تلاش 
های بسیاری از خود نشان داد که از جمله مهمترین 
نورالدین  بصیری،  قانع  مختارزاده،  »صادق  آنها 

هادوی، مرتضی مشایخی، غلامرضا خاتمی و احمد 
سیادتی« محسوب می شدند که همه آنها به بزرگان 
در  همچنین  وی  شدند.  تبدیل  ایران  پزشکی  علم 
طول زندگی علمی خود یک اثر با عنوان »بیماری های 

کودکان« در حوزه طب کودکان منتشر کرد.
قریب به پاس خدمات علمی خود نشان دانش از 
دانشگاه تهران به دست آورد و در 1321 خورشیدی 
موفق به دریافت نشان عالی دولت فرانسه شد. وی 
در 1350 خورشیدی به عضویت هیات مدیره انجمن 
بین المللی بیماری های کودکان در آمد و در آخرین 
سال های عمرش، نشان درجه اول فرهنگ از وزارت 

آموزش و پرورش را کسب کرد.
این پزشک در طول سال ها فعالیت علمی خود در 
کنگره های مختلف بین المللی در کشورهای فرانسه، 
آمریکا، کانادا، ژاپن، ترکیه و اتریش حضور یافت و در 

چندین مجمع علمی بین المللی عضویت داشت. 
*خصوصیات اخلاقی قریب

محمد قریب به یافته های جدید طب جهان احاطه 
داشت و دانشجویان خود را برای پیگیری پیشرفت 
های علمی در جهان تشویق می کرد. برای نمونه تا 
پیش از او، هیچ فردی در ایران با »آنتی بیوتیک« آشنا 
نبود اما این پزشک سرشناس برای نخستین بار اعلام 
کرد که داروهای جدیدی برای از میان بردن میکروب 
از  بیشتر  بسیار  آن  ارزش  که  اند  شده  شناخته  ها 

داروهای قبلی است.
آموزش  بر  نوین  های  روش  به  توجه  از  بیش  وی 
بیماران  با  اخلاقی  و  عاطفی  برخورد  و  ها  خانواده 
تاکید می کرد. دستگیری از مستمندان و دردمندان 
و رسیدگی به نابسامانی های زندگی بیماران از دیگر 

ویژگی های بارز او بود.
کمال  در  و  پرداخت  مطالعه  به  ها  ساعت  قریب 
در  را  خود  های  مطالعه  نتایج  جدیدترین  سخاوت، 
اختیار دانشجویان قرار می داد و به تربیت و تعلیم 
دانشجویان علاقه خاصی داشت و در هنگام درمان 
کودکان بیمار، دانشجویان خود را نیز در آنجا حاضر 
می  هایی  سوال  ها  آن  از  بیماری  درباره  و  کرد  می 

پرسید تا بتواند دقت و انگیزه دانشجویان را برانگیزد.
وی صبح ها زودتر از دیگران به بیمارستان می رفت 

و پس از شنیدن گزارش های صبحگاهی دانشجویان 
به اتفاق آنان بر بالین بیمار می رفت و با بحث و آنالیز 
دقیق، دانشجویان را در تشخیص صحیح راهنمایی 

می کرد.
*خاطرات دیگران درباره قریب

استاد  قریب  شاگردان  از  خاتمی«  »غلامرضا 
فوق  و  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  پیشکسوت 
تخصص گوارش در کودکان می گوید: »قریب از ما 
که  کودکانی  والدین  با  ملاقات  در  که  خواست  می 
بیماری لاعلاج دارند هیچگاه آنها را ناامید نکنیم و 
به آنها دلداری دهیم که علم پزشکی در آینده ممکن 
است راه حلی برای این بیماری بیابد. قریب به گونه 
ای دانشجویان خود را آموزش می داد که الان از این 
شیوه به نام PBL نام می برند، یعنی روش مبتنی بر 

حل مساله«.
»حسین قریب« فرزند وی به خاطره ای از پدرش 
اشاره می کند و می گوید: »تا پیش از پزشک شدن 
من حق ویزیت پدرم سه تا 5 تومان بود اما پس از اینکه 
در خیابان نیاوران یک مطب مشترک دایر کردیم حق 
ویزیت پدر 50 تومان بود و حق ویزیت من 150 تومان 
بود که پدر از من پرسید چرا حق ویزیت تو اینقدر زیاد 
است که به او گفتم چون بیماران شما از من بیشترند«.

*سرانجام محمد قریب
سرانجام این پزشک در 1351 خورشیدی به بیماری 
هماچوری)دفع خون از دستگاه ادراری( مبتلا شد 
و  دادند  مثانه  سرطان  تشخیص  بعدها  پزشکان  که 
اقدام های درمانی انجام شده در ایران و آمریکا تأثیر 
چندانی بر بیماری وی نداشت تا اینکه در یکم بهمن 
1353 خورشیدی در بیمارستان مرکز طبی کودکان 
محل خدمت خود دیده از جهان فروبست. وی طبق 
وصیتش در قبرستان شیخان واقع در قم در نزدیکی 

آرامگاه پدرش به خاک سپرده شد.
به پاس خدمات محمد قریب در حوزه پزشکی در 
1386 خورشیدی مجموعه تلویزیونی »روزگار قریب« 
سیما  سه  شبکه  از  عیاری  کیانوش  کارگردانی  به 
پخش شد که به شرح زندگینامه این پزشک پرداخت. 
همچنین در چهارم آبان 1392 خورشیدی از سردیس 

وی در پارک علم و فناوری پردیس پرده برداری شد.

معاون استاندار قم

شاخص های سلامت اجتماعی حول محور 
مساجد ارتقا یابد

  معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: ارتقاء شاخص های امنیت و 
سلامت اجتماعی حول محور امامان جماعت مساجد ضروری است.

سید محمد رضا هاشمی روز دوشنیه در جلسه کارگروه ارتقاء فرهنگی، اجتماعی و 
سلامت قم در مسجد امام حسن مجتبی)ع( این شهر اظهار داشت: تشکیل جلسه 
های شورای فرهنگی اجتماعی به صورت محله محور و با شرکت امام جماعت و اعضای 
هیات امنای مساجد و پایگاه های بسیج نقش ارزنده ای در احصا و شناسایی مشکل های 

گوناگون هر محله دارد.
وی بیان داشت: حوزه اجتماعی فرهنگی استانداری باید جلسه ویژه ای را ترتیب داده و 

اهمیت و ضرورت این کارگروه را برای مدیران دستگاه های مختلف تبیین کند.
وی گفت: موضوع آسیب های اجتماعی از جمله طلاق، اعتیاد، فقر، بیکاری و حاشیه 
نشینی از جمله دغدغه های رهبر معظم انقلاب و مسئولان کشور است و همه مکلف 

هستیم با اتخاذ تدابیر لازم شاخص های اجتماعی و فرهنگی جامعه را بهبود بخشیم.
هاشمی با تاکید بر نقش و جایگاه مسجد به عنوان اصلی ترین نهاد فرهنگی جامعه در 
کنترل و مدیریت آسیب های اجتماعی گفت: جلسه های این کارگروه باید 2 بار در هفته 
پیش از اذان مغرب به میزبانی مسجد محله صورت گیرد و همه مدیران نیز در آن حضور 

داشته باشند.
از سوی اداره کل بهزیستی قم بیش از 10 نقطه آسیب پذیر در مناطق هشت گانه شهر 
معرفی شده که 12 پایگاه اجتماعی در آن مستقر و معضلات اجتماعی را دنبال نموده و 

برای مقابله خدمات متنوع فرهنگی ارائه می دهند.
معاون استاندار قم همچنین با اشاره به مشکلات عمرانی و حمل و نقل در منطقه 6 
شهرداری قم گفت: شهردار منطقه مساله عدم آمد و شد اتوبوس های شرکت واحد در 
این منطقه را از شهرداری مرکز دنبال نموده و برای تامین امنیت نیز گشت های انتظامی با 

استفاده از ظرفیت گشت رضویون و پایگاه بسیج افزایش پیدا کند.
هاشمی گفت: با توجه به کمبود اعتبارها حل تمامی مشکلات و نارسایی های این 
منطفه و سایر مناطق محروم امکانپذیر نیست، ولی می توان با اولویت بندی مسائل شرایط 

را بیش از پیش مناسب تر کنیم.
پنجمین جلسه کارگروه اجتماعی فرهنگی و سلامت قم با حضور مدیران و کارشناسان، 
امامان جماعت مساجد و نمایندگان بسبج محلات با هدف بررسی مسائل خیابان سلامت 

قم واقع در منطقه 6 شهرداری برگزار شد.

معاون استاندارقم: 

خدمات نظام تبیین شود
 معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم با اشاره به 40 سالگی 
انقلاب اسلامی ، تبیین درست خدمات نظام جمهوری اسلامی را وظیفه خطیر رسانه ها 
ذکر کرد و گفت: مسئولان بدون رسانه ها نمی توانند افکار عمومی را در راستای تحقق 

اهداف انقلاب شکل دهند.
 مهرداد غضنفری در نشست هم اندیشی رسانه های خبری استان قم در سالن امام 
رضا)ع( فرمانداری افزود: همه ما وظیفه داریم تا برای مردم تبیین کنیم که در شاخصه های 
مختلف از جمله جمعیت ، تامین آب شرب، بهداشت و درمان و حوزه شهری چه اقداماتی 
را دلسوزان نظام انجام داده اند، اگرچه مشکلات هم بوده و می باشد و باید با همفکری و 

هماهنگی در جهت رفع موانع موجود تلاش کنیم.
وی اضافه کرد: ارائه آمار مقایسه ای درخصوص فعالیت های نظام اسلامی نسبت به نظام 
طاغوت ، مطمئنا نشان خواهد داد که چه اقدامات قابل توجهی برای بهبود زندگی و رفاه 

مردم دراین سالها صورت گرفته است.
تبیین  توان خود در راستای  تمام  از  با استفاده  امیدواری کرد که رسانه ها  ابراز  وی 

دستاوردهای انقلاب اسلامی تلاش کنند.
غضنفری با اشاره به اینکه درحال حاضر باید مدیران ، جهادی در جهت رفع مشکلات 
مردم و توسعه و آبادانی استان تلاش کنند ، اظهار داشت: امروز اگر برخی از پروژه های 

عمرانی به سرانجام نرسیده ، به دلیل این بود که ما کار کارشناسی انجام ندادیم.
وی ادامه داد: در کشور هرکجا ضربه خوردیم ، یکی از علت های اصلی آن بی برنامه گی 
بوده است، اگر کارها با استفاده از دانش و هدفمند باشد، مطمئنا بسیاری از مشکلات 

قابل حل خواهد بود.
معاون استاندار قم با اشاره به تصمیمات کارگروه تنظیم بازار دراین استان، برای آرام سازی 
بازار و تنظیم قیمت ها، آن را موفق دانست و گفت: مسئولان استان برای کنترل بازار از 
اصناف و اتحادیه ها کمک گرفتند و در بحث کامیون داران نیز توانستیم با مدیریت خوبی 

که صورت گرفت، در جهت حل مشکلات آنان قدم های موثری را برداریم.
وی جذب 900 میلیارد تومان اعتبارو ایجاد 4 هزار شغل را از اقدامات صورت گرفته 
دربخش اقتصادی از ابتدای سالجاری تاکنون ذکر کرد و گفت: دراین رابطه توانستیم 15 

واحد تولیدی را نیز وارد مدار فعالیت کنیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۳۰ لیتر در ثانیه پساب فاضلاب به زودی وارد 
مدار آبیاری فضای سبز می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 30 لیتر در ثانیه پساب 
فاضلاب به زودی وارد مدار آبیاری فضای سبز می شود.

پیام جوادیان با بیان اینکه انعقاد قرارداد پساب پس از 10 سال به سرانجام رسید، اظهار 
کرد: 4٫5 میلیون مترمکعب پساب با قیمت مناسب خریداری شده و تفاهم نامه امضا شده 

و با امضای استاندار تفاهم نامه ابلاغ شده که 10 ساله است.
این  گفت:  قم  شهر  یک  شماره  ثانویه  تصفیه خانه  ایستگاه  احداث  به  اشاره  با  وی 
تصفیه خانه ظرفیت 30 لیتر در ثانیه دارد که از انتهای سال 96 عملیات اجرایی آن آغاز 

شده و در آینده نزدیک افتتاح می شود.
این  ازن زن  دستگاه  افزود:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  ها  پارک  سازمان  مدیرعامل 
تصفیه خانه به دلیل مشکلات ارزی وارد نشده بود که مشکلات حل شده و به زودی نصب 

و افتتاح می شود.
وی اذعان کرد: از تصفیه خانه شهری پساب وارد این تصفیه خانه در تپه های اعلی عیر 

شده و سپس برای توسعه فضای سبز وارد عرصه ها می شود.
جوادیان با تاکید بر اینکه پساب با روش فیلتر شنی و دیسکی و ازن زنی تصفیه شده و 
پساب خروجی کاملا با مباحث شرعی منطبق بوده و استانداردها نیز برای تصفیه آن رعایت 
شده است، خاطرنشان کرد: مابقی 4٫5 میلیون مترمکعب نیز در قالب طرح جامع تصفیه 
ثانویه پساب در سال آینده در مرحله ورود به فاز مصرف قرار می گیرد. با این کار وابستگی به 

آب شهری برای توسعه فضای سبز به حداقل می رسد.

معاون شهردار قم:

پیمانکار پروژه شهید کاظمی در حال تسویه 
حساب است

معاون فنی عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه مشکلات سرمایه گذار پروژه شهید 
کاظمی با پرونده موسسه ثامن گره خورده است، گفت: پیشنهاد اولیه احداث پارکینگ 
روباز در این محل است که تصمیم گیری در این باره باید بعد از تسویه حساب با پیمانکار 

صورت گیرد.
علیرضا قاری قرآن در خصوص ثبت سوژه مردمی در »فارس من« مبنی بر »پارکینگ 
صفائیه در قم چرا ساخته نمی شود« با اشاره به اینکه پروژه شهید کاظمی در خیابان 
صفائیه قرارداد سرمایه گذاری دارد، اظهار کرد: متأسفانه مشکلات سرمایه گذار این پروژه با 

پرونده موسسه ثامن گره خورده و دچار چالش شده است.
وی ادامه داد: آخرین اخبار درباره این پروژه این است که فعلًا شهرداری قم و سرمایه گذار 
در حال تسویه حساب هستند چراکه به دلیل مشکلات یادشده این سرمایه گذار قادر به 

ادامه قرارداد نیست.
معاون فنی عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه پس از انجام این روند باید برای آرام 
کردن محیط اقدام کنیم، ابراز کرد: پیشنهاد اولیه احداث پارکینگ روباز در این محل است 

که تصمیم گیری دراین باره باید بعد از تسویه با پیمانکار صورت گیرد.
قاری قرآن خاطرنشان کرد: در ادامه نیز باید بررسی شود که در این پروژه چه برنامه 

مقرون به صرفه است تا درباره آن تصمیم گیری و عملیات اجرایی آن را آغاز کنیم.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

کشف بیش از 14 کیلوگرم تریاک در قم
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از کشف بیش از 14 کیلوگرم تریاک در قم خبر 

داد. 
سرهنگ صیاد درویشی در رابطه با این خبر، گفت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با 
مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان البرز مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد 
دارد با کامیون، محموله مواد افیونی را از یک استان جنوبی و با عبور از حوزه استحفاظی 
قم به البرز منتقل کند که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله 

موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم افزود: سپس طی هماهنگی های قضائی، 
مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام خودرو 

مذکور را شناسایی و متوقف کردند.
وی تصریح کرد: در نهایت طی بازرسی از کامیون 14 کیلو و 300 گرم تریاک در قالب 4 

بسته کشف و متهم تحویل مقام قضائی استان شد.

آیت الله سعیدی:

لبیک به ندای رهبری با جامع نگری و همدلی 
مردم و مسئولان محقق می شود

امام جمعه قم گفت: لبیک به ندای مقام معظم رهبری با جامع نگری، شجاعت و همدلی 
مردم و مسئولان محقق می شود.

آیت الله سیدمحمد سعیدی در جلسه ای با حضور برخی از اعضای جامعه مدرسین و 
مسئولان استان قم که در سالن محراب حرم مطهر برگزار شد، بابیان این که سیره ولایت 
مداری حضرت زهرا سلام الله علیها برای ما درس و عبرتی بزرگ است، گفت: برای تحقق 
دستاوردهای انقلاب و فرمایشات مقام معظم رهبری باید نگاهمان به این بانوی بزرگ اسلام 

باشد.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در ادامه با اشاره به سخنان مقام معظم 
رهبری در دیدار اخیرشان با مردم قم اظهار کرد: آنچه مقام معظم رهبری ایراد فرمودند، 
مطالب گسترده و مفصلی بود که محورهای زیادی داشت و همه آن ها از اهمیت بالایی 
برخوردار بود. وی افزود: رهبری در سخنانشان بیان فرمودند انگیزه هایی وجود دارد که 
فضای انقلابی قم را تغییر دهند و روحیه انقلابی و دینی قم را کمرنگ کند. ایشان درباره 
دشمنان فرمودند که نباید از مکر دشمنان در جنبه فرهنگی غافل شد، چراکه آن ها در این 

مسیر تلاش می کنند و عواملی را برای این کار می فرستند.
آیت الله سعیدی بابیان این که باید در جلسات مستمر ابعاد این سخنان رهبری مدنظر 
قرار گیرد و درعین حال راهکارهای اجرایی بررسی شود، گفت: تخریب قم ازنظر انقلابی و 
فرهنگی و بر هم زدن ظاهر قم که حرم اهل بیت علیهم السلام و مرکز انقلاب است، هم در 
مردم قم تأثیراتی دارد و هم افرادی که به عنوان زائر به این شهر سفر می کنند و قم را با 19 

دی و 15 خرداد می شناسند تحت تأثیر قرار می دهد.
وی درباره مخاطب قرار دادن بزرگان و جوانان در این عرصه از سوی مقام معظم رهبری 
اضافه کرد: معظم له قم را پشتیبان معنوی حرکت انقلاب اسلامی دانستند که دنیا را تغییر 
داد. برهم خوردن محاسبات و معادلات غربی ها، آن ها را مضحکه جهانیان قرار داده است، 

به خاطر انقلاب اسلامی ایران بود که از قم برخاسته است.
امام جمعه قم ادامه داد: با توجه به شکست دشمن در جبهه های مختلف، اکنون با سلاح 
نرم درصدد نفوذ در مهم ترین ارکان نظام و تغییر ذائقه مردم و مسئولان و تأثیرگذاران در 
نظام برآمده است و در این مسیر نیروهایی را تدارک دیده است. در این شرایط هماهنگی و 

همدلی مردم بیش از گذشته ضرورت می یابد.
وی افزود: ما و مردم قم باید حرکت های اصلاحی را در این شهر بهسازی کنیم که این 

حرکت ها دارای بازتاب های ملی و بین المللی خواهد شد.
آیت الله سعیدی با بیان این که بنا نیست در این جلسات کسی یا دستگاهی برای دیگران 
تعیین تکلیف کند، گفت: هر دستگاه و هر فردی دارای توانایی ها و ظرفیت هایی است که 

بر اساس آن می تواند در تحقق این مطالبه رهبری مفید و مؤثر باشد.
وی لبیک گفتن به رهبری و برطرف کردن دغدغه های ایشان را در مسیر لبیک گفتن به 
حضرت ولی عصر)عج( و رفع دغدغه های ایشان دانست و گفت: مراجع تقلید و حوزه های 
علمیه در تحقق مطالبات رهبری نقشی مهم و محوری دارند؛ انقلاب اسلامی، قانون 
اساسی و دیگر آرمان ها و ارزش های انقلابی برخاسته از دیدگاه مراجع تقلید و حوزه های 

علمیه است ازاین رو نقش کلیدی در ادامه حرکت انقلاب اسلامی ایران دارند.
امام جمعه قم اشراف و آگاهی و جامع نگری و شجاعت در ابراز عقیده و عمل و همدلی 
و هماهنگی را لازمه تحقق منویات مقام معظم رهبری دانست و گفت: در این مسیر نباید 

دستگاهی پرشتاب، دستگاهی میانه رو و دستگاهی محافظه کارانه امور را دنبال کند.
وی خاطرنشان کرد: برای تحقق این مطالبه رهبری در ابتدا نباید به دنبال بودجه، 
امکانات و یا ساختمان بود؛ هر سازمانی بر اساس امکانات و ظرفیت های موجود خود وارد 
میدان شود. مطالبه رهبری بخشی مردمی و بخشی حاکمیتی است که باید همسان و 

همراه با یکدیگر وارد عمل شوند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم:

قم باید مرکز هنر و رسانه باشد
 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با تأکید بر اینکه که قم باید مرکز هنر و رسانه باشد،  

گفت: این یک آرزو نیست یک واقعیت است و این ظرفیت در قم وجود دارد.
حجت لاسلام رضا عزت زمانی امروز یکشنبه از حوزه هنری قم بازدید کرد و در جمع 

رئیس و کارشناسان این حوزه به بحث و تبادل نظر پرداخت.
وی در این دیدار در سخنانی به رویکرد سازمان تبلیغات قم پرداخت و گفت: نگاه سازمان 
در دور جدید، سازمان برای مردم است و بنده معتقد به نیروی مردم به معنای واقعی کلمه 
هستم؛ چنانچه رهبری فرمودند که هنر را دریابید که واقعا کار انجام می دهد و اصرا دارند 
که کار را به مردم واگذار کنیم مردم خود می دانند چه کنند. امکانات و ظرفیت های سازمان 

در دور جدید در اختیار هنرمندان و مردم است.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با تأکید بر این نکته که قم باید مرکز هنر و رسانه باشد 
تصریح کرد: این یک آرزو نیست یک واقعیت است و این ظرفیت در قم وجود دارد؛ باید 
جبهه تشکیل داد، از سازمان ها و نهادها آنقدرها کاری بر نمی آید. تمام امکانات سازمان 

باید در اختیار مردم و جبهه فرهنگی باشد. قم باید مرکز قرارگاه اجتماعی دینی باشد.
*هنر ظرفیت بسیار گسترده و تأثیرگذاری عمیقی دارد

رئیس حوزه هنری قم نیز در این جلسه ضمن خیر مقدم به حجت الاسلام عزت زمانی و 
همراهانش و تسلیت سالروز وفات حضرت فاطمه زهرا)س( اظهار امیدواری کرد با حضور 

رئیس جدید سازمان تبلیغات قم، ارتباط دو نهاد مستحکم تر و مداوم تر از گذشته باشد.
سید مهدی سیدین نیا با اشاره به سخنان مقام معظم معظم رهبری که »هنر یک عطیه 
الهی  است که خداوند به هر کسی عطا نمی کند«، گفت: هنر ظرفیت بسیار گسترده و 
تأثیرگذاری عمیقی دارد. گوهر هنر نیاز به مراقبت دارد و باید به هنر و هنرمند نگاه خاصی 
داشت. وی در ادامه گفت: هنر نافذ است و در لایه های زیرین ذهن ماندگار می شود. هنر 
پیامی ست که به سرعت از مرحله احساس و عقل می گذرد و به دل می نشیند و هر چند از 

جنس احساس است اما برای عقل هم موجه است و آن را هم درگیر می کند.
رئیس حوزه هنری قم در ادامه وظیفه حوزه هنری را جذب و پرورش استعدادهای هنری 
و تولید آثار فاخر دانست و تصریح کرد: تبلیغ انقلاب اسلامی و پیام آن به زبان هنر وظیفه 

حوزه هنری است.

مدیر انجمن سینمای جوانان قم از برگزاری جشنواره »مادران چشم انتظار« در قم

جشنواره »مادران چشم انتظار« در قم
 برگزار می شود

 مدیر انجمن سینمای جوانان قم از برگزاری جشنواره »مادران چشم انتظار« در قم خبر 
داد و گفت: علاقه مندان آثار خود را در قالب فیلم و فیلم نامه تا 20 بهمن به دبیرخانه ارسال 

کنند.
رضا ابوذر با اشاره به برگزاری »جشنواره مادران چشم انتظار« در قم، اظهار کرد: این 
جشنواره که از دی ماه فراخوان شده است به موضوع مادر شهدای جاویدالاثر و مفقودالاثر 

توجه دارد.
وی با بیان اینکه »جشنواره مادران چشم انتظار« به همت سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم و با همکاری انجمن سینمای جوانان قم برگزار می شود، تصریح کرد: 20 

بهمن ماه آخرین فرصت ارسال آثار هنرمندان به دبیرخانه این جشنواره است.
مدیر انجمن سینمای جوانان قم، بخش های این جشنواره معنوی را مورد توجه قرار داد و 
بیان کرد: فیلم کوتاه و فیلم نامه دو بخش این جشنواره است که به همت سازمان فرهنگی 

هنری شهرداری قم و همکاری انجمن سینمای جوانان استان قم برگزار می شود.
ابوذر با بیان اینکه تا کنون بیش از 30 فیلم و فیلم نامه به دبیرخانه جشنواره ارسال شده 
است، اظهار داشت: علاقه مندان به شرکت در این جشنواره می توانند آثار خود را تا 20 
بهمن ماه به آدرس بلوار امین کوچه 21 پلاک 3 دفتر انجمن سینمای جوانان قم ارسال 
کنند. مدیر انجمن سینمای جوانان قم خاطرنشان کرد: آثار ارسالی به دبیرخانه این 
جشنواره پس از داوری توسط داوران مجرب در مراسم اختتامیه که 30 بهمن ماه همزمان 
با سالروز وفات حضرت ام البینین)ع( مادر حضرت عباس)ع( برگزار می شود با معرفی 

برگزیدگان هر بخش به کار خود پایان می دهد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی:

4۰ رویش انقلاب درقم مورد تجلیل قرار می گیرد
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: همزمان با 40 سالگی انقلاب اسلامی، از 40 

رویش انقلاب در بخش های مختلف بویژه فرهنگی دراین استان تجلیل می شود.
سید موسی حسینی کاشانی روز دوشنبه در نشست هم اندیشی رسانه های خبری 
استان قم افزود: در این رابطه نمایشگاهی برای معرفی 40 برنامه شاخص که این اداره کل 

در 40 سال گذشته انجام داده نیز
در نظر گرفته شده است. همچنین کتابچه ای نیز آماده شده که در اختیار علاقه مندان 

قرار خواهد گرفت.
وی با اشاره به برپایی نمایشگاه به منظور ارائه فعالیت های 40 ساله انقلاب اسلامی 
دراستان ، این گونه اقدامات را در راستای تبیین دستاوردهای نظام دانست و گفت: ما 
دراین نمایشگاه تلاش داریم اقدامات انجام شده در 40 سال گذشته که شاید به درستی 

اطلاع رسانی نیز نشده ، در معرض دید عموم مردم و علاقه مندان قرار دهیم.
حسینی کاشانی برپایی نمایشگاه در خصوص فعالیت های نظام جمهوری اسلامی را 
ضروری دانست گفت: رسانه های نقش مهمی در اطلاع رسانی دراین امر دارند و باید از 

ظرفیت خود برای زمینه سازی حضور گسترده مردم در نمایشگاه استفاده کنند.
وی با تقدیر از فعالیت های رسانه ای استان در راستای ارائه نقاط ضعف و قوت مسئولان، 
و اقدامات انجام گرفته در استان ، نقد منصفانه و با توجه به شاخص های مورد نظر را مورد 
توجه قرار داد و گفت: ما انتظار داریم که اصحاب قلم با توجه به شاخصه های موجود در 
مورد عملکرد مسئولان و ادارات بحث کنند تا بتوان بر این اساس به حل مشکلات موجود 

کمک کرد.

 معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: 52 کارگاه پیش از ازدواج 
برای یکهزار زوج جوان استان در دی ماه سالجاری برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین مجید یزدی در گفت و گویی، افزود: این طرح جدید که از ماه 
گذشته اجرایی شده با همکاری دانشگاه علوم  پزشکی، بهزیستی و سازمان تبلیغات اسلامی، 
اجرایی شده است و هر هفته 12 کارگاه برپا خواهد شد. وی ادامه داد: در این طرح که در 
مجموع برای هر فرد به مدت 6 ساعت اجرا می  شود، معاونت اجتماعی دادگستری متولی 
آموزش  های حقوقی، دانشگاه علوم پزشکی متولی آموزش  های بهداشتی، بهزیستی متولی 
آموزش  های روانشناسی و سازمان تبلیغات اسلامی متولی آموزش  های اخلاقی به زوجین در 
هنگام ازدواجشان است. به گفته وی، کارگاه  های آموزشی حقوق هنگام ازدواج در استان قم 

توسط سردفتران ازدواج آموزش  دیده، با موضوع های حقوق زوجین نسبت به یکدیگر، شرایط 
ضمن عقد موجود در دفاتر رسمی ثبت ازدواج، نوع پرداخت مهریه اعم از عندالاستطاعه یا 

عندالمطالبه و سایر آگاهی  های حقوقی مورد نیاز زوجین، برگزار می  شود.
* برگزاری 9 کارگاه به عنوان مجازات جایگزین متخلفان راهنمایی و رانندگی

یزدی در ادامه گفت: 9 کارگاه پیشگیری از جرائم و آسیب  های اجتماعی نیز در آذر و دی  
ماه سال جاری برای بیش از 500 تن از متخلفان راهنمایی و رانندگی در سالن نمایشگاه 
دائمی معاونت اجتماعی برگزار شد. وی افزود: با همکاری سرپرست محاکم کیفری دو و شعبه 
تصادفات، مقرر شده است به عنوان مجازات جایگزین، کسانی که مرتکب جرم رانندگی بدون 
گواهینامه و سایر جرائم راهنمایی و رانندگی شده  اند، در کارگاه پیشگیری از جرائم و آسیبهای 
اجتماعی شرکت کنند. به گفته وی، در این کارگاه سه ساعته که با بازدید نمایشگاهی همراه 
است علاوه بر موضوع تصادفات و تخلفات رانندگی، سایر عناوینی که در پیشگیری از جرائم 
و آسیبهای اجتماعی اهمیت دارد نظیر مواد مخدر، فرقه های نوظهور و انحرافی، فضای 
مجازی، خشونت، سرقت، آسیب  های خانواده و غیره به شرکت کنندگان اطلاع  رسانی می 
شود.  مسئول نمایشگاه دائمی معاونت اجتماعی دادگستری قم نیز در گفت وگویی اظهار 
داشت: اپلیکیشن هشدار نقاط حادثه  خیز به رانندگان با عنوان »همپا جاده« در قالب یک نرم 
 افزار کاربردی با قابلیت نصب بر روی گوشی های هوشمند دارای سیستم عامل Android و 
ios طراحی شده است. سید حمیدرضا موسوی طیب ادامه داد: این نرم افزار با بهره گیری 
از سیستم موقعیت یاب جهانی)GPS( و سیستم اطلاعات جغرافیایی )GIS( این امکان را 
فراهم می کند تا رانندگان به محض نزدیک شدن به نقاط حادثه خیز جاده ای از طریق هشدار 
صوتی مطلع و با هوشیاری کامل و احتیاط بیشتری از این نقاط عبور کنند. وی گفت: در حال 
حاضر این نرم  افزار به صورت رایگان در اپلیکیشن  های کافه بازار و سیب اپ قابل دانلود است. 
موسوی طیب افزود: از رانندگان انتظار می رود که با نصب و بهره گیری از این امکان، نسبت به 
محورهای مواصلاتی پر خطر در سطح کشور هوشیار باشند و در پیشگیری و کاهش حوادث 

رانندگی نقش موثری ایفا کنند.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم 

برگزاری 52 کارگاه پیش از ازدواج در قم

به مناسبت سالروز درگذشت محمد قریب؛

طب کودکان، وامدار تلاش های بی وقفه 
محمد قریب

در هفتاد و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر 
قم اصلاحیه و متمم 16 سازمان وابسته به شهرداری قم به 

تصویب رسید.
و علنی شورای شهر  هفتاد و هشتمین جلسه رسمی 
حضور  با  و  جلالی  عبدالله  ریاست  به  امروز  صبح  قم 
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در سالن جلسات 

ساختمان شهید باکری برگزار شد.
در این جلسه، رئیس شورای شهر قم با اشاره به لایحه 
اخذ مصوبه اصلاحیه و متمم بودجه سال 97 شهرداری قم 
گفت: از حیث درآمد و هزینه 2 هزار و 100 میلیارد تومان 
شهرداری قم در سال 97 هزینه کرد داشته است، دریافت 
افزایش  علت  شهرداری  گذشته  دیون  و  مشارکت  اوراق 

درآمدهای پیش بینی شده در سال 97 بوده است.
عبدالله جلالی با تأکید بر لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای 
خدمات سال 98 سازمان کشتارگاه تأکید کرد: در بخش 
کشتارگاه سیاست شورای شهر برافزایش تعرفه ها نبوده اما 
به دلیل افزایش هزینه های جاری چاره ای جز افزایش های 
ایجادشده نبوده است. وی لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای 
خدمات سال 97 سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی را 
مورد توجه قرار داد و  اضافه کرد: لازم است این سازمان در 
بخش تجهیزات و نوسازی کمک هایی را از مدیریت بحران 
استان و کشور درخواست کند چراکه بخش قابل توجهی 
مصرف  ملی  و  عمومی  حوادث  در  سازمان  این  توان  از 
می شود. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر قم 
نیز در این جلسه، با اشاره به لایحه اخذ مصوبه اصلاحیه 

و متمم بودجه سال 97 شهرداری قم ابراز کرد: در بخش 
هزینه های عمرانی، 1707 میلیارد تومان و  در بخش جاری 
نیز 307 میلیارد تومان شهرداری قم در سال جاری مصرف 
منابع کرده است. وی با اشاره به لایحه اخذ مجوز تعرفه 
بهای خدمات ورودی خودرو میدان شهید رجایی در سال 
98 سازمان میادین میوه و تره بار گفت: بودجه ای سازمان 
21 میلیارد تومان بوده که درنهایت 2 میلیارد تومان در هزینه 
عمرانی و سرمایه ای با افزایش هزینه کرد و درآمد روبه رو شده 
است. اخوان با تأکید بر لایحه اخذ مجوز متمم و اصلاحیه 
بودجه سال 97 سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی گفت: 
بودجه ای سازمان با یک میلیارد تومان کاهش به میزان 32 

میلیارد 911 میلیون تومان رسیده است.
درون شهری  تاکسی های  نظافت  از  *شهروندان 

رضایت ندارند
قم  و حمل ونقل شورای شهر  رئیس کمیسیون عمران 
نیز در بخشی از این جلسه، با اشاره به لایحه اخذ مجوز 
تعرفه بهای خدمات سال 98 سازمان حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری قم عنوان کرد: تعرفه های این سازمان بین 12 
روح الله  است.  داشته  افزایش  سال 98  در  درصد  تا 20 
امراللهی با بیان لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 
97 سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی تصریح کرد: 
شرکت های تاکسیرانی سه نوع سرویس مختلف در شهر قم 
ارائه می دهد. وی لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 
98 سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی  را مورد توجه 
خطوط  تاکسی های  مدارس،  سرویس  گفت:  و  داد  قرار 

ویژه و خطوط آزاد نوع خدمات رسانی تاکسی رانی در شهر 
بر  ویژه ای  نظارت  مدارس  سرویس  مسئله  در  است،  قم 
تاکسی های  نظافت  از  دارد، شهروندان  وجود  تاکسی ها 
شهری رضایت ندارند. عضو شورای شهر قم با اشاره به لایحه 
اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 98 سازمان پایانه های 
این سازمان تعرفه های  از سال 89  ابراز کرد:  مسافربری 
خود را افزایش نداده اما برخی تعرفه ها نیز به صورت بسیار 

محدودی افزایش پیداکرده است.
*تعرفه بهای خدمات سازمان آرامستانها 15 درصد 

افزایش یافت
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم نیز با 
بیان لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 98 سازمان 
کشتارگاه بیان کرد: بودجه سال 97 این سازمان به دلیل 
افزایش هزینه های جاری 15 درصد افزایش بهای خدمات 
داشته است. سید مجید سبحانی ثابت با اشاره به لایحه 
اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 97 سازمان آرامستانها 
عنوان کرد: میانگین افزایش تعرفه های این سازمان در سال 
97 بالغ بر 15 درصد بوده است. وی لایحه اخذ مجوز تعرفه 
بهای خدمات ورودی خودرو میدان شهید رجایی در سال 
97 سازمان میادین میوه و تره بار  را مورد توجه قرار داد و ابراز 
کرد: در لایحه اصلاحیه این سازمان تفاوتی درزمینهٔ هزینه 
کرد و درآمد اتفاق نیفتاده است. سبحانی با اشاره به لایحه 
اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 97 سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی عنوان کرد: تعرفه این سازمان در سه مورد 

با افزایش همراه شده است.

در هفتاد و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم

تصویب متمم و اصلاحیه بودجه سال ۹۷ سازمان های تابعه شهرداری قم 
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واکاوی  ابعاد مختلف شخصیت سیاسی و اجتماعی آیت الله هاشمی رفسنجانی

 شخصیتی ماندگار که 
نقطه اتکای ملت و نظام بود

مطالعه روند شکل گیری نهضت اسلامی،تثبیت واستقرارانقلاب اسلامی و مطالعه 40 
سال تاریخ پر فراز و نشیب جمهوری اسلامی نشان می دهد، آیت الله هاشمی رفسنجانی 
رییس فقید مجمع تشخیص در دوره های مختلف، شخصیتی تاثیرگذار و تعیین کننده 

وقابل اتکا برای ملت و حاکمیت بوده است.
بدون شک آیت الله هاشمی رفسجانی از جمله چهره هایی است که نمی توان نقش 
او را در دوره های تکوین، پیروزی، شکل گیری، استقرار و تداوم انقلاب اسلامی نادیده 
گرفت. وی از جمله شاگردان حضرت امام )ره( بود که در تمام ادوار مبارزه علیه حکومت 
پهلوی نقش موثر و ماندگاری داشت و با رهبر کبیر انقلاب در ارتباط نزدیک و تنگاتنگ 
بود. اعتماد حضرت امام )ره( به هاشمی رفسنجانی موجب شد که بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی در سال 1357 در مسئولیت های حساسی قرار بگیرد.عضویت در شورای انقلاب، 
خبرگان قانون اساسی، جانشینی فرمانده کل قوا، ریاست مجلس شورای اسلامی تا رحلت 
حضرت امام )ره( و مقام ریاست جمهوری، ریاست مجلس خبرگان رهبری و ریاست 
مجمع تشخیص بعد از رحلت رهبر کبیر انقلاب اسلامی نشان از جایگاه ویژه وی در مقام 
تصمیم گیری، تصمیم سازی و مشورتی دارد. جز در دوره ای کوتاهی )سالهای 84 تا 92( 
که گروهی بر موج هاشمی ستیزی سوار شدند و وی را سیبل حمله های عوامگرایانه خود 
قرار دادند، در بقیه ادوار زیست سیاسی اش، در سطوح عالی نظام خدمت کردند و نقش 
متعادل کننده و توازن را در نظام بر عهده داشت.آیت الله هاشمی رفسنجانی دی ماه 95 
دار فانی را وداع گفت. به اذعان بزرگان نظام مراسم وداع و تشییع هاشمی رفسنجانی بعد 
از تشییع جنازه حضرت امام )ره( پر شورترین و گسترده ترین همایش و گردهمایی در 
کشور بود که از ریشه ای و عمیق بودن نقش هاشمی در معادلات سیاسی و اجتماعی 
ایران و محبوبیت وی نزد مردم حکایت دارد.رییس جمهوری در دومین سالگرد ارتحال 
آیت الله هاشمی رفسنجانی ابعاد مختلفی از شخصیت سیاسی و اجتماعی او را تبیین 

کرده و نقش او را در تمام ادوار انقلاب بی بدیل ذکر کرد.
*هاشمی همواره برتر و بالاتر از منصب خود بود

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در آیین دومین سالگرد بزرگداشت مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی که در سالن اجلاس سران برگزار شد افزود: جلسه باشکوه 
امروز برای تعظیم و احترام و به مناسبت دومین سالگرد در برابر شخصیت بلندی است که 
بر گردن همه ما ملت ایران، انقلاب ایران، عزت ایران و نواندیشی اسلامی حق بزرگی دارد.

وی ادامه داد: هاشمی در طول زندگی همواره برتر و بالاتر از آن منصب و جایگاهی 
بود که در آن قرار گرفته بود. آن روز که در قم قبل از نهضت اسلامی یک طلبه جوان 
پرشور بود، او به فکر آن بود که از قلم بزرگان حوزه استفاده شود و مجله ای را به نام 
مکتب تشیع منتشر کند.روحانی یادآور شد: دوران انقلاب و نهضت اسلامی که هرآن 
کس کتابی پیرامون مسایل دینی و اسلامی و جهادی می نوشت و مطلبی منتشر می 
کرد، او )مرحوم هاشمی( در خصوص سردار سازندگی دوران قاجار امیرکبیر بزرگ کتاب 
نوشت.رییس جمهوری گفت: همه ما می دانیم که شلاق برجسم چقدر دردناک است 
اما شلاق بر روح و حیثیت و آبرو تا کسی در این موقف قرار نگرفته باشد نمی تواند آن را 
بفهمد و احساس کند.وی افزود: امروز اینجا جمع شدیم تا بگوییم هاشمی هست و زنده 
است و هاشمی می ماند، فکر، اندیشه، صبر، مدار، استقامت ، فداکاری، تحمل هاشمی 
می ماند.روحانی ادامه داد: آخرین بار ملت ما هاشمی را در خیابان انقلاب بدرقه کردند، تا 
جاده انقلاب هست، خیابان انقلاب هست هاشمی هست. او جایگاه رفیع در میان مردمان 
قدرشناس این سرزمین دارد.رئیس جمهوری افزود: هاشمی رفسنجانی به معنای واقعی 
کلمه مدبر بود؛وی در پیروزی و پایان بخشیدن به جنگ نیز نقش بسزایی داشت، چنانکه 
در روزهای سخت جنگ نیز صبر هاشمی فوق العاده و ستودنی بود. پس از علمیات 
کربلای 4، او تصمیم گرفت که عملیات بعدی طراحی شود و پس از یک هفته، عملیات 
کربلای 5، طراحی شد.روحانی با اشاره به اینکه آیت الله هاشمی در مسایل درجه یک 
کشور و در انتخابات مهم نقشی تأثیرگذار داشت، گفت: نقش آقای هاشمی در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 1376، بسیار مهم و اساسی بود که ریزه کاری های آن را ممکن 

است بعضی ها ندانند و در انتخابات 1392 هم این نقش، استثنایی بود.
* هجمه و »حسادت تشکیلاتی« برخی ها تا امروز که آقای هاشمی در قید 

حیات نیستند، ادامه دارد
محمد رضا خباز، عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی نیز در گفت و گویی با 
خبرنگار سیاسی ایرنا، گفت: »هاشمی رفسنجانی به منصب ها اعتبار داد، نه منصب به 
هاشمی«، وی هر جایگاه و مسئولیتی که به عهده می گرفت موجب اعتبار بخشیدن به آن 
جایگاه می شد. درباره مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادوار مختلف انقلاب اسلامی 
تاکید کرد: هاشمی نیازمند منصب نبود بلکه منصب نیازمند هاشمی بود.وی تاکید کرد: 
هاشمی رفسنجانی در یک جناح سیاسی نمی گنجید و فراجناحی می اندیشید، اکنون 
هم شاهدیم دولت مورد حمایت او به ریاست جمهوری دکتر روحانی آنگونه می اندیشد 
و از همه جناح ها در دولت استفاده کرده است.استاندار خراسان شمالی افزود: مرحوم 
هاشمی رفسنجانی حتی پس از مرگش عاقبت به خیر شد و مورد توجه و استقبال مردم 
قرار گرفت.خباز تاکید کرد: هاشمی عزیز زندگی کرد و عزیز هم از دنیا رفت. امروز باید 
اذعان کنیم که هاشمی در مدیریت کشور حضور دارد.عضو شورای مرکزی حزب اعتماد 
ملی به نقش و توان فوق العاده هاشمی در جنگ تحمیلی اشاره کرد و اظهارداشت: مرحوم 
حاج احمد آقا نقل می کرد هر وقت مرحوم هاشمی عازم جبهه بود امام )ره( دستور می 
دادند، گوسفندی قربانی و گوشت آن را برای سلامتی هاشمی تقسیم کنند. کاری که 
امام )ره( برای فرزندان و هیچ کدام از یاران خود انجام ندادند.خباز همچنین گفت: امام 
)ره( »پذیرش قطعنامه« و »اصلاح قانون اساسی« را به عنوان دو موضوع مهمی یاد کردند 
که اگر حل نمی شد معضلات زیادی گریبانگیر کشور می شد، این دو موضوع توسط 
هاشمی مدیریت و انجام شد. بنابراین هاشمی در ایجاد انقلاب، تداوم انقلاب، جنگ و 
سازندگی پس از رهبر معظم انقلاب نقش اول را داشتند اما پرسش اینجاست، چرا با 
وجود این همه محبت متقابل بین حضرت امام )ره( و هاشمی رفسنجانی عده ای کمربه 
تخریب او بسته بودند و حتی پس از مرگ هم دست از سرش بر نمی دارند؟استاندار 
خراسان شمالی تاکید کرد: دلیل این نوع برخوردها از گذشته تاکنون از نظر من حسادت 
است. تعداد زیادی از منتقدان آن زمان و امروز هاشمی رفسنجانی، هم لباسان معمم او 
هستند. دلیل این بود که می گفتند ما از نظر علمی از هاشمی بالاتر هستیم پس چرا وی 
مورد علاقه حضرت امام )ره( است. غافل از این که آقای هاشمی رفسنجانی نه تنها عالم 
دینی که یک مبارز و شخصیتی بود که در موارد مختلف جان خود را فدای انقلاب و مراد 
خود کرده بود.خباز اظهار داشت: در زمان حیات حضرت امام )ره( کسی جرأت نمی کرد 
حسادت خود را علنی اعلام کند، پس از فوت حضرت امام )ره( زبانشان باز شد و شروع به 
حرمت شکنی کردند و »حسادت تشکیلاتی« آنها تا امروز که آقای هاشمی در قید حیات 
نیستند، ادامه دارد.خباز با یادآوری مبارزات مرحوم هاشمی رفسنجانی گفت: وی در سال 
1337 یعنی پنج سال پیش از قیام علنی امام )ره( به انقلاب و امام پیوست و مبارزات 
خود را آغاز کرد و قبل از آن در زمان طلبگی ارتباطش با حضرت امام خمینی )ره( آغاز 
شد. بعد از شروع نهضت امام راحل تمامی شکنجه ها و آزار و اذیت های رژیم گذشته را 
با پوست، گوشت و استخوان تحمل کرد.خباز خاطرنشان کرد: مرحوم هاشمی رفسنجانی 
فی نفسه مورد علاقه حضرت امام )ره( بود، او هم علاقه زیادی به حضرت امام )ره( داشت 

و مریدی صادق و فداکار برای رهبر کبیر انقلاب اسلامی بود.
* بی انصافی به هاشمی از قبل انقلاب تاکنون ادامه دارد

»علی تاجرنیا« عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: قدسی کردن و بی عیب 
دانستن افراد کمکی به شخصیت آنها نمی کند و از طرفی بی انصافی و هجمه ناروا از 
بزرگی و تاثیر کسی نمی کاهد، بی انصافی در مورد آیت الله هاشمی از قبل پیروزی 
انقلاب تاکنون ادامه داشته است.تاجرنیا در گفتگویی با خبرنگار سیاسی ایرنا درباره نقش 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در دوران های مختلف انقلاب اسلامی افزود: آیت 
الله هاشمی قبل از پیروزی انقلاب نقش محوری و بسیار مهمی در نهضت اسلامی و 
جمهوری خواهی در ایران داشت، هم به لحاظ سابقه مبارزه و تحمل زندان و هم از 
نظر پشتیبانی و برنامه ریزی پروسه مبارزات منتهی به انقلاب، جایگاه وی را بی بدیل و 
ویژه می دانم.وی ادامه داد: آیت الله هاشمی رفسنجانی و شهید بهشتی از این نظر به 
تفکر تشکیلاتی و سازماندهی معتقد بودند و نقش بسزا و کم نظیری در پیروزی انقلاب 
اسلامی سال 1357 داشتند.عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی همچنین اظهارداشت: 
این که چه رویکردی برای اداره کشور صحیح تر بود، جای بحث دارد اما بدون شک 
نقش آیت الله هاشمی رفسنجانی موثر و به رغم اختلاف سلیقه هایی که وجود داشت 
در مقایسه با دیگر انقلابیون نگاه روشن تری نسبت به مباحث قانون اساسی داشت. هر 
چند باید پذیرفت بخشی از مشکلات امروز کشور به این دلیل بود که انقلابیون پیش 
بینی کاملی از آینده نداشتند.تاجرنیا همچنین درباره نقش آیت الله هاشمی رفسنجانی در 
انتخاب رهبری شایسته برای جمهوری اسلامی، گفت: بدون شک نقش مرحوم هاشمی 
در رهبری حضرت آیت الله خامنه ای محوری و بی بدیل بود، به نظرم اگر حضور هاشمی 

رفسنجانی در آن مقطع نبود مسائل به گونه  دیگری رقم می خورد.
* هاشمی از سابقون و مقربون انقلاب و امام )ره( و دوست رهبر معظم 

انقلاب بود
»محمدرضا نجفی« نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس 
شورای اسلامی نیز به خبرنگار سیاسی ایرنا، گفت: به اذعان دوست و دشمن آقای هاشمی 
در تکوین جریان انقلاب همه داشته های مادی، معنوی، اعتباری و خانوادگی خود را در 
طبق اخلاص گذاشت و هزینه های سنگینی در این راه پرداخت کرد و یکی از نزدیکترین 

افراد به رهبر و بنیانگذار انقلاب بود.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: در مجموع خط 
و سیر آقای هاشمی، پیش و بعد از انقلاب و در دوره پیروزی انقلاب و استقرار نظام 

جمهوری اسلامی نشان از ثبات قدم و تصمیم او دارد.

نکتـه

رییس جمهوری گفت: مبارزه با خواست عمومی مردم نه 
درست است، نه قانونی و نه مشروع، ما نمی توانیم با خواست 

عمومی مردم مبارزه کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« روز دوشنبه در 
نشست وزیر ، معاونان و مدیران ارشد وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با گرامیداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
اظهار داشت: ما فکر می کنیم یک اختیاراتی از آسمان داریم که 
می توانیم بر زمینیان هر فرمانی را صادر کنیم، چنین موردی 
وجود ندارد.وی با تاکید بر این که مبارزه با خواست عموم مردم، 
شرعی و قانونی نیست، افزود: فناوری های نوین منافع زیاد و 
خطرات محدودی دارد و ما نمی توانیم زندگی مردم را از تحولات 
فناوری و ارتباطی جدا کنیم.رییس دولت دوازدهم ارتباطات و 
فناوری اطلاعات را نماد تحول جوامع در حوزه تکنولوژی دانست 
برابر فناوری ها و تحولات نوین،  و تصریح کرد: مقاومت در 
و  درست  شناخت  داد:  ادامه  است.روحانی  قدیمی  رویکردی 
فرهنگ سازی، تنها راه مدیریت و پیشگیری از مشکلات فناوری 
است.وی همچنین به نقش فناوری در پیروزی انقلاب اسلامی 
اشاره کرد و یادآور شد: این فناوری ارتباط بود که توانست پیام 

انقلاب را خیلی راحت تر و سریع تر به مردم برساند.
* باید از ابزارهای رسانه ای درست استفاده کنیم

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این 
که یک عده از فضای مجازی گاهی افراطی و تفریطی استفاده 
می کنند، گفت: یک عده نیز فکر می کنند در این فضا باید 
هر کاری، هر شایعه و دروغی و تهمتی را برای منافع شخصی، 
گروهی و حزبی خود انجام بدهند.روحانی به استفاده از لحن های 
نامناسب در فضای مجازی اشاره و خاطرنشان کرد: در برخی 
مقالات خوانده ام که » لحن ما ایرانی ها نسبت به یکدیگر در 
فضای مجازی نامناسب تر از کشورهای پیشرفته است«، اگر این 
مطلب صحیح باشد خیلی معنای بدی دارد، چرا باید ما با لحن 
بد با یکدیگر سخن بگوییم.وی با تاکید بر مراعات تعهدات اخلاقی 
و اسلامی و انسانی در فضای ارتباطی یادآور شد: باید از ابزارها 
درست استفاده کنیم؛ این ابزار برای کسانی که تازه به این ابزار 
دست می یابند می تواند خطرناک باشد تا زمانی که به آنها عادت 
کنند.رییس جمهوری ادامه داد: وقتی استفاده از این ابزار مانند 
تلویزیون برای افراد عادی شود، فقط برنامه های لازم و مورد علاقه 

را انتخاب و استفاده می کند.
* در جهان شبکه ای، درخت ممنوعه نسازیم

روحانی همچنین با بیان این که افراط و تفریط برای استفاده 
ابزاری از فضای مجازی، آن را به تهدید تبدیل می کند، گفت: 
چرا تلفن همراه را از همان روز اول که دست افراد می دهند 
درخت ممنوعه و محدودیت و ممنوعیت ایجاد می کنند، جوان 
کنجکاو می شود که چه چیزی در این برنامه وجود دارد که نباید 
ببینیم؛ در جهان شبکه ای، درخت ممنوعه نسازیم، بلکه باید 
فرهنگ سازی کنیم.وی تصریح کرد: در بعضی اقدامات ناموفق 
بودیم چرا که فکر می کردیم این ابزارهای ارتباطی تحت فرمان 
ما است که دستور بدهیم فیلتر شود، پس از فیلتر شدن با فیلتر 
شکن چه کار باید بکنیم؟ نتیجه این اقدامات چه شد؟ همه ضرر 
می کنیم، اول هم جوانان و نوجوانان بیش از همه از اثرات منفی 
فیلترینگ آسیب می بینند.رییس جمهوری اظهارداشت: با یک 
تدبیر نادرست و اشتباه چهارچوب ها شکست و فکر کردیم اگر 
یک نفر روی یک کاغذی بنویسد، تحت هر عنوانی یا قوه ای 
دستور فیلترینگ را ابلاغ کند و مخابرات و دستگاه ها از ترس 
خود آن را اجرا کنند، همه چیز درست می شود؛ برای ما روشن 
شده است که راه حل، این نیست.روحانی تصریح کرد: نه افراط 
گری در این فضا که بر ضد آبروی مردم استفاده می کنند و حرف 
های غیر واقعی می زنند و نه مسدود کردن آن، راه حل برای 
مدیریت فضای مجازی نیست.وی تاکید کرد: نه مسدود کردن و 
نه رها کردن این فضا ما را به مقصد نمی رساند؛ باید سواد رسانه 
ای جامعه، نوجوانان و جوانان خود را باید افزایش دهیم.رییس 
جمهوری افزود: در دوران ابتدایی باید به دانش آموزان آموزش 
دهیم که چگونه از ابزار رسانه و فضای مجازی استفاده شود، پدران 
و معلمان هم بدانند چگونه با فرزندان و دانش آموزان و با یکدیگر 
گفت و گو کنند.روحانی ادامه داد: استفاده از تلفن همراه در ایران 
به اندازه کشورهای خارجی نیست؛ زیرا در ایران رسانه آزاد نداریم 
و فقط رسانه و رادیو تلویزیون دولتی داریم، همه چیز در فضای 

مجازی متراکم شده است.
* فضای مجازی هم دچار تورم است

رییس جمهوری اضافه کرد : اگر ما 500 رسانه داشتیم تا این 
اندازه در فضای مجازی تورم ایجاد نمی شد؛ تورم که در جنس و 
مواد غذایی نیست، فضای مجازی هم دچار تورم است ؛ همه چیز 
را می خواهند در این فضا بگویند چون رسانه دیگری ندارد.وی 
تاکید کرد: اگر جناح ها و جریان های کشور هر کدام یک رادیو 
و رسانه داشتند و نیمی از حرف های خود را به صورت رسمی 
و با شناسنامه در رسانه های خود می زدند؛ معلوم بود چه کسی 
چه چیر می گوید و طرفدار کدام جریان و حزب است.وی بیان 
کرد: برخی اوقات معلوم نیست حرف هایی که در فضای مجازی 
عنوان می شود را چه کسی و از کجا می گوید؛ این مسایل باید 
اصلاح بشود.رییس جمهوری به برخی از قوانین و مقررات در 
حوزه ارتباطات و رسانه اشاره کرد و افزود: انحصار در هیچ پدیده 
ای، چه در رسانه و چه در فناوری، مفید نخواهد بود و جواب 
نمی دهد.روحانی تصریح کرد: اگر در تلفن همراه و مخابرات و 
اپراتورهای انحصار ایجاد شود و فقط یک اپراتور وجود داشته باشد، 
حتما در آن فساد، گرفتاری و کیفیت پایین خدمات ایجاد می 
شود؛ باید بدون انحصار اپراتورهای مختلف به میدان بیایند و البته 
بر روی آنها نظارت شود و به آنها تاکید شود که حریم خصوصی 

را نیز مراعات کنند.
*  بدون اجازه افراد نباید پیامک تبلیغاتی ارسال کنیم

رییس شورای عالی امنیت ملی به ارسال پیام های تبلیغاتی 
اشاره کرد و گفت: کجای دنیا این همه پیام های تبلیغی برای 
مردم ارسال می شود؟، کجای دنیا چنین موردی سراغ داریم؟ 
چرا وقت مردم را تلف می کنید؟ مردم روزی بیش از 20 بار 
تلفن همراه خود را به دلیل ارسال و دریافت تبلیغ به دست می 
گیرند. چه حقی داریم که وقت مردم را تلف و با اعصاب مردم 
بازی کنیم؟ وزارت ارتباطات باید جلوی این کار را بگیرد.روحانی 
تاکید کرد: هر فردی تمایلی به دریافت تبلیغ دارد باید خود اعلام 
کند ؛ اگر فردی تمایلی به دریافت تبلیغ ندارد، حق نداریم برای او 
تبلیغات ارسال کنیم.وی افزود: تبلیغ کنندگان ابتدا شماره رُندی 
برای کار خود در نظر می گیرند و زمانی که با اعتراض روبه رو 
می شوند، این شماره رُند را با شماره معمولی تعویض می کنند 
و با شماره جدید پیام تبلیغی ارسال می کنند و این روند همواره 
ادامه می یابد؛ نباید اجازه دهیم از این موضوع سوء استفاده شود.

* دولت اجازه نمی دهد وقت و عمر مردم تلف شود
رییس جمهوری همچنین گفت: اطلاع داریم که عایدی مالی 
حاصل از این تبلیغات زیاد و گذشتن از آن سخت است اما دولت 
و همچنین وزارت ارتباطات نباید اجازه دهند وقت و عمر مردم 
تلف شود.روحانی خاطرنشان کرد: در اروپا برای تلفن های همراه 
مردم به صورت مداوم پیام ارسال نمی شود؛ ممکن است شخصی 
منتظر یک تماس فوری باشد و با این پیام های تبلیغاتی اعصاب 
او آسیب دیده و وقت او تلف شود.وی اتلاف وقت و آزار مردم را 
حرام شرعی دانست و افزود:نباید به بهانه پول درآوردن مردم را 

اذیت کرد.
* فناوری اطلاعات پایه اصلی برای اقتصاد است

رییس قوه مجریه در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
استفاده درست و صحیح از ابزار رسانه و تلفن همراه مهم است.؛ 
در شرایط امروز جامعه ما IT و ICT بسیار مهم است و بخش 
بزرگی از اقتصاد ما به این فناوری وابسته و این فناوری یک پایه 
اصلی برای اقتصاد ما است.روحانی تصریح کرد: فضای مجازی و 
قدرت سایبری توانمند ساز و متکی به زیربنا و زیرساخت برای 

تمام حرکت های اقتصادی، علمی، فرهنگی و تحقیقاتی است.
وی با بیان این که فضای مجازی ابزاری برای گسترش عدالت 
هم است، خاطرنشان کرد: امروزه با رساندن اینترنت به روستاها 
و شهرهای کوچک، مردم این روستاها و شهرها از همان مزایایی 

که مردم شهرهای بزرگ برخوردار هستند ، استفاده می کنند.
* اینترنت رسانی به روستاها به 66درصد رسیده است

رییس جمهوری توضیح داد: آمار اینترنت رسانی به روستاها 
در دولت های یازدهم و دوازدهم به 66 درصد رسیده است و 
باید در این مسیر پیش برویم و مانند برق رسانی به نقطه ای 
برسیم که در حال حاضر هیچ روستایی که 10 خانوار دارد ، 
بدون برق نیست.روحانی بیان کرد: تقریبا به نقطه ای رسیده ایم 
که روستاهای دارای 20 خانوار، سیستم گاز رسانی دارند که این 
ارقام بزرگی است.وی به ساخت چندین هزار کیلومتر لوله گاز 
در کشور اشاره کرد و ادامه داد: شاید گازرسانی در هیچ کجای 
دنیا به ایران نرسد و این کشور در این زمینه جز کشورهای اول 
جهان است.رییس جمهوری گفت: در گزارش وزیر نفت آمده 
بود طول لوله های اصلی شبکه گاز و لوله هایی که به خانه های 
ایرانیان رفته است به اندازه 10 دور به دور کره زمین است که 
این کار بزرگ و عظیمی است.روحانی بیان کرد: اکنون روستاها 
در رفاه هستند، کمتر بیمار می شوند چون با گاز سوخت سالم 
تری در اختیار دارند؛ همانطور که به روستاها خدمات بهداشتی 
و آموزشی می رسانیم از لحاظ استفاده از فضای مجازی هم باید 
مردم بتوانند از این فضا به خوبی استفاده کنند.رییس جمهوری 
تصریح کرد: اکنون از فضای مجازی و بستر اینترنت در بسیاری 
از روستاها هم برای رفاه و ارتباطات و هم برای اشتغال روستاییان 

استفاده می شود.
فساد  با  مبارزه  و  شفافیت  برای  مجازی  فضای   *

اثربخش است
روحانی در ادامه سخنان خود به مزایای فضای مجازی اشاره 
و تصریح کرد: فضای مجازی در وهله اول زیربنای بسیاری از 
حرکت های اقتصادی، توسعه ای و توانمند ساز است و در وهله 
دوم در سراسر کشور عدالت اجتماعی و اقتصادی به وجود می 
آورد و اثر سوم این فضا شفافیت و مبارزه با فساد است.وی درمورد 
جلسه مشترک دولت و استانداران در هفته گذشته اظهارداشت: 
بعضی از کسانی که در بانک مرکزی ثبت سفارش کرده و ارز 
دریافت می گیرند، از این پول سوءاستفاده می کنند، برخی از 
این افراد برای کاغذ ارز 4200 تومانی دریافت کرده تا کاغذ وارد 
کنند و در اختیار مطبوعات قرار دهند، اما کاغذ وارد شده را انبار 
کرده و به تدریج در بازار آزاد پخش کرده است.رییس جمهوری 
در ادامه با طرح این پرسش که چگونه می توان با این رانت و فساد 
مبارزه کرد، تصریح کرد: یکی از راه های موثر شفافیت است. اگر 
من نوعی ثبت سفارش می کنم در همان لحظه باید همه ثبت 
سفارش را ببیند، همه بدانند من از بانک مرکزی پول دریافت 
کرده ام؛ همه بدانند جنس من در کدام کشتی حمل می شود 
و چه زمانی وارد گمرک و انبار می شود؛اگر اطلاعات شفاف در 
اختیار مردم قرار دهیم، رانت و فساد کاهش خواهد یافت.وی 
گفت: شفافیت یکی از بزرگ ترین شعارها و کارهایی است که 
دولت دنبال کرده و لایحه آن در دستور کار دولت است که پس از 
بررسی به مجلس ارسال می شود، شفافیت، مبارزه با فساد، دولت 

الکترونیک برای دولت بسیار اهمیت دارد.
* وزارت ارتباطات راه طولانی طی کرده است

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود به فعالیت 
وزارت ارتباطات تاکید کرد و گفت: از تغییر نام وزارتخانه ارتباطات 
دلیل  به  را  راه طولانی  پیداست که یک  اطلاعات  فناوری  و 
تحولاتی که در تکنولوژی به وجودآمده، طی کرده است.روحانی 
با بیان این که این وزارتخانه ابتدا فقط در حوزه پست فعال بود، 
افزود: این کار در آن زمان موثر بود و به وسیله پیک و نامه رسان 
نامه یا محموله های کوچک جابجا می شد؛ البته آن هم ارتباطات 
بود منتها در یک صورت یک سنتی و ساده.وی به پیدایش تلگراف 
اشاره و خاطرنشان کرد: وسیله ای که با سیم و از طریق مورس 
بود و با مورس مختلف طرف مقابل کلمات مختلف را می گرفت 
و تبدیل به متن تلگراف می شد.رییس قوه مجریه همچنین گفت: 
پس از تلگراف تلفن به میدان آمد که تحول بسیار بزرگ را ایجاد 
کرد که انسان بتواند با افراد دیگر، با صوت و صدای خود و بدون 
تاخیر پیام را مستقیم منتقل کند که یک تحول بسیار بزرگ 
بود و در راستای ارتباطات مردم با مردم بود.وی اضافه کرد: در 
راستای ارتباطات حکومت ها با مردم رادیو به میدان آمد؛ یعنی 
وسیله ای که بتواند صوت را از طریق امواج منتقل کند تا مردم 
بتوانند آن را استماع کنند.رییس جمهوری ادامه داد: شاید در 
زمان پست، تلگراف و تلفن حکومت ها خیلی احساس دردسر 
نکردند اما وقتی رادیو به میان آمد احساس درد سر شروع شد به 
دلیل این که مردم می توانستند پیام های مختلف از کشورهای 
مختلف با تفکرات مختلف را بگیرند.روحانی تاکید کرد: ظاهرا 
اولین کسی که رادیو را در ایران ممنوع کرد و مجوز برای افراد 
خاص می داد پهلوی اول بود؛ پهلوی اول وقتی شنید که به وسیله 
رادیو ممکن است کشورهای دیگر صحبت هایی علیه وی بکنند 
رادیو را ممنوع کرد.وی با بیان این که اولین فیلترینگ از اینجا 
شروع شد، اضافه کرد: رادیو ممنوع می شود و به افراد خاصی 
برای داشتن رادیو مجوز می دهند و این روند ادامه پیدا کرد تا به 
تلویزیون، نوارهای ضبط صوت و انواع وسایل دیگر رسید که ما 
در انقلاب اسلامی هم از این ابزار استفاده کردیم.رئیس جمهوری 
گفت: به تازگی در زمینه ارتباطات و تلاقی ارتباطات و داده ها 
مصوباتی داشته ایم که امیدوارم این مصوبه در شورای عالی فضای 

مجازی اجرا شود.
* شهروندان باید با یک کارت زندگی کنند

وی با اشاره به این که هر فردی کاری دارد یک کیف کپی 
از شناسنامه، کارت ملی و... همراه خود می برد حتی از کارت 
هوشمند هم کپی می گیرند، اظهار داشت: قرار شد هر شخص 
فقط یک کارت داشته باشد که اوراق شناسایی؛ اثر انگشت، 
مشخصات، آدرس، حساب بانکی و کارت سوخت او در آن کارت 
باشد .باید با یک کارت زندگی کنیم.روحانی ادامه داد: سی سال 
پیش، وقتی شاهراه اطلاعاتی مالزی را دیدم زمانی که برگشتم 
»نصرالله جهانگرد« وزیر وقت ارتباطات را در مجمع تشخیص 
فراخواندم؛ او می گفت تمام زندگی مردم با یک کارت انجام می 
شود و مردم در بهداشت، مدرسه، بانک و مترو با این کارت کار 
می کنند آنهم در کشور در حال توسعه این کار انجام می شد.وی 
اظهارداشت: در آن گزارش به من گفتند در سال 2020 میلادی 
درآمد شبکه اطلاعاتی آنها 20 میلیارد دلار است؛ شاید تاکنون به 

این رقم رسیده باشند. آنها می گفتند نخستین درآمد ما فناوری 
اطلاعات و پس از آن کشاورزی و صنعت است که این موضوع 
30 سال پیش برای من عجیب بود؛می پرسیدم این درآمد در 
فناوری اطلاعات از کجا بدست می آید.رییس جمهوری ادامه 
داد: اگر فردی در اروپا بخواهد ملکی بخرد یا مجوزی برای سرمایه 
گذاری بگیرد چقدر طول می کشد؟ پاسخ می دادند »حداکثر 48 
ساعت زمان می برد و معمولا در 24 ساعت همه مجوزها را صادر 
می کنیم.«رییس جمهوری خاطرنشان کرد: با فناوری اطلاعات 
هر شخص در 48 ساعت می تواند سرمایه گذاری کند، زمین 
بخرد، پول واریز کند، به نامش سند زده شود، به کارخانه سفارش 
دهد، با شرکتی قرارداد ببندد و آن قرار داد اجرا شود. این کاری 
است که 30 سال پیش انجام می گرفت و با آن گزارشی که آن 
سال در کوالالامپور دیدم فکر کنم امروز 10 سال با 30 قبل آنها 

فاصله داشته باشیم.
*  فرزندان گاهی از ما باسوادتر هستند

وی با تاکید بر اینکه باید کار و حرکت بزرگی در کشور انجام 
دهیم، افزود: البته در آنجا )مالزی( فیلترینگ و دردسرهای که 
دارید، نبود و همه با هم هماهنگ پیش می رفتند. معنی این 
جمله این نیست که این فضا را بدون حساب و کتاب نظارت 
نکنیم. هم باید نظارت کنیم و هم به افراد یاد دهیم که امروزه 
سواد در دنیا تنها خواندن و نوشتن نیست، بلکه استفاده از این فضا 
و اینترنت را هم شامل می شود. بدون استفاده از اینترنت چقدر 
می توانید بخوانید یا بنویسید؟ با این وسیله به سادگی به اطلاعات 
و دانش دسترسی خواهید داشت.روحانی تصریح کرد: هم اکنون 
فرزندان گاهی اوقات از ما باسوادتر هستند و تا چیزی می گوییم 
آنها اصلاحش می کنند. بچه ها اطلاعات ما را کنترل می کنند. 
منبع اطلاعات )موبایل( در جیب آنهاست با موبایل به سادگی با 
همه دنیا در تماس است. نوجوانان و جوانان گاهی از ما جلو می 
افتند.رییس جمهوری با بیان اینکه معنی سواد امروز متفاوت از 
گذشته است، گفت: مسئولیت سخت و سنگینی دارید و مردم 
مطالباتی چون دولت الکترونیک دارند؛ چندبار به آقای جهرمی 
وزیر ارتباطات صحبت کردم و گفتم مساله سلامت اولویت من 
است تا پایان سال جاری و اوایل سال آینده این سلامت را درست 
کنید تا همه این داده ها و اطلاعات بهم وصل شود.وی توضیح 
داد: یک فرد باید چندبار عکس و »ام آر آی« یا »سی تی اسکن« 
تهیه کند ؟ اگر شبکه ها را وصل کنید کسی نمی تواند سوء 
استفاده و با جان و سلامت مردم بازی کند.وی ادامه داد: چندبار 
در سال یک شخص باید آنتی بیوتیک بخورد، مگر بیماری های ما 
چقدر میکروبی است که این مقدار آنتی بیوتیک می خواهد؟ چه 
مقدار ویروسی است که این آنتی بیوتیک اثر معکوس دارد؟رییس 
جمهوری گفت: برخی از پزشکان همه مقررات را رعایت نمی 
کنند و در صفحه نسخه هرچقدر جا دارد می نویسند مگر آنکه 
صفحه جا نداشته باشد. چه مقدار این داور مورد نیاز و چقدر آن 

زیادی است و چه مقدار دارو در کشور مصرف می کنیم؟
* برای حل مشکلات راه حلی جز دولت الکترونیک 

نمی شناسم
روحانی افزود: راه حل این مشکل دولت الکترونیک است و 
راه حل دیگری نمی شناسم. اگر بخواهیم کنترل کنیم و فساد 
را بادقت دربیاریم و پزشک حاذق مسلمان متدین که الحمدالله 
زیاد داریم برابر آنها تواضع می کنیم و چهار فرد که سالم نیستند 
برخورد کنیم راه حلش سلامت از طریق الکترونیک است.وی 
گفت: با توسعه دولت الکترونیک فردی که به پزشک مراجعه 
می کند به سادگی مشخص می شود چه زمان و کجا عکس 
گرفته و چه زمان و کجا و توسط کدام دکتر جراحی شده و 
چه داروهایی مصرف کرده است.رییس جمهوری با بیان اینکه 
'ناچاریم تحولی بزرگ در کشور ایجاد کنیم' ، گفت: برای اینکه 
پهنای باند را افزایش دهیم فشارهای بسیاری بر ما وارد شد؛ دولت 
برای اینکه مردم به راحتی از این فضا استفاده کنند از آبروی 
خود سرمایه گذاری کرد.روحانی بر افزایش تولید محتوا در فضای 
مجازی تاکید کرد و اظهارداشت: باید آبروی دولت را حفظ کنیم و 
اجازه ندهیم که نسل جوان ما را فاسد کنند.وی بر واگذاری کارها 
به مردم تاکید کرد و افزود: غیر از امور زیر ساختی باید کارها را 
به مردم واگذار کنیم؛ مردم بسیار بهتر فیلم می سازند، شعر می 
سرایند و موسیقی تولید می کنند از این رو در فضای مجازی نیز 

می توانند محصولات تولیدی داشته باشند.
* دوره خانه نشینی زنان گذشته است

رییس جمهوری در رابطه با اشتغالزایی برای جوانان گفت: آمار 
رسمی بیکاری در کشور یازده و هفت دهم درصد است، در حالی 
که این آمار در جوانان به 24 درصد می رسد و در جامعه آماری 
جوانان تحصیل کرده بیشتر می شود.روحانی افزود: باید برای همه 
شغل ایجاد کنیم، آن زمان که می گفتیم زنان در خانه باشند 
گذشته است.وی به موضوع حجاب اشاره کرد و اظهارداشت: خدا 
ابتدا به مردها می گوید چشمان خود را محافظت کنید و به 
نامحرم نگاه نکنید، آن وقت ما زنان را دستگیر می کنیم؛ اساس 
حجاب برای امنیت و حمایت از زن است، اما ما طوری رفتار 
کردیم که انگار حجاب چماقی بر سر اوست.رئیس جمهوری 
باتاکید بر اشتغالزایی برای زنان گفت: زنان در برخی بخش ها 
سلامت بهتری نسبت به مردان دارند؛ به گفته برخی از وزیران 
کهنه کار ما اصلا زنی که فساد مالی داشته باشد در وزارتخانه 

ها نداشتیم.
* کار مالی را به زنان پاکدست واگذار کنیم

روحانی ادامه داد: کار مالی را به زنانی دهیم که دستشان پاک 
است، چرا به کسی کار را واگذار کنیم که برای ما مشکل ایجاد 
کند؛ ممکن است در برخی از بخش ها زنان کار را بهتر از مردان 
انجام دهند.وی با تاکید بر اینکه در هر جا مسئولیت را به زنان و 
جوانان دادیم ضرر نکردیم، گفت: به عنوان مثال ما وزیری جوان 
را برای وزارت ارتباطات انتخاب کردیم که توانست به خوبی این 
وزارتخانه را اداره کند.رئیس جمهوری با تاکید بر ایجاد اشتغال 
برای جوانان کشور تصریح کرد: شرط اول ما برای آقای جهرمی 
در زمان واگذاری مسئولیت این بود که زمینه ها و زیرساخت ها 
را برای ایجاد اشتغال فراهم کند و ایشان نیز وعده داد که سالانه 

یکصد هزار فرصت شغلی را ایجاد کند.
* ارتباطات راه کم هزینه و درآمدزا برای ایجاد اشتغال

روحانی ارتباطات را یکی از راه های کم هزینه و درآمدزا به 
منظور ایجاد اشتغال عنوان کرد و گفت: باید بتوانیم با توسعه 
گردشگری که یکی از بخش های بسیار مهم ما است هم نشاط 
اجتماعی و هم اشتغال در کشور ایجاد کنیم؛ فناوری اطلاعات 
می تواند در این زمینه کمک بزرگی به ما بکند، مثلا برای معرفی 

جاذبه های گردشگری و آثار باستانی کجا هستند می توان از 
فناوری اطلاعات استفاده کرد. روحانی با انتقاد از برخی نقشه ها 
راهنمای شهرها برای گردشگردان که فقط یک عکس کنار آن 
قرار دارد، افزود: باید نرم افزاری داشته باشیم که آثار باستانی ایران 
را در شهرها و استان های مختلف با نشانی ، فیلم و عکس دقیق 
به گردشگران و مسافران نشان بدهد و آنها را راهنمایی کرده و 
بگوید که مثلا نزدیکترین هتل به آنها کجاست یا محل ایستگاه 
راه آهن یا اتوبوس را به طور دقیق نشان دهد و در آن نرم افزار 
همه امکانات و اطلاعات، یکجا جمع باشند.رییس جمهوری بیان 
کرد: در بعضی از زمینه های علمی فاصله ما با برخی کشورها زیاد 
است، مثلا در ساخت اتومبیل که البته می توان گفت که فاصله 
ها را کمتر کرده ایم، و یا برای ساخت هواپیما یا در صنعت فضا که 
یکی از کارهای بزرگ و مسئولیت های وزارت ارتباطات و فناوری 

است، با دنیا فاصله داریم.
IT کاهش مراجعات مردم به ادارات با توسعه صنعت *

روحانی ادامه داد: در بخش IT و ICT به نظر می رسد که 
در حال کمتر کردن این فاصله هستیم؛ امروز خدماتی که به 
مردم ارائه می شود در بعضی از زمینه ها تقریبا مشابه کشورهای 
پیشرفته است و البته باید در زمینه دولت الکترنیک بیشتر از این 
پیش برویم.روحانی با اشاره به گزارش های آماری گفت: روزانه در 
کشور 5 میلیون نفر به ادارات برای خدمات مختلف مراجعه می 
کنند که امیدواریم بتوانیم در دولت الکترونیک این تعداد را به 2 
تا 3 میلیون و یا حتی یک روزی به حداقل ممکن برسانیم.وی 
گفت: البته به کمک فناوری IT این میزان کمترهم شده است، 
ولی قبلا که این امکانات به این حد نبوده و افراد مجبور به مراجعه 
حضوری بودند، این آمار بیشتر بوده است.رییس جمهوری اضافه 
کرد: ما هم اکنون جوانان مشتاق و باسوادی و همچنین دانشگاه 
های بسیار خوبی در این زمینه فناوری اطلاعات داریم که بسیار 
نیز با انگیزه هستند.روحانی بیان کرد: ما باید زمینه و امکانات را 
برای ملت فراهم کنیم تا انشالله به یک رتبه ای که در شان مردم 
باشد برسیم. ما در خیلی از بخش ها پیشرفت هایی کرده و قدم 
های خوبی برداشته ایم در علم و فناوری های نو و تکنولوژی های 
پیشرفته در بعضی از زمینه ها در سطح دنیا حتی به رتبه های 
تک رقمی مانند جایگاه ششم، هفتم، هشتم رسیده ایم.رییس 
جمهوری تصریح کرد: مطمئنا در این فناوری هم ما می توانیم به 
رتبه بالا برسیم و ملت ما در بسیاری از زمینه ها در این منطقه 
پیشتاز بوده است.وی بیان کرد: ملت ما در دموکراسی، تشکیل 
پارلمان، پای صندوق آرا رفتن، در روزنامه، در آزادی ها و تاسیس 
دانشگاه ها و دارالفنون ها پیشتاز بوده است.روحانی اظهار داشت: 
امروز نه تنها در زمینه فناوری، بلکه در زمینه اجتماعی هم می 
توانیم پیشتاز باشیم، ما در انتخابات هایی که برگزار می کنیم 
جز کشورهایی هستیم که در انتخاباتی که هر دو سال یا سالی 
یکبار برگزار می کنیم تعداد انتخابات بالایی داریم، گاهی یک 
یا دو انتخابات همزمان داریم که پیشرفت های بسیار خوبی در 
این زمینه می بینیم.رییس جمهوری یادآور شد: دانشگاه های ما 
آزادی های بسیار خوبی در علم و فناوری و تحقیق دارند و انشالله 
در بقیه زمینه ها نیز باید همین پیشرفت و تعالی را داشته باشیم 

و شاهد ایرانی آبادتر و سرافرازتر باشیم.
* عده ای همواره با هر پدیده جدیدی مخالفت و مقابله 

می کنند
رییس جمهوری در ابتدای این نشست نیز مقاومت در برابر 
فناوری ها و تحولات نوین، رویکردی قدیمی دانست و افزود: 
عادت انسان ها در استفاده از یک امکان و وسیله گاهی به طور 
طبیعی تبدیل به حق می شود که هر نوع مخالفت با آن اقدامی 
نادرست از سوی استفاده کنندگان به حساب می آید .وی توضیح 
داد: از سوی دیگر نیز عده ای همواره با هر پدیده جدیدی مخالفت 
و مقابله می کنند و این دو خصیصه اجتماعی، عرصه ارتباطات و 
تجهیزات ارتباطاتی را نیز شامل شده و شاهد هستیم که همچنان 
عده ای با پدیده هایی جدید بویژه در زمینه فناوری های ارتباطی و 
اطلاعاتی مخالفت می کنند.روحانی تصریح کرد: درست است که 
هر پدیده جدیدی ممکن است در کنار فواید زیادش خطراتی نیز 
داشته باشد اما این معقول نیست که در برابر احتمال بروز یک 
آسیب یا خطر، استفاده از ابزار یا امکانی که فواید زیادی دارد را به 
طور کلی کنار بگذاریم .رییس جمهوری بیان کرد: از سوی دیگر 
اینگونه نیست که همه عالم گوش به فرمان ما باشند تا ببینند که 
چه زمانی استفاده از یک امکان یا ابزار جدیدی را ممنوع می کنیم 
تا آنها نیز دیگر از آن استفاده نکنند!وی خاطر نشان کرد: به طور 
طبیعی مردم استفاده از ابزار و امکانات جدید را بر مبنای نیاز، نوع 
تفکر و سلیقه خودشان انتخاب می کنند و اساساً وقتی امکانات 
و ابزار جدیدی ایجاد می شود، نمی شود به مردم گفت که از آن 
استفاده نکنند بلکه راهکار صحیح، آموزش روش صحیح استفاده 

از آن امکان و چگونگی راه های پرهیز از خطرات آن است.
* فضای مجازی را نمی توان از زندگی مردم جدا کرد

روحانی گفت: امروز زندگی همه مردم جهان در بستر فضای 
مجازی شکل و شیوه جدیدی یافته که دائم نیز در حال تغییر و 
تکامل است؛ تغییر و تحول عرصه فضای مجازی با زندگی مردم 
عجین شده و دیگر نمی شود فضای مجازی را از زندگی مردم جدا 
کرد. دیگر این امر قابل تحقق نیست که حاکمیت از مردم بخواهد 
به عنوان مثال موبایل را به خاطر برخی آسیب هایش کنار بگذارند.

* نمی توان با خواست عمومی مردم مبارزه کرد
رییس جمهوری با بیان اینکه مبارزه با خواست عموم مردم، 
شرعی و قانونی نیست، اضافه کرد: برخی فکر می کنند اختیاراتی 
از آسمان دارند تا بر زمینی ها هر فرمانی که می خواهند صادر 
کنند، اما خداوند به پیامبر خاتم )ص( نیز تأکید کرد که تو وکیل 
مردم نیستی و فقط مأمور ابلاغ پیام هستی و مردم در پذیرش یا 
رد آن ، مختار هستند. نمی توان با خواست عمومی مردم مبارزه 

کرد و این کار نه شدنی و نه مشروع و قانونی خواهد بود.
رییس جمهوری یادآور شد: خداوند در قرآن به پیغمبر )ص( 
می گوید که » تو وکیل مردم نیستی ، تو چکار به کار مردم داری، 
تو فقط باید پیام را به مردم برسانی مردم باید خودشان انتخاب 
کنند که اگر گوش کنند که هدایت می شود و اگر نه که هدایت 

نخواهند شد.«
وی افزود: اگر مردم انتخاب نکنند که دین نمی شود دین 
بدون انتخاب امکانپذیر نیست؛ با تحمیل که دین درست نمی 

شود. اساس دین باید با فهم درک و پذیرش و قبول باشد.
رییس جمهوری تصریح کرد: مردم در سایر مسائل نیز باید 
تفهیم شوند در این صورت است که کاری را دنبال خواهد کرد.، 
نیاز نیست ما به مردم فشار بیاوریم. وقتی مردم می بینند که ) 
مثلا( ماشین خطراتی دارد خودشان به بچه هایشان نصیحت می 
کند و می گویند » هنگام عبور از خیابان خط عابر عبور کن صبر 
کن تا چراغ قرمز شود.« و شروع می کنند که این فرهنگ را به 
جوانان یا نوجوان خودش یاد می دهند که بتواند زندگی کن ، در 

همه فناوری های روز همین طوراست.
به گزارش ایرنا، رییس جمهوری صبح دیروز - دوشنبه - با 
حضور در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و پیش از نشست 
با مدیران ارشد این وزارتخانه ، از نمایشگاه کسب و کارهای آینده 

نیز بازدید کرد.
رییس جمهوری پیش از نشست امروز دوشنبه )اول بهمن 
ماه( با مدیران ارشد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، با حضور 
در وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی )14 آبان ماه(، راه و 
شهرسازی )19 آذرماه( ، نیرو )10 دی ماه( و جهاد کشارزی 
)17 دی ماه(، ضمن بازدید و سخنرانی، سیاست ها، اولویت ها و 

انتظارات دولت دوازدهم از این وزارتخانه ها را تشریح کرد.
در این جلسات هر کدام از وزیران و تعدادی از معاونان و مدیران 
ارشد این وزاتخانه گزارش هایی از برنامه ها و اقدامات انجام شده، 
دستاوردها و نتایج، طرح های در دست اجرا و مشکلات و موانع 

پیش رو به رئیس جمهوری ارائه دادند.

دکتر روحانی:

نمی توان با خواست عمومی مردم مبارزه کرد
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بهترینِ شما سخاوتمندان شمایند و بدترینتان ، 
بخیلانتان. از خلوص ایمان است : نیكى كردن به 

برادران و كوشش براى رفع حوائج آنان

سه شنبه - 2بهمن ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4736

رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی و كیفیت ساختمان اداره كل راه 
و شهرسازی استان قم از برگزاری آزمون ورود به حرفه مهندسان در تاریخ 11 و 12 بهمن 
ماه امسال در قم خبر داد و افزود : آزمون مذكور همزمان در سراسر كشور برگزار می شود.

اسمعیل اسدی ضمن اعلام این مطلب افزود: در اجرای آئین نامه اجرائی قانون نظام 
مهندسی و كنترل ساختمان ، آزمون ورود به حرفه مهندسان، كاردانهای فنی ساختمان 
و معماران تجربی در تاریخ 11 و 12 بهمن ماه امسال همزمان با سراسر كشور در قم نیز 
برگزار می گردد.وی در ادامه در خصوص رشته ها و صلاحیت های مرتبط به این آزمون 
یادآور شد: آزمون مذكور در رشته های معماری)نظارت و طراحی واجرا( ، عمران)نظارت 
و محاسبات واجرا(، تأسیسات مكانیكی)طراحی نظارت(، تأسیسات برقی)طراحی و 
نظارت(، نقشه برداری ، شهرسازی و ترافیك برای متقاضیان اخذ پروانه اشتغال به كار 
مهندسی )پایه3( و همچنین آزمونهای حرفه ای كاردانهای فنی ساختمان در رشته های 
معماری، عمران، مكانیك، برق، نقشه  برداری و شهرسازی برای متقاضیان اخذ پروانه 
اشتغال به كار كاردانی )پایه 3( و آزمون های تعیین صلاحیت معماران تجربی در پایه 

های سه، دو و یک برای متقاضیان اخذ پروانه اشتغال به كار تجربی بطور هماهنگ و 
همزمان در سراسركشور برگزار می شوند. اسدی افزود: سابقه كار حرفه ای مورد نیاز برای 
این آزمون مطابق با ماده 5 آیین نامه آجرایی قانون نظام مهندسی ساختمان خواهد بود 
و نحوه محاسبه سنوات لازم ازتاریخ اخذ مدرك تحصیلی تا 12بهمن ماه 97 می باشد و 
چنانچه متقاضی در صورت نداشتن شرایط لازم با ورود اطلاعات نادرست نسبت به ثبت 
نام اقدام و نمره قبولی كسب نماید نه تنها قبولی نامبرده كان لم یكن تلقی شده با وی 
مطابق با ضوابط و مقررات برخورد خواهد شد.وی تصریح نمود: قبولی در آزمون مذكور 
یكی از شرایط اخذ پروانه اشتغال بوده و متقاضی در صورت قبولی در آزمون و احراز سایر 
شرایط مشخص شده در قانون نظام مهندسی و كنترل ساختمان موفق به اخذ پروانه 
اشتغال بكار خواهد شد.اسدی در پایان با بیان این كه داوطلبان برای دریافت كارت ورود 
به آزمون، از تاریخ هشتم لغایت دهم بهمن ماه به نشانی www.INBR.ir  مراجعه نمایند، 
خاطر نشان كرد: آزمون ورود به حرفه در محل دانشگاه قم واقع در بلوار غدیر بعد از 

شهرک قدس در دو نوبت صبح و عصر برگزار خواهد شد.

همزمان با سراسر کشور

11 و 12 بهمن ماه آزمون ورود به حرفه مهندسان در قم  برگزار می شود

شهردار قم گفت: مجموع بودجه شهرداری قم 
در سال 98 بدون احتساب بودجه های سازمان های 
تابعه و اوراق مشاركت و فاینانس، 2350 میلیارد 

تومان است.
سید مرتضی سقائیان نژاد ظهر دیروز در جلسه 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان 
شهید باكری با اشاره به بودجه سال 1398 شهرداری 
قم اظهار كرد: این بودجه سومین بودجه شهرداری 
در چارچوب برنامه قم 1400 است و بودجه براساس 
بازدیدهای صورت گرفته به مناطق و محلات مختلف 

تخصیص پیدا كرد.
وی ادامه داد: 332 هزار مترمربع توسعه معابر، 
900 هزار مترمربع آسفالت و 20 هزار مترمربع تملک 
پاركینگ های عمومی جزو اهداف بودجه شهرداری قم 
در سال 98 است و 2677 هزار میلیارد تومان حجم 
بودجه شهرداری و سازمان های تابعه آن در سال آینده 
است، این بودجه بدون درنظرگرفتن اوراق مشاركت و 
فاینانس است.شهردار قم افزود: ایجاد اماكن ورزشی 
و فرهنگی، ایجاد تاسیسات درآمدزا و بهبود وضعیت 
شهری جزو اهداف بودجه سال 98 شهرداری است، 
هزار و 887 میلیارد تومان رقم بودجه عمرانی شهرداری 
قم در سال آینده است، مجموع بودجه شهرداری قم در 
سال 98 بدون احتساب بودجه های سازمان های تابعه 

2350 میلیارد تومان است.
پروژه های  ترین  مهم  به  اشاره  با  ژاد  ن ن  ا ی ئ ا ق س
شهرداری قم در سال 98  اظهار كرد: تملک فاز پنج 
عماریاسر و آغاز این پروژه، تملک پروژه تقاطع كیوانفر، 
مجموعه های  اتمام  و  اتوبوسرانی  اوگان  ن زی  ا زس ا ب
فرهنگی و ورزشی در مناطق هشت گانه مهم ترین 

پروژه های شهرداری در سال آینده است.
وی خاطرنشان كرد: 80 درصد پروژه شهرداری قم 
مربوط به بودجه عمرانی و مابقی مربوط به بودجه جاری 
است، یک میلیون و 573 هزار تومان سرانه بودجه 

عمرانی برای هر شهروند قمی در بودجه شهرداری 
در سال 98 است، بودجه سازمان های تابعه شهرداری 
قم در سال آینده حدود 350 میلیارد تومان است كه 

بخشی از آن مربوط به پروژه قطار شهری است.

* نحوه ادامه فعالیت سازمان تاکسیرانی قم 
باید بازنگری شود

شهردار قم همچنین در بخشی از این جلسه با اشاره 
به تغییرات ناشی از فناوری اطلاعات و ایجاد تاكسیرانی 
مبتنی بر اینترنت گفت: بازنگری در نحوه ادامه فعالیت 

شركت های تاكسیرانی ضروری است.
دكتر سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: در بودجه 
سال 98 شهرداری مقدار قابل توجهی بودجه برای 
سازمان تاكسیرانی تخصیص داده شده و این در حالی 
است كه با توجه به شرایط جدید ناشی از ایجاد تاكسی 
های اینترنتی، این موضوع نیاز به بررسی و تصمیم 

جدی تری دارد.
وی با بیان اینكه لزومی ندارد شهرداری، تاكسی 
داری كند، اظهار داشت: شهرداری پول می دهد ولی 
نارضایتی وجود دارد و این در حالی است كه سرویس 

های بهتر از طرق مختلف به مردم ارائه می شود.
شهردار قم گفت: با توجه به فعالیت گسترده تاكسی 
های اینترنتی، نسبت به ادامه فعالیت سازمان تاكسیرانی 
باید بازنگری شود و شهرداری به جای تاكسی داری، با 
افزایش نظارت شرایط برای ارتقای خدمت رسانی به 
مردم را فراهم كند و اگر لازم باشد تاكسی ها به شركت 

های خصوصی واگذار شود.

* برخی خدمات ارائه شده به مردم 2 تا ۳ برابر 
افزایش یافته است

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم 
نیز در این جلسه گفت: برخی خدمات ارائه شده به 

مردم 2 تا 3 برابر افزایش یافته است.

سید امیر سامع با اشاره به افزایش چشمگیر هزینه 
های خدماتی تحمیلی به شهرداری قم از ابتدای امسال 
تاكنون گفت: برخی خدمات ارائه شده به مردم 2 تا 3 
برابر افزایش یافته و این در حالی است كه شهرداری 
برای وارد شدن كمترین فشار به مردم، حداقل میزان 

افزایش تعرفه ها را در نظر گرفته است.
وی اضافه كرد : 30 درصد هزینه های سازمان 
آتش نشانی مربوط به منابع انسانی و 70 درصد صرف 
نگهداری و توسعه تجهیزات مورد نیاز آتش نشانی می 
شود كه اصلاح تعرفه های این سازمان در بودجه در 

سال آینده ضروری است.

* از سال ۹۵ برای تاکسیرانی شهر قم افزایش 
درآمدی صورت نگرفته است

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز در 
این جلسه گفت: از سال 95 برای تاكسیرانی شهر قم 

افزایش درآمدی صورت نگرفته است. 
عباس ذاكریان لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات 
سال 97 سازمان مدیریت و نظارت بر تاكسیرانی را مورد 
توجه قرار داد و ابراز كرد: از سال 95، برای تاكسیرانی 
شهر قم افزایش درآمدی صورت نگرفته درحالی كه 
هزینه شركت های مسافربری به صورت مستمر افزایش 

پیداكرده است.
وی با تأكید بر لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات 
97 سازمان مدیریت و نظارت بر تاكسیرانی  سال 
گفت:عدم افزایش هزینه های بودجه ای سبب شده كه 
خدمات شركت های مسافربری به تاكسی های شهری 

هر روز محدودتر و كوچک تر شود.
وی ادامه داد: در زمینه تاكسی رانی و حمل  و نقل 
عمومی شهر قم دچار مشكل است، فرسودگی ناوگان 
حمل  و نقل عمومی و كاهش خدمات به شهروندان 
از مهم ترین مطالبه های عمومی شهروندان نسبت به 

سیستم حمل  نقل در شهر قم است.

شهردار قم:

بودجه پیشنهادی شهرداری برای سال آینده 2۳۵0 میلیارد تومان است

نیم نگاه

نامحـرمانه
انتقاد مازنی از شورای عالی اصلاح طلبان

احمد مازنی در انتقاد از عملكرد شورای عالی اصطلاح طلبان گفت: اصلاح طلبان همواره منادی 
این بودند كه جمهوری اسلامی حاصل مطالبات 116 ساله مردم ایران است و در دل قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران اصول استقلال آزادی و عدالت به طور متوازن پیش بینی شده است ما در 
قالب این قانون اساسی می توانیم مطالبات مردم ایران را محقق كنیم و پیشرفت را برای مردم كشور 
به ارمغان بیاوریم، اما در این مسیر ما دچار مشكلاتی هستیم كه این مشكلات با این قانون اساسی 
و این نظام قابل حل است؛ بنابراین مجموعه جمهوری اسلامی و قانون اساسی اصلاح پذیر است و 
ما می توانیم برنامه و قوانین مان را به روز كنیم و هم گام با دنیا به پیش برویم. نمی شود ادعای اصلاح 
طلبی داشته باشیم، اما همچنان به همان راه و روش قبل اصرار كنیم و با روش گعده ای و لویی 
جرگه ای به پیش برویم. حزب هم كه تشكیل می شود برای این است كه این حزب یا این فرد در 
شورای عالی سیاست گذاری یک رای داشته باشد كه بتواند در انتخابات بعدی حضور داشته باشد. 
یعنی هركسی كه می خواهد در جریان اصلاح طلبی نقشی داشته باشد یک حزب تشكیل می دهد و 
می گوید دبیركل یک حزب اصلاح طلب را نمی توان به شورای عالی دعوت نكرد. پس دعوت می كنیم 
و بعد می گوییم نمی شود كه به آن سهم ندهیم پس سهمی هم به او می دهیم. در نتیجه حزب به 
معنای واقعی شكل نمی گیرد و بر همان مدار گعده ای حركت می كنیم و این گعده بزرگ اسمش 
شده شورای عالی اصلاح طلبان كه البته می گویم به این شورا نیاز داریم، اما این شیوه ما را از آرمان های 

اصلاح طلبی دور می كند.

بدهی ۵۰ هزار میلیاردی خودروسازان به قطعه سازان و بانک ها
محمدرضا منصوری عضو كمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گفت: مدیران شركت های 
بزرگ خودروسازی از جمله ایران خودرو و سایپا یكشنبه در جلسه كمیسیون اصل 90 مجلس حاضر 
شدند و توضیحاتی درباره میران بدهی و همچنین بعضا طلب های خودروسازان از برخی شركت های 
قطعه سازی ارائه شد، اما نمایندگان از توضیحات مدیران خودروسازی قانع نشدند. پاسخ ها دقیق و قابل 
قبول نبود و قرار شد جلسه دیگری هم در همین هفته با خودروساز ها داشته باشیم. ما میزان بدهی 
شركت های اصلی خودروسازی را از بانک مركزی گرفتیم كه نشاندهنده وضعیت وخیم این شركت ها 
است. در حال حاضر خودروساز ها بالای 20 هزار میلیارد تومان به قطعه سازان بدهكارند و بالای 30 
هزار میلیارد تومان به بانک ها و موسسات مالی بدهی دارند. تقریبا همه شركت های قطعه سازی از 
خودروساز ها طلب دارند، اما شركت قطعه سازی »عظام« به دلیل برخی پیش پرداخت ها و مسایل 
دیگر، به ایران خودرو بدهكار است. مدیران خودروسازی درباره این موضوع هم نتوانستند جواب بدهند 

و دلایلشان قانع كننده نبود. سعی می كنیم ابعاد مشكل را در آینده شفاف تر اعلام كنیم/ انصاف نیوز
 

روحانی از رسایی شکایت کرد
مدیر مسئول هفته نامه 9 دی با اعلام اینكه روحانی شكایت جدیدی از وی كرده است، گفت: امروز 
هم دادگاه شكایت حسین فریدون و معاونت حقوقی روحانی از بنده برگزار می شود. حجت الاسلام 
حمید رسایی مدیر مسئول هفته نامه 9 دی در گفتگو با تسنیم، درباره شكایت دولت روحانی از هفته نامه 
9 دی، اظهار داشت: آقای روحانی درحالی بر انتقادپذیری دولتش تاكید می كند كه درطول پنج سال 
گذشته، بسیاری از منتقدان شخص روحانی و كابینه اش، با انواع و اقسام توهین ها و پیگیرد های قضایی 
مواجه بوده اند. وی افزود: هفته نامه 9 دی تاكنون چهاربار توسط دولت روحانی توقیف شده و ده ها بار 
تذكر گرفته است. بنده به عنوان مدیر مسئول 9 دی، بار ها با شكایت دولتمردان و روحانی به بازپرسی 
و دادگاه فراخوانده شده ام. رسایی با بیان اینكه آخرین دادگاه 9 دی، همین ماه گذشته برگزار شد كه 
شاكی آن حسین فریدون، ستاد انتخاباتی روحانی و معاونت حقوقی رییس جمهور بود، گفت: امروز نیز 
دادگاه دیگری باشكایت همین افراد در پیش داریم. همچنین از دادگاه ویژه روحانیت تماس گرفتند و 

خبر از شكایت جدید روحانی دادند كه باید برای بازپرسی آن به این دادگاه مراجعه كنم.

قانون ممنوعیت ازدواج دختران زیر ۱۳ سال در کشور اجرا نمی شود
رئیس سازمان بسیج جامعه زنان كشور گفت: قانون، ازدواج زیر 13 سال دختران را ممنوع كرده 
است اگر هم جایی انجام شود، خلاف است، البته این ممنوعیت به فرهنگ سازی نیاز دارد و هنوز در 
نقاطی این نوع ازدواج ها رخ می دهد. مینو اصلانی روز دوشنبه در گفتگو با ایرنا درباره ازدواج دختران 
زیر 13 سال افزود: طبق قانون در كشور ازدواج زیر 13 سال غیرقانونی است و این قانون وجود دارد، 
اگر هم آماری از چنین ازدواج هایی وجود دارد در مراكز ثبت احوال ثبت نمی شود و حتما برای كسی 
كه غیرقانونی عمل كند مشكلاتی به وجود می آید وی گفت: باید قانون اجرا شود. این قانون قابل اجرا 
است و خیلی خوب است كه قانون ازدواج زیر 13 سال را ممنوع كرده است و اگر كسانی این قانون را 
رعایت نمی كنند باید با آن ها برخورد كرد و معتقدم اگر این قانون به درستی اجرا شود دیگر به طرح 

جدیدی نیاز نداریم و مجلس باید بتواند بر اجرای قوانین نظارت داشته باشد.

خودروسازان مجوزی برای افزایش قیمت ندارند
ناصر سراج رئیس سازمان بازرسی كل كشور گفت:طبق بررسی های انجام شده از سوی این 
سازمان، به طور كتبی مجوزی به سایپا یا خودروسازی های دیگر برای افزایش قیمت داده نشده است. 
احتمال اینكه مصوبه ای داشته باشند وجود دارد، اما هنوز پاسخ كتبی سازمان بازرسی را نداده اند. دیروز 
یكشنبه پیرو مكاتبات قبلی، باردیگر مكاتبه و پیگیری كردیم، اما متاسفانه هنوز پاسخ قانع كننده ای 
برای ما ارسال نكردند. به شركت های خودروساز از جمله سایپا برای ارائه پاسخ درباره افزایش قیمت، 
مهلت طولانی نمی دهیم و نهایتاً تا آخر هفته جاری حتما باید پاسخ دهند؛ در غیر این صورت اگر در 
این مدت پاسخی ارائه نكنند، به صورت حضوری ورود كرده و در صورت نداشتن مجوز، اقدام می كنیم.

 
دفاعیات وزیر احمدی نژاد در دادگاه

پرویز كاظمی عضو هیئت مدیره بانک سرمایه و وزیر دولت نهم در دادگاه رسیدگی به اتهامات: بنده 
عضو غیرموظف هیات مدیره بودم و عضو غیرموظف قدرت اجرایی ندارد و در جریان ریز مطالب قرار 
نمی گیرد. در مهرماه 92 مشكلات مدیریتی آغاز شد، فردی را به ما معرفی كردند؛ بعد از 6 الی 7 ماه 
به این نتیجه رسیدیم كه مانده بدهی و معوقات افزایش یافته است و وضعیت بانک مطلوب نیست. به 
رئیس صندوق موضوع را اعلام كردیم، فردی كه عامل این اتفاقات بود بعد ها به عنوان سرپرست بانک 

تعیین شد، بعداً ما مطلع شدیم كه این فرد رد صلاحیت حرفه ای شده است.
 

 آمار دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در آمریکا و کانادا
آمار دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در آمریكا و كانادا در جلسه كمیسیون نخبگان و آینده 
نگاری علم و نوآوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه شد. بیشترین تعداد دانشجویان 
ایرانی مشغول به تحصیل در خارج در كشور آمریكا با تعداد 12 هزار و 643 نفر هستند و از این نظر 
دانشجویان ایرانی دارای رتبه یازدهم در میان دانشجویان سایر كشور های شاغل به تحصیل در آمریكا 
هستند. تعداد دانشجویان مشغول به تحصیل در كانادا نیز 7 هزار و 415 نفر هستند و از این نظر 
دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در كانادا نیز دارای رتبه یازدهم در میان دانشجویان سایر كشور ها 

هستند. / عصر ایران

تاک شو های تلویزیون همجنس گرایانه است
ابراهیم فیاض عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: مجری های امروز سلبریتی شده صدا و 
سیما همه چهره ای زنانه دارند و كلامشان عشوه گرانه است و مدام هم بازتولید می شوند. پیشتر مهران 
مدیری، محمدرضا گلزار، رضا رشیدپور و اكنون علی ضیا. این ساختار دارد ما را به سمت همجنس 
بازی هدایت می كند. این مجری های عشوه گر جامعه ما را غربی تر از غرب كرده اند. جامعه امروز غرب 
بسیار عفیف تر از جامعه ماست. ما برای كنفرانس های علمی بسیار به غرب رفته ام. اكنون در غرب روابط 
بویژه در مباحث و مراكز فكری اخلاقی تر از جامعه ماست. دانشگاه های امروز ما غربی تر از غرب است، 

اما محتوای هیچ غربی و علمی نیست.

۱۱ هزار شعبه بانکی در ایران تعطیل می شود؟
باتوجه به اظهارات جدید معاون وزیر اقتصاد مبنی بر ساماندهی شعب بانكی و رسیدن به 12 هزار 
شعبه این احتمال وجود دارد كه دور جدیدی از ساماندهی شعب بانک ها در آینده آغاز شود. البته این 
درحالی است كه طبق آمار حاضر در سایت بانک مركزی در مجموع 23 هزار و 548 شعبه در كل 
كشور با مجوز رسمی، درحال فعالیت هستند؛ بنابراین اگر وزارت اقتصاد و بانک مركزی عزم جدی در 
ساماندهی شعب بانكی داشته باشند، باید 11 هزار و 500 شعبه كه هم اكنون در سراسر كشور فعال 

هستند، به كار خود پایان دهند. 

۶۰ درصد حقوق کارگران برای اجاره خانه می رود
رئیس كانون عالی انجمن های صنفی كارگران:با وجود توصیه های مقام معظم رهبری و رؤسای 
جمهور، دستمزد كارگران در این مدت ترمیم و واقعی نشده است. امروز كارگران با هزینه های 
كمرشكن اجاره بها دست و پنجه نرم می كنند و اگر قبلا یک سوم حقوقشان را صرف اجاره بها می كردند 

امروز بیش از دوسوم آن را باید بابت اجاره بهای مسكن هزینه كنند. 

توییت احمدی نژاد درباره خدمات بازرگان
 احمدی نژاد در توییتی نوشت: 30 دی، درگذشت مهندس بازرگان است، انسانی كه تا پایان عمر 
بر دین، دانش، اخلاق و ایران پایدار ماند. او از خلع ید انگلیس در صنعت نفت تا حبس، محكومیت 
و اخراج از دانشگاه و به فرمان امام راحل )ره( مدیریت اعتصاب شركت نفت در انقلاب و اداره دولت 

موقت، جز بر منافع ایران و ایرانی نایستاد.
 

ظریف به داووس نمی رود
یران امسال نماینده دولتی در اجلاس داووس نخواهد داشت. در سال های قبل یک بار حسن 
روحانی، رییس جمهور و گاه محمدجوادظریف در داووس شركت داشته اند. وزیر خارجه ایران سال 

گذشته نیز به این اجلاس نرفت.

سهم هر ایرانی یک لیتر بنزین!کاریکاتور

جواد تكجو

معاون فنی و عمرانی شهردار قم :

پیش بینی تامین ۸0 واگن 
برای خط اول مترو

معاون فنی و عمرانی شهردار قم از پیش بینی تامین 80 واگن برای 
خط اول مترو در قالب قرارداد چهار كلان شهر كشور با شركت چینی 

خبر داد.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به روند خریداری تجهیزات مترو قم اظهار 
كرد: سال های قبل برای شهرهای شیراز، تبریز و… قراردادی برای تامین 
واگن بسته شده كه 315 واگن طی آن قرارداد توسط شركت چینی 

تامین شده و با مشاركت شركت ایرانی تولید شود.
وی با بیان اینكه ما تلاش كردیم در قالب این قرارداد 25 درصد برای 
واگن های قطار شهری قم به سهم تولید افزوده شود، خاطرنشان كرد: با 
شركت چینی توافقاتی شد و مشخصات فنی پروژه با واگن ها تطبیق داده 
شد و مازاد بر آن تا سقف 395 واگن بخشی بود كه می توانست نیاز قم 

را پوشش دهد.
قاری قرآن با بیان اینكه در حال حاضر این 395 واگن برای چهار شهر 
است، تصریح كرد: بخش مربوط به قم این واگن ها می تواند تامین كننده 
7 تا 15 قطار برای شهر قم باشد كه حداقل تا 10 سال بهره برداری مترو 

را تكمیل می كند.
وی با بیان اینكه منابع تامین این واگن ها كاملا دولتی بوده و قیمت 
تمام شده آنها نسبت به قیمت روز 30 تا 40 درصد ارزان تر است، افزود: 
مسیری كه طی می شد توانستیم در میانه راه قم را اضافه كنیم و امروز به 
پول فعلی بار آن حدود هزار میلیارد تومان است و حداقل برای خط اول 

با این روش نگرانی تامین واگن نداریم.
معاون فنی عمرانی شهردار قم با تاكید بر اینكه برای خط اول مترو 
قم در افق بلندمدت كه سرفاصله ها كم می شود ما 300 واگن پیش بینی 
كردیم، تصریح كرد: 80 مورد این واگن ها در این قرارداد تامین می شود 
اما در روش كلی وقتی خطوط راه اندازی می شود به مرور با جذب مسافر 

واگن خریداری شده و سرفاصله تردد كمتر می شود.
وی با بیان اینكه البته پیگیر هستیم كه به مرور مابقی واگن ها را نیز 
تامین كنیم، اظهار كرد: استاندارد هر خط به فاصله ایستگاه ها بر می گردد 
كه از نیم ساعت یكبار شروع شده و هرچه فاصله مسافرگیری كمتر باشد 

تعداد واگن های مسافرگیری نیز بیشتر خواهد بود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم  :

توسعه حمل و نقل عمومی ضرورتی 
برای جلوگیری از آلودگی هوا است

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم توسعه حمل و نقل عمومی 
و عدم آلایندگی آن را ضرورتی برای جلوگیری از آلودگی هوا دانست.

عباس ذاكریان با بیان اینكه اتوبوس های شهرداری وارد سن 10 
ساله خود می شوند، گفت: آخرین باری كه دولت یارانه خرید اتوبوس 
داده حدود سال 87 بوده كه 82٫5 درصد آن توسط دولت پرداخت 
می شده كه قیمت اتوبوس در این سال ها حدود 100 میلیون تومان 

بوده است.
اتوبوس در حال حاضر حدود 1٫5  ادامه داد: قیمت یک  وی 
میلیارد تومان است كه تمام آن را باید شهرداری پرداخت كند كه 
این مساله شرایط را بسیار سخت كرده است، حتی اگر توان خرید 
هم داشته باشیم به دلیل محدودیت های تحریم تولید به شدت 

كاهش یافته است.
ذاكریان با اشاره به ورود 50 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان حمل 
و نقل عمومی قم در سال گذشته گفت: این ناوگان با قیمت هر دستگاه 
488 میلیون تومان خریداری شد كه همان برند امسال با قیمت 1٫5 
میلیارد تومان در حال فروش است در عین اینكه هیچ شركتی در حال 

حاضر اتوبوسی برای فروش ندارد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم توسعه حمل و نقل عمومی 
و عدم آلایندگی آن را ضرورتی برای جلوگیری از آلودگی هوا دانست و 
اذعان كرد: تشدید نظارت بر تاكسی ها نیز صورت گرفته است؛ بیش از 5 
هزار تاكسی در گردش در شهر داریم كه ملزم شده اند هر 6 ماه معاینه 

فنی بگیرند.
ذاكریان با اشاره به تخفیف 25 درصد صدور گواهی معاینه فنی در 
ایام هفته پاک افزود: سه مركز فعال شهر با افزایش ساعت كاری این 
تخفیف را اعمال می كنند؛ البته این مراكز هزینه های این مراكز به شدت 
افزایش پیدا كرده در حالی كه چندسالی است كه نرخ خدمات آنها 

افزایش نداشته است.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری خبر داد

برگزاری مانور عملیاتی حمله سایبری 
به زیرساخت های ارتباطی شهرداری

مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از مانور 
عملیاتی حمله سایبری به زیرساخت های ارتباطی شهرداری به صورت 

ساعت صفر و بدون اطلاع قبلی خبر داد.
علی اكبر رحیمی با اشاره به برگزاری رزمایش دور میزی پدافند 
سایبری اظهار كرد: در این خصوص با توجه به ساختار ابلاغی سازمان 
دافند غیر عامل كشور، طرح دو رزمایش پدافند سایبری و حمله  پ
تروریستی توسط مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم 

تهیه شد.
وی با بیان اینكه با آماده سازی این طرح، ارسال آن به سازمان پدافند 
غیرعامل و اخذ تاییدیه صورت گرفت و روند اجرایی آن آغاز شد، تصریح 
كرد: در مرحله اول و مطابق برنامه تدوین شده، سناریو حمله سایبری 
و خرابكارانه به زیر ساخت های ارتباطی شهرداری با حضور نمایندگان 
سازمان های مرتبط ازجمله پلیس فتا، اداره كل ارتباطات، اداره كل پدافند 
غیرعامل استانداری، مركز آپا دانشگاه قم و… در محل سازمان فناوری 

اطلاعات شهرداری برگزار شد.
مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم ادامه 
داد: در ادامه و در آینده نیز مانور عملیاتی سناریو مذكور بصورت ساعت 
صفر و بدون اطلاع قبلی برگزار و در نهایت گزارش حفره های موجود در 

زیرساخت ها ارایه خواهد شد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبر داد

پیشرفت ۸0 درصدی احداث 
ساختمان بازیافت در ۳ منطقه شهر

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از پیشرفت 80 
درصدی احداث ساختمان بازیافت در 3 منطقه شهر خبر داد.

سیدعبدالله میر ابراهیمی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای 
افزایش میزان تفكیک زباله از مبدا در شهر قم اظهار كرد: در این راستا 
طی سال های اخیر ایستگاه های ثابت و سیار بازیافت در سطح شهر 
احداث شده تا مردم با مراجعه به آنها بتوانند زباله های تفكیک شده را 

تحویل داده و هدایایی تحویل بگیرند.
وی با بیان اینكه بخشی از پسماند خشک نیز با مراجعه خودروهای 
مخصوص به درب منازل جمع آوری می شود، اذعان كرد: در حال حاضر 
45 ایستگاه بازیافت در سطح شهر داریم كه رویكرد سازمان به سمت 

احداث ساختمان های اختصاصی برای بازیافت است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینكه برای 
هر منطقه احداث یک ایستگاه ثابت بازیافت پیش بینی شده است، افزود: 
در سه منطقه شهر احداث ساختمان بازیافت به طور میانگین پیشرفت 
80 درصدی دارد و با توجه به افزایش قیمت های تجهیزات و ساخت 
و ساز مشكلاتی داشتیم كه در صورت تأمین اعتبار این سه ایستگاه 

بهره بردای می شود.
وی با بیان اینكه احداث ایستگاه منطقه چهار 60 درصد پیشرفت 
داشته كه روند تكمیلی آن در حال انجام است، اذعان كرد: در مناطق 
دو، سه و 6 نیز مشكلات تملک برای احداث ایستگاه وجود دارد كه 

پیگیری های لازم در حال انجام است.

اخبــار

به نقش  با توجه  رماندار قم گفت:  ف
و اهمیت مساجد در بررسی مشكلات 
محلات و انتقال آن به مسئولان اجرایی 
باید شورا یا قرارگاه اجتماعی  محله محور به 

ریاست امامان جماعت تشكیل شود.
رضا سیار روز دوشنبه در پنجمین 
جلسه كارگروه اجتماعی فرهنگی سلامت 
قم در مسجد امام حسن محتبی )ع( اظهار 
داشت: اداره كل تبلیغات اسلامی در مقوله 
مسجد محوری و ورود این مكان مقدس به 
مسائل اجتماعی اقدام های خوب و موثری 

انجام داده است.
وی بیان داشت: در هر منطقه ای تعداد 
مسجد وجود دارد، ولی یک مسجد كه در 
محل پرجمعیت تری قرار گرفته باید در 
مسائل و امور اجتماعی نقش پررنگی ایفا 
كند.سیار با ارائه پیشنهادی خاطرنشان كرد: 
بهترین و اثربخش ترین روش برای سامان 
دهی مشكلات محله های مختلف ایجاد 
یک شورا یا قرارگاه فرهنگی به ریاست امام 
جماعت و عضویت نمایندگان بخش های 

دولتی و خصوصی می باشد.
وی تصریح كرد: مهمترین كاركرد این 
شورا برقراری یک رابطه تشكیلاتی مستمر 
استانی  مسئولان  و  شهری  مدیریت  ا  ب
و همچنین هدایت ساكنان به مراكز و 
مجموعه های مختلف خدماتی در قالب 

نظام ارجاع است.
سیار گفت: پیگیری مسائل و مشكلات 
های  اولویت  از  پذیر  آسیب  ناطق  م
فرمانداری است، از این رو آمادگی داریم 
در  مساجد  با  اداری  فرایند  انجام  دون  ب

ارتباط باشیم.
مدیركل بهزیستی قم نیز در این جلسه 
اهمیت مساجد را مورد توجه قرار داد و 
گفت: شناسایی نقاط آسیب پذیر و ارایه 

خدمات مشاوره ای در رابطه با موضوع 
آسیب های اجتماعی از مهمترین فعالیت 
های سال اخیر بهزیستی استان به شمار 

می آید.
رضا سلیقه با اشاره به شناسایی 10 
نقطه آسیب پذیر در سطح شهر و مناطق 
پایگاه خدمات  ایجاد 12  و  گانه  شت  ه
اجتماعی تصریح كرد: بهزیستی مصمم 
به شكل گیری این پایگاه ها با محوریت 
ساجد است، تا مددجویان در دریافت  م
با مشكلی  خدمات مددكاری اجتماعی 

مواجه نشوند.
در استان قم بیش از 22 هزار معلول 
جسمی حركتی و چهار هزار زن سرپرست 

خانوار تحت پوشش بهزیستی قرار دارند.
95 درصد مددجویان بهزیستی قم در 
شهر زندگی می كنند، و 65 درصد آنها 

مهاجران و افراد غیر بومی می باشند.
مدیركل بهزیستی قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به خدمات اورژانس 
اجتماعی یادآور شد: كلیه شهروندان به 
محض مشاهده مسائلی از قبیل اختلاف 
زوجین، اقدام به خودكشی، كودک آزاری و 

سالمند آزاری با سامانه 123 تماس گرفته 
تا نیروها و كارشناسان مجرب برای بررسی 

موضوع به محل اعزام شوند .
وی اضافه كرد: خدمات مشاوره ای به 
زوج هایی كه قصد متاركه و طلاق داشتند، 
به میزان 20 درصد در كاهش آمار طلاق 

موثر بوده است.
سلیقه با اشاره به تسهیلات پیش بینی 
شده برای درمان اعتیاد گفت: بهزیستی 
استان هزینه نگهداری معتادان خانواده های 
بی بضاعت در كمپ های ترک اعتیاد را تا 
سقف 2 میلیون ریال از محل یارانه دولتی 

پرداخت می كند.
دیركل ورزش و جوانان قم نیز در  م
این جلسه فقدان فضاهای ورزشی مناسب 
را از عمده ترین علل گسترش آسیب 
های اجتماعی ذكر كرد و گفت: جانمایی 
فضاهای ورزشی در برخی مناطق شهر 
مناسب نبوده و اگر شهرداری زمین مناسب 
را تامین كند، از محل اعتبارهای استانی و 

ملی هزینه لازم تامین خواهد شد.
حسن عابدی گفت: ورزش و جوانان 
مطابق قانون امكان مدیریت سالن های 

ورزشی را ندارد، و به همین علت امور برخی 
ار سالن های ورزشی به هیات های ورزشی 

واگذار شده است.
سرانه ورزشی شهر قم 50 سانتی متر 
مربع و در بخش های پنج گانه این استان 

2 متر مربع است.
این مسئول همچنین با اعلام آمادگی 
جهت تجهیز سالن های ورزشی ایجاد شده 
در مساجد گفت: برای پیگیری مشكلات 
ورزشی و تفریحی محلات شهری یک 
مسجد  مركزیت  با  نهاد  مردم  ازمان  س
تشكیل و با ورزش و جوانان ارتباط برقرار 

كند.
مدیركل تبلیغات اسلامی قم نیز در این 
جلسه با ابراز خرسندی از بازگشت مسجد 
به جایگاه واقعی خود گفت: شالوده آسیب 
های اجتماعی هنگامی كه كاركرد اصلی 
مسجد مورد غفلت قرار گرفت، پایه ریزی 

شد.
حجت الاسلام رضا عزت زمانی اذعان 
كرد: تغییر رویكرد مسئولان به مساجد 

ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
وی با بیان اینكه امام جماعت در احیای 
مسجد نقش بسزایی دارد، افزود: مسئولان 
باید ضمن حمایت و پشتیبانی از امامان 
جماعت دیدگاه های آنها را در تصمیم 

گیری های خود مدنظر قرار دهند.
بانک  در  مسجد  باب  از 550  یش  ب
ثبت  به  قم  اسلامی  تبلیغات  اطلاعات 

رسیده است.
اجتماعی  كارگروه  جلسه  نجمین  پ
فرهنگی و سلامت قم با حضور مدیران 
و كارشناسان، امامان جماعت مساجد و 
نمایندگان بسبج محلات با هدف بررسی 
مسائل خیابان سلامت قم واقع در منطقه 6 

شهرداری برگزار شد.

 فرماندار قم:

 شورای اجتماعی محلات در مناطق محروم قم تشکیل شود


